
 

مشاركت آستان قدس در پروژه ريلى زاهدان-مشهد
خدمتى براى تسهيل تردد زائران

 آســتان  مديرعامل و نايب رئيس هيئت مديره مديرعامل شركت مسكن و عمران قدس رضوى در گفت وگو با قدس عنوان كرد
شركت مسكن و عمران قدس رضوى گفت: پروژه 
ســاخت راه آهن زاهدان- مشــهد تنها يك پروژه 
اقتصادى نبوده بلكه در راستاى محروميت زدايى و 

تسهيل و تسريع در تردد زائران بارگاه مطهر رضوى 
است. «مهندس محمدرضا رئيســى» در گفت وگو 
با قدس ضمن اعلام اين مطلــب افزود: پيرو اعلام 

 ............ صفحه 3آمادگى آستان قدس رضوى...

تا پاى جان، پاى حجاب
اسرائيلى ها نبايد 
وارد مالزى شوند

روايت عشق هاى پاك داخلى
 در برابر «لاو»هاى وارداتى 

15 814
گفت وگو با الهام هادى نژاد كارگردان فيلم داستانى «مستوره»

 درباره مبارزه زنان ايرانى با كشف حجاب رضا خانى

گفت و گو با حامد عسكرى به بهانه انتشار «پرى دخت» دفاع تمام قد ماهاتير محمد از فلسطين
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شهادت صديقه كبرى حضرت فاطمه زهرا را به عموم مسلمانان تسليت مى گوييم

 ............ صفحه 4

 اتحاديه اروپا با فرانسه و انگليس براى اعمال تحريم هاى جديد عليه ايران همگرا مى شوند 

تزلزل دوباره برجام اروپايى با بهانه هاى موشكى

تلاش پزشكان 
براى حذف دو مصوبه 

كميسيون تلفيق 
گمانه هاى فرار مالياتى اين 

صنف را پررنگ تر كرد

آقاى دكتر 
كارتخوان 

ندارند!

 سياست  رويترز جزئيات تازه اى از ديدارى كه حدود 12 روز پيش در تهران ميان 
نمايندگانى از اروپا و ايران برگزار شده بود، ارائه داده و با توجه به قصد اين كشورها 
براى اعمال تحريم هاى جديد عليه ايران، نوشته مواضع آن ها به سمت «دونالد ترامپ» 
رئيس جمهور آمريكا متمايل شده است. در اين جلسه قرار بود نمايندگان دو طرف درباره 
ادعاهاى مطرح شده توسط دانمارك عليه ايران بحث و تبادل نظر كنند. پليس دانمارك 
آبان ماه سال جارى بدون ارائه هيچ مستنداتى عوامل منتسب به ايران را به حمله به يك 
فرد در خاك اين كشور متهم كرد و از اتحاديه اروپا خواست كه كشورمان را تحريم كند.

اين رسانه انگليسى نوشته در ديدارى كه...

info@qudsonline.ir

گزارش  روز
 

 خط قرمز  پس از ورود دستگاه قضايى به ماجراى صدور و فروش مدارك علمى 
نامعتبر و لو رفتن موضوع اخذ اين گونه مدارك توســط برخى ســلبريتى ها، روز 

گذشته مشخص شد يكى از رؤساى هيئت هاى ورزشى استان...

جزئيات تازه اى از پرونده پيچيده مدارك علمى جعلى
مدرك جعلى رئيس يكى از هيئت هاى ورزشى 

خراسان رضوى لو رفت

 ............ صفحه 5

 ............ صفحه 7

كارشناسان از لزوم بازنگرى 
در قوانين مبارزه با جرايم 

سايبرى مى گويند

شكاف ديجيتالى
تهديد عميق 
فضاى مجازى

مأموريت ايران مقابل عمان 
در يك هشتم نهايى 

جام ملت هاى آسيا

عبور از 
تيم 

هزار چهره
 ............ صفحه 5 ............ صفحه 12

ايرادهاى متعدد اعضا به 
FATF دومين لايحه جنجالى

اختلاف نظرها
پالرمو را به جلسات 
بعدى مجمع كشاند

 ............ صفحه 2

هشدار آيت االله نورى همدانى:

نبايد درباره FATF به غرب اعتماد كرد
 ............ صفحه 2

:  پيامبر اكرم
  فاطمه

پاره تن و نور چشم
و ميوه دل من است.

الامالى، شيخ صدوق، 
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اخبار روزنامـه صبـح ايـران

جليلى در گراميداشت شهداى عمليات كربلاى 5:مى خواهند «آلزايمر سياسى» را به ملت تحميل كنند فارس: عضو شوراى راهبردى سياست خارجى كشور، تجربه يك ملت را سرمايه او دانست 
و تشريح كرد: يكى از سرمايه هاى ملى ما تجربه ماست. ما اگر موفق بوديم به خاطر چه بوده و اگر دچار مشكل شديم، به خاطر چه تفكرى بوده است؟ بايد پرسيد چه تفكرى پيروزى ها را به ارمغان آورد و حضور چه 

تفكرى كشور را دچار مشكلات كرد؟ كسانى مى خواهند آلزايمر سياسى را به ملت تحميل كنند تا حافظه تاريخى او را از بين ببرند.

a k h b a r @ q u d s o n l i n e . i r

 سياســت/  آرش خليل خانه  مجمع 
تشخيص مصلحت نظام روز گذشته بررسى 
لايحه الحاق ايران به كنوانســيون مقابله با 
جرايم سازمان يافته فراملى (پالرمو)، دومين 
لايحه جنجالى مرتبط با FATF را آغاز كرد.
اين لايحــه يكى از لوايــح چهارگانه دولت 
حســن روحانى اســت كــه در راســتاى 
اجراى دســتورعمل 42 ماده اى FATF و 
توافقنامه اى كه على طيب نيا، وزير اســبق 
اقتصاد در دولت يازدهم به صورت پنهانى و 
بدون اطلاع مجلس با كارگروه اقدام مالى به 

امضا رساند.
آنچه اما اين لايحه را بيش از ديگر لوايح اين 
فهرست خبرســاز كرد، نامه مرحوم آيت االله 
هاشــمى شــاهرودى، رئيس فقيد مجمع 
تشــخيص مصلحت نظام در تيرماه گذشته 
به آيت االله جنتى، دبير شوراى نگهبان قانون 
اساسى و تأكيد وى بر مغايرت مواد متعددى 
از اين لايحه با سياســت هاى كلى نظام در 
حوزه اقتصاد مقاومتى و بويژه سياست هاى 
كلان امنيتى كشــور در دوران تحريم هاى 

گسترده عليه كشور بود.
در اين نامه همچنين بيان شده 
اســت: مصوبه مجلس داراى 
امكان  كــه  اســت  ابهاماتى 
سوءاســتفاده از آن هــا عليه 
امنيت و منافــع ملى وجود 
دارد، از اين حيث پس از رفع 
ابهامات توسط مجلس شوراى 
اسلامى امكان اظهارنظر وجود 

خواهد داشت.
آيت االله هاشمى شاهرودى در 
اين نامه مــوارد مغايرت اين 
لايحه با سياســت هاى كلى 
اقتصاد مقاومتــى را اين گونه 
بيان مى كند: مواد متعدد اين 
همكارى هاى  كنوانســيون، 
مختلفى را بين كشــورهاى 
عضــو در زمينه هاى مختلف از قبيل انتقال 
اطلاعات مالى، اســترداد مجرمان، مصادره 
اموال حاصل از جرم و معاضدت هاى حقوقى 
پيش بينــى كرده اند، بناى اصلــى اين نوع 
همكارى ها، مبادله اطلاعات بين كشورهاى 
عضو اســت. وى افزود: در شــرايط كنونى 
كشور، انتقال اطلاعات بويژه اطلاعات مالى 
و اقتصادى سبب مى شود كه آسيب پذيرى 
كشور بويژه از حيث وضع تحريم هاى جديد 
و مسدود شدن مســير دور زدن تحريم ها، 
افزايــش يابــد. وى در بخشــى از اين نامه 
اعــلام كرد: مطابق اين الگوها باز بودن نظام 
اقتصادى و تجارى، سبب افزايش ضربه پذيرى 

اقتصادى و تجارى كشور مى شود.
ايــن ايرادهــا البته با مقاومت كميســيون 
تخصصى مجلس روبه رو و در نهايت سبب 
شد تا شوراى نگهبان اين لايحه را رد كرده 
و مغاير شرع و قانون اساسى تشخيص دهد. 
پــس از آن بود كه علــى لاريجانى، رئيس 
مجلــس تصميم گرفت تا ايــن لايحه را به 
همراه لايحه اصلاح مــوادى از قانون مبارزه 
با پولشــويى براى تصميم گيــرى نهايى به 
مجمع ارســال كند؛ اقدامــى كه با واكنش 

طيف گســترده اى از نمايندگان روبه رو شد 
كه معتقد بودند ارجاع لايحه به مجمع بدون 
استمزاج و رأى گيرى از مجلس صورت گرفته 
و غيرقانونى است و به همين دليل حتى طرح 
استيضاح و بى كفايتى على لاريجانى را هم 
ارائه دادند؛ طرحى كــه البته با رايزنى هاى 

معمول در مجلس مسكوت ماند.
مجمع تشخيص مصلحت نظام اما با انتصاب 
آيت االله آملى لاريجانى به رياست آن، نشان 
داد كه به سرعت در پى تعيين تكليف اين دو 
لايحه است. در نخستين جلسه اين نهاد به 
رياست آيت االله آملى لاريجانى لايحه مبارزه با 

پولشويى بررسى، اصلاح و تصويب شد.

 حضور ظريف و غيبت روحانى 
در جلسه ديروز

حالا در دومين نشست دور جديد رياست اين 
مجمع، ديروز اعضا بررسى ايرادهاى هيئت 
عالى نظارت بــر لايحه پالرمو را آغاز كردند. 
جلســه اى كه به دليل اهميت و حساسيت 
آن با حضور محمدجــواد ظريف، وزير امور 
خارجه برگزار شــد. علاوه بــر ظريف، لعيا 
جنيدى معاون حقوقى رئيس جمهور نيز در 
اين نشست حضور داشت، اما حسن روحانى 
با غيبت در اين جلسه نيزكماكان از حضور 
در مجمع خــوددارى كرد. اقدامى كه ظاهراً 
به نشانه اعتراض به در اختيار نداشتن رياست 

اين نهاد صورت مى گيرد.
نشســت ديروز مجمع از يك وجه ديگر هم 
اهميت داشت؛ زيرا حضور ظريف براى دفاع از 
نظر و خواست دولت براى تصويب اين لايحه 
زير سايه انتشار خبر نامه هشت وزير و سران 
قوا به رهبرى براى پذيرش FATF و تكاليف 
اين كارگروه و فشار بر نظام براى تن دادن به 

اين دستورعمل ها برگزار مى شد.

 اختلاف نظر زياد بر سر پالرمو
بر خلاف لايحه مبارزه با پولشــويى (قانون 
داخلى) كه به ســرعت و در كمترين زمان 
در مجمع اصلاح و به تصويب رسيد، اعضاى 

مجمع در نشست ديروز بر سر لايحه عضويت 
ايران در كنوانســيون پالرمو با اختلاف نظر 

زيادى روبه رو بوده اند.
آيت االله مجتهد شبســترى با بيــان اينكه 
بحث هاى مفصلى در خصوص اين لايحه در 
مجمع مطرح شد، اظهار داشت: به دليل آنكه 
ايرادهاى بسيارى درباره آن توسط اعضا ذكر 

شد، به رأى گيرى نرسيد.
اين عضــو مجمــع تشــخيص مصلحت 
نظــام تأكيد كرد: قرار شــد اين موضوع در 
كميســيون هاى مجمع تشخيص مصلحت 
نظام موردبحث قرار گيرد تا در جلسه هفته 
آينده، بررسى هاى بيشترى در صحن مجمع 
صورت گيرد و كنوانســيون مربوط به رأى 

گذاشته شود.
مجتهد شبسترى با اشاره به ايرادهاى وارده 
بــر پالرمو گفت: ابهامات بســيارى در اين 
لايحه وجود دارد؛ به عنوان مثال در خصوص 
بحث مصاديق مجرمانه معلوم نيست كدام 
نهاد مصداق مجــرم را تعيين خواهد كرد. 
در اين كنوانسيون جايى براى تعيين مجرم 
وجود ندارد كه اين خود يك ابهام اســت. 
به نظر مــا داعش، القاعده، جبهه النصره و 
امثالهم مجرم هستند، ولى شايد از نظر اين 
لبنان، حشدالشعبى  كنوانسيون حزب االله 
و سپاه پاسداران هم مجرم شناخته شوند 
كه مــا اين موضــوع را نخواهيم پذيرفت؛ 
اين مسئله يكى از بزرگ ترين ابهامات اين 

كنوانسيون است.

 آماده نبودن گزارش كميسيون هاى 
تخصصى

حجت الاســلام غلامرضا مصباحى مقدم، 
عضو مجمع هم با بيان اينكه درباره كليات 
لايحــه بحث هاى مفصلى ميــان موافقان 
و مخالفــان صورت گرفــت، گفت: «چون 
گزارش هاى كميسيون هاى تخصصى آماده 
نبود، مقرر شــد پس از تكميل و ارائه اين 
گزارش ها در دو كميســيون سياســى و 
دفاعى و حقوقى و قضايــى، لايحه الحاق 

به كنوانسيون پالرمو در نشست هاى بعدى 
مجمع مورد بررسى قرار گيرد».

با اين حال به نظر مى رســد اعضاى مجمع 
قصد ندارند وقفه و فاصله اى براى بررســى 
اين لايحه و تعيين تكليف نهايى آن به وجود 
آيد؛ زيرا با وجود ارجاع آن به دو كميسيون 
تخصصى، ظاهراً قرار اســت اين بررســى 

به فوريت و در كوتاه مدت انجام گيرد.
ديروز احمد توكلــى از ديگر اعضاى مجمع 
اعلام كرد كه اين نهاد روز چهارشــنبه براى 
بررسى اين لايحه جلسه فوق العاده تشكيل 
خواهد داد تا نظرات كميسيون هاى تخصصى 
را بررسى و در نهايت تا روز شنبه بررسى اين 

موضوع به اتمام برسد.

 عجله موافقان
 براى گذر از خان مجمع

اختلاف نظرها و واكنش ها به ورود مجمع 
به بررســى اين لوايح امــا همچنان ادامه 
دارد. ديروز رئيس كميسيون امنيت ملى 
و سياســت خارجى مجلــس تأكيد كرد 
كه مجمع تشــخيص بايد نظر رد يا تأييد 
خود نســبت به لايحه پالرمو را ارائه كرده 
و وارد فضاى اصلاحى نشــود، چون اين به 
معناى كاســتن از حدود و اختيارات قوه 
قانون گذارى در كشــور است و يك بدعت 

به شمار مى رود.
پيش از اين برخى نمايندگان خواسته بودند 
تا مجمع اين لوايح را به مجلس عودت دهد. 
با اين حال مجمع در بررســى لايحه اول 
يعنى اصلاح قانون مبارزه با پولشويى در دو 
مورد نظر شوراى نگهبان و در دو مورد رأى 

مجلس را پذيرفت.
حجت الاســلام مصباحــى مقــدم اما در 
گفت وگو بــا خبرنگار قــدس در جريان 
بررسى لايحه نخست تأكيد كرد كه مجمع 
حق دارد چه در زمان بررســى يك لايحه 
در مجلس و چه پــس ازآن نظر خود را به 
شــوراى نگهبان اعلام كرده و در صورت 

ضرورت، آن ها بررسى و اصلاح كنند.

FATF ايرادهاى متعدد اعضا به دومين لايحه جنجالى

اختلاف نظرها، پالرمو را به جلسات بعدى مجمع كشاند

 بيمه ها ورشكسته شدند، حالا نقشه كشيدن كه تمام مردم براى يك ساعت 
شايد در سال سوارشدن به ماشين بيمه نامه بگيرند. مثلاً يك ماشين داريم و چهار 
بيمه نامه در مقابل، از ما بهتران چهار ماشين دارند و يك بيمه نامه اگر خاموش 

بنشينيد گناهه. 09390003589
 تا قبل از نيم فصل تيم هاى دولتى و نيمه دولتى به خاطر نوسان قيمت دلار 
(مجبور) شدند از تيم هاى اميد و جوان خود نيرو جذب كنند اما حالا بين دو نيم 
فصل خبر رسيد آن بازيكنان اميدوار را ديپورت كردند! و با پول بيت ا لمال لژيونر 

جذب مى كنند؟ 09360006158 
 حضور آقاى ظريف و ان شــاءاالله شــركت هاى آقا زاده ها در عراق را تبريك 
مى گويم. اميد دارم آقازاده ها اكنون براى مردم و منطقه كم نگذارند، مثل 10 ماه 

قبل بازار آسياى ميانه را از دست ندهيم. 09150009278
 از مســئولان قضايى كشور درخواست دارم به داد مردم خوزستان برسند. در 
اهواز پدرى كه فرزندش توسط سارقين از سه محل چاقو خورده و قصد شكايت 
دارد بايد دو روز در دادگسترى علاف شود و نتيجه نگيرد، ولى واى به حال كسى 
كه به سارق بگويد بالاى چشمت ابروست، آن موقع بيا و جواب حاميان سارقين 

را بده كه با ديه نقره داغ مى كنند. 09350003156
 رئيس بنياد مســتضعفان كه حقوقش با مزايا 19 ميليون بشود واى به حال 
بنياد پولدارها كه فكر كنم بالاى 100 ميليون مى شود! اين مملكت را چه مى شود! 

09150009636
 از مســئولان دولت و وزير محترم صمت خواهشمندم در خصوص مشتريان 
و متقاضيان خريد خودروى ولوو از شــركت داتيس خودرو مساعدت و همكارى 
نمايند، من حدود يك ســال و نيم اســت كه از تاريخ ثبت نامم مى گذرد، اين 
شــركت ولووى 60S وارد نكرده اســت، در اين مدت نرخ ارز و تعرفه واردات و 
مقررات تغيير كرده، استدعا دارم در خصوص واردات و تحويل خودروهاى ولووى 
مورد تعهد داتيس خودرو همكارى شود، من توان پرداخت تعرفه و سود بازرگانى 
و مابه التفــاوت ارز را ندارم و فقط قادر به پرداخت مبلغ ثبت نام و مبلغ مندرج 
در قرارداد هســتم. اگر خودرو ثبت نامى را تحويل نگيرم، اقتصاد خانواده ام دچار 
ورشكستگى مى شود. من از مسئولان انتظار بيشترى داشتم و دارم. فكرى هم به 

حال ما شود. 09200008397 
 آن بدبختــى كه مى رود تابلوى 4 ميليــاردى مى خرد ببيند مردم به او چى 
مى گويند؛ عقل كه نيســت جان درعذاب است ! مى رفتى 4 ميليارد مى دادى به 
100 تا نوعروسى كه پول جهاز اوليه را نداشتند بعد ببين براى ثوابش جن و انس 

نمى توانند براى تو حسنه و بركت و عافيت بنويسند. 09150009636
 به چه حقى ايران به سازمان ملل كمك 120 ميليارد تومانى كرده؛ با اين پول 
چند تا بخارى براى مدرسه هاى محروم مى شد خريد؛ بابا از اين ولخرجى ها نكنيد 
به مردم خودمان برســيم. به خدا قسم فردا بايد جواب بدهيد. آموزش و پرورش 
دارد ناله مى كند پول نداريم بخارى بخريم بعد بچه هاى مان بسوزند مدرسه! چقدر 

نادانيد شما. 09100019636
 بى حجابى آن قدر در جامعه لجام گسيخته شده كه متأسفانه برخى خانم هاى 
كارمند دولت هم با موهاى پريشــان و لب هاى قرمز در محل كارشــان حاضر 

مى شوند. 09150006290

فرمانده ناجا: سال 97 را براى 
آشوب ها انتخاب كرده بودند

تسنيم: سردار حسين اشــترى ديــروز در 
بيست و يكمين گردهمايى معاونان اجتماعى 
استان ها و پليســهاى تخصصى ناجا با بيان 
اينكه معاونت اجتماعى نيروى انتظامى پل 
ارتباطى بين مردم و مســئولان است، اظهار 
كرد: از دى ماه سال گذشته تاكنون حوادث 
متعددى در كشــور رخ داد، از فتنه سال 96 
تا حادثه خيابان پاسداران گرفته كه نيروى 
انتظامى در تمــام حوادث، به خوبى وظايف 
خود را انجام داد؛ سال كارى پرحجمى را در 
سال 97 پشت سر گذاشتيم، بيشتر توطئه ها 
خنثى شد و آشوبگران در اهداف خود ناكام 
ماندند. در كشــورى زندگى مى كنيم كه با 
وجود ناامنى ها در كشورهاى همسايه، امنيت 
با ثبات دارد، اما به اين احســاس امنيت در 
برخى مواقع خدشــه وارد مى شــود، اهداف 
هفــت گانه نيــروى انتظامى در ســال 97 
مشخص شــده و معاونان اجتماعى بايد بر 
اساس اهداف مصوب مأموريت خود را انجام 
دهند. بايد توســط معاونت هاى اجتماعى، 
بسته هاى راهبردى به دست بيايد كه در سال 
98 مورد استفاده قرار گيرد. گروه هاى معاند 
ســال 97 را براى آشــوب ها انتخاب كردند 
كه بايد اين آمادگى را براى ســال 98 حفظ 
كنيم، مراسم 22 بهمن بايد با امنيت مناسب 
و پرشورتر از ســال هاى گذشته برگزار شود 
كه امســال 22 بهمنى متفاوت از سال هاى 
گذشته خواهيم داشــت كه حتماً معاندان 
دنبال اين هســتند اين وحدت و همدلى را 
به هم بزنند كه بايد تلاش كنيم مراســمى 

باشكوه و امنيت خاص برگزار كنيم.

ملكشاهى راد:
دخالت انگليس در پرونده 

نازنين زاغرى جاسوس بودن 
وى را بيشتر اثبات مى كند

خانه ملت: محمدرضا ملكشاهى راد، نماينده 
مردم خرم آباد با اشــاره به اقدامات ايذايى 
دولت انگليس در خصــوص پرونده نازنين 
زاغــرى، اظهار داشــت: محكوميت نازنين 
زاغرى به دليل جاسوســى عليه ملت ايران 
بوده و اين شــخص بر مبناى جرم ارتكابى، 
مجازات مى شود. روندى كه در تمام دنيا در 
قبال جاســوس ها انجام مى شود را دستگاه 
قضايى جمهورى اســلامى ايــران در مورد 
نازنين زاغرى اجرا مى كند. دستگاه قضايى 
وظيفه برخورد با جاسوسان را دارد، دخالت 
و اظهار نظر هر كشــور بيگانــه اى در اين 
زمينه را دخالت مســتقيم در سياست هاى 
داخلى جمهورى اســلامى ايــران مى دانم؛ 
زيرا به طور كلى اين موضوع ارتباطى به آن 
كشورها ندارد. محكومى كه در زندان ايران 
دچار بيمارى شود يا خطرى تهديدش كند 
با اجازه قاضى از پزشــك بهره مند مى شود، 
با همه اين تفاســير دخالت در اين امور به 
انگليس هيچ ربطى ندارد. جمهورى اسلامى 
ايران هيچ دخالتى در امور انگليس نمى كند، 
لندن نيز حق دخالت در امور داخلى ايران را 
ندارد، دخالت هاى انگليس در پرونده نازنين 
زاغرى اثبــات مى كند كه ايــن فرد عامل 

انگليس است.

توصيه دادستان تهران به 
مدعيان برپايى همه پرسى 

براى حجاب
ميزان: جعفرى دولت آبادى، دادستان تهران 
خطاب به كسانى كه ادعاى برپايى همه پرسى 
براى حجاب را دارند، گفت: حجاب و عفاف 
از سياست هاى الزام آور و پايه اى نظام اسلامى 
است و اين نظام بر مبناى رأى مردم و توجه 
به اسلام تشكيل شده است و بنابراين برخى 
روشــنفكران نبايد به دنبــال اين حرف ها 
برونــد؛ چرا كه توجه به عفاف و حجاب، هم 
خانواده ها را مســتحكم تر مى كند و هم در 
سايه آن، ازدواج هاى بيشترى شكل مى گيرد. 
اغلب مردم به عفاف و حجاب توجه دارند و 
با نقض عمدى حجاب كه در گوشــه و كنار 

صورت مى گيرد، برخورد مى شود.

طائب: اقتصاد همه دنيا دچار 
مشكل است

مهدى  والمسلمين  حجت الاســلام  ايسنا: 
طائب در همايش طلايــه داران فاطمى كه 
با حضور ائمه جماعات و مبلغان در مســجد 
حظيره يزد برگزار شــد، با اشــاره به وجود 
مشــكلات اقتصادى مختلــف تصريح كرد: 
مديريت و توسعه اقتصادى امروز به مشاركت 
همه اقشار جامعه اعم از مردم و مسئولان نياز 
دارد. فقط ايران اسلامى نيست كه با مشكلات 
اقتصادى روبه رو شده است، همه بايد بدانند 
كه اقتصاد دنيا در حال فروپاشى است و اين 

مسئله فقط مختص ايران اسلامى نيست.

چهره خبر

صداى مردم   

خبــــــر

فعاليت پرس تى وى بهانه دستگيرى مرضيه هاشمى 
عصرايران: پس از گذشــت چند روز 
از دستگيرى مرضيه هاشمى، خبرنگار 
و مجرى شــبكه خبرى انگليسى زبان 
پرس تى وى ايــران در آمريكا، دادگاه 
آمريكايى اعلام كرده است كه اين زن 
مجرى 59 ســاله را به عنوان شاهد در 
دادگاه احضار كرده، نه به عنوان متهم. 
قاضى بريل هاول، قاضى فدرال دادگاهى در واشــنگتن بنا به درخواســت 
وزارت دادگســترى آمريكا روز جمعه علت بازداشت مرضيه هاشمى را نه به 
عنوان متهم، بلكه به عنوان يك شــاهد بــراى احضار در دادگاه اعلام كرده 
است. قاضى دادگاه جزئيات بيشترى از پرونده مطرح شده در دادگاه را ارائه 
نكرده اســت، اما تأكيد كرده پس از اتمام دادرسى، هاشمى فوراً آزاد خواهد 
شــد. همچنين خبرگزارى رويترز به نقل از يك مقام آمريكايى كه نخواسته 
نامش فاش شود، نوشت: مرضيه هاشمى براى شهادت درباره فعاليت شبكه 
پرس تى وى به عنوان يك رســانه تبليغى بــراى دولت ايران به دادگاه برده 
شده كه اگر ثابت شود اين شبكه يك ابزار و رسانه تبليغى براى دولت ايران 
اســت، بايد بر اساس قانون فعاليت دولت هاى بيگانه در خاك آمريكا به طور 

رسمى در وزارت دادگسترى آمريكا به ثبت رسيده باشد.

كشف 618 كيلوگرم هروئين پيش از ارسال به اروپا
اخبار: ســربازان گمنام امــام زمان(عج) محموله موادمخــدر حاوى 618 
كيلوگرم هروئين را در يكى از بندر هاى جنوبى كشور كشف و ضبط كردند. 
اين محموله قرار بود به اروپا ارســال شــود. موضــوع ترانزيت موادمخدر و 
مهاجران دو چالــش جدى بين روابط ايران و اروپاســت كه اخيراً مقامات 
كشــورمان به اروپا هشــدار داده بودند كه در صــورت اجرا نكردن تعهدات 
برجامى، ايران نيز بيشتر از اين بر روى موادمخدر و مهاجران هزينه نمى كند.

4 اقدام كليدى براى اصلاح
 ستاد فرماندهى اقتصاد مقاومتى

اخبار: كميته اقتصاد مقاومتى كميسيون اقتصادى مجلس شوراى اسلامى 
پس از برگزارى چندين جلسه با مسئولان اقتصاد مقاومتى در دستگاه هاى 
مختلف دولتى و آسيب شناسى عملكرد ســتاد فرماندهى اقتصاد مقاومتى، 
گزارش خود در اين زمينه را منتشــر نمود. اصلاح ساختار دبيرخانه ستاد، 
تصويب سالانه 10 طرح كلان و اولويت دار در ستاد، ارتقاى جايگاه مصوبات 
ســتاد و اعطاى اختيار تخصيص بودجه به ستاد، چهار پيشنهادى است كه 
اجراى آن مى تواند به تقويت ستاد فرماندهى اقتصاد مقاومتى براى پرداختن 

اين نهاد كليدى به مأموريت اصلى اش، منجر گردد.

سايت رادار بومى وحدت افتتاح شد
فارس: در آســتانه دهه مبــارك فجر و چهلمين ســالگرد پيروزى انقلاب 
اســلامى، با حضور فرمانده قرارگاه پدافند هوايى خاتم الانبياء(ص) ارتش، 

رادار بومى و كاملاً ايرانى در سايت وحدت بيرك زاهدان افتتاح شد. 
فرمانده قرارگاه پدافند هوايــى خاتم الانبياء(ص) ارتش در جريان بازديد از 
يگان هاى موشــكى و رادارى شرق كشــور، با حضور در گروه پدافند هوايى 
زاهدان، رادار 100 درصد بومى سايت وحدت بيرك را كه به دست توانمند 
متخصصان قرارگاه پدافند هوايى خاتم الانبياء(ص) ســاخته و عملياتى شده 

است، افتتاح كرد.

شرط ماندن ايران در برجام
ايسنا: انديشكده شوراى روابــط خارجى اروپا در توييتى نوشت: با توجه به 
شدت دور دوم تحريم هاى آمريكا، ايران به احتمال قوى تنها در شرايطى به 
تعهداتش ذيل توافق هســته اى (برجام) عمل خواهد كرد كه اروپا، چين و 

روسيه دلايل ملموس ترى را براى چنين كارى ارائه كنند.

رد شايعه حادثه ساز شدن خودروى حامل نوبخت 
در محور جيرفت-ساوه

اخبار: ســرهنگ دادمولا آبكار، فرمانده پليس راه جنوب كرمان اعلام كرد: 
«در اين شــايعه ادعا شــده اســت كه كاروان خودروهاى همراه محمدباقر 
نوبخت، معاون رئيس جمهورى ســبب بروز اين تصادف شــده اند. بر اساس 
شواهد موجود و نظر كارشناسان، اين ادعا را رد مى كنيم. بى احتياطى راننده 
و ناتوانى وى در كنترل خودروى پرايد ســبب تصادف منجر به فوت محور 

جيرفت - رودبار جنوب شد».
روز پنجشــنبه هفته اى كه گذشــت همزمان با سفر معاون رئيس جمهورى 
در جنوب كرمان يك خودروى پرايد در منطقه بهادرآباد شهرســتان رودبار 
دچار واژگونى شــده و متأسفانه در اين سانحه دو نفر كشته و راننده خودرو 

نيز مجروح شده است.

پيش از اين برخى 
نمايندگان خواسته 
بودند تا مجمع اين 
لوايح را به مجلس 
عودت دهد. با اين 
حال مجمع در 
بررسى لايحه اول 
يعنى اصلاح قانون 
مبارزه با پولشويى 
در دو مورد نظر 
شوراى نگهبان و 
در دو مورد رأى 
مجلس را پذيرفت

بــــــــرش

قاضى بريل هاول، قاضى فدرال دادگاهى در واشــنگتن بنا به درخواســت 

شماره پيامك: 30004567

 آيت االله مكارم شيرازى:آيت االله نورى همدانى :

 FATF نبايد درباره
به غرب اعتماد كرد

سند 2030 به صورت مرموز 
در برخى جاها اجرا مى شود

فارس: آيت االله حســين نــورى همدانى 
ديــروز در درس خارج فقه خــود كه در 
مســجد اعظم قم برگزار شــد با اشاره به 
اجتماع طلاب در اعتراض به تصويب لوايح 
چهارگانه FATF اظهار كــرد: عده اى از 
فضلا و طــلاب حوزه علميه قم در نامه اى 
نگرانى خود را از برخى مســائل كشور از 
جملــه تصويــب چند كنوانســيون اعلام 
كردند. وى با اشــاره به اينكه اين دغدغه 
فضــلا و طــلاب انقلابى جــاى قدردانى 
دارد، گفــت: بايد همواره مراقب باشــيم 
كه از آرمان هاى امام(ره) و رهبرى فاصله 

نگيريم.
اين مرجع تقليد با بيــان اينكه روحانيت 
و حوزه علميه هميشــه بايد بيدار بوده و 
نســبت به مســائل كشــور و مردم توجه 
داشته باشند و در صورت مشاهده انحراف 
تذكر دهند، تأكيد كرد: توقع از روحانيت 
اين است كه اعتراض خود را در چارچوب 

قانون و منطق بيان كنند.
وى بــا بيــان اينكه بايــد روح انقلابى در 
حوزه حفظ شده ولى پيگيرى ها در فضايى 
آرام و با منطق و اســتدلال همراه باشــد، 
يادآور شد: كنوانســيون هايى كه تصويب 
شده اســت براى كشور مفيد نخواهد بود، 
البته برخى از بندهاى اين كنوانســيون ها 
خوب است ولى تجربه تاريخى نشان داده 
كه طرف هاى غربى پايبند هيچ قراردادى 

نيستند.
آيت االله نورى همدانى با اشاره به آيه اى از 
قرآن كريم تصريح كرد: ســردمداران اين 
جريان ها ظالم هستند و مسائل كشورهاى 
يمن، بحرين و ظلم هاى رژيم صهيونيستى 
بر ما روشــن است. بر اســاس آيات قرآن 
كريم به كســانى كه ظالم هســتند، نبايد 

اعتمــاد كــرد و پيمان بســت، در برجام 
ديديم كه چه كردند.

 FATF نظراتم درباره 
و پالرمو با تحقيق است

آيت االله نورى همدانى يادآور شــد: درباره 
FATF و پالرمو نظرات خود را با تحقيق 
و بررســى مطرح كرديم؛ تصويب چنين 
كنوانسيون هايى به صلاح كشور نيست و 
تذكــرات خود را مطرح كرده و به تكليف 
و وظيفه خود عمــل مى كنيم. طبق نظر 
كارشناســان، پالرمو با استقلال و امنيت 
كشــور منافات دارد و مسئولان بايد تابع 
ولايت فقيه باشــند. رهبرى در خصوص 
اين كنوانسيون فرمودند اين معاهدات در 
تأمين  براى  بــزرگ  اتاق فكر قدرت هاى 
منافــع آن هــا تدوين شــده و بعد ديگر 
كشــورها با آن ها همراه مى شــوند. گفته 
مى شود كه 150 كشــور اين كنوانسيون 
را پذيرفته اند؛ ما خودمان قانون اساســى 
و قرآن كريم داريم و مأمور هســتيم كه 
عــزت و عظمت اســلام را حفــظ كنيم. 
مرحــوم آيــت االله  هاشــمى شــاهرودى 
نيز چنــدى پيش نامه نوشــتند كه اين 
با استقلال كشــور منافات دارد؛  قرارداد 
از مســئولان درخواست مى كنيم كه نظر 
مقــام معظم رهبرى را در نظر گرفته و بر 

خلاف مصلحت كشور عمل نكنند.

انتخاب: آيت االله  مكارم شيرازى ديروز در ديدار 
دبير شوراى عالى انقلاب فرهنگى كه در دفتر 
اين مرجع تقليد برگزار شــد، عنوان كرد: هر 
چه بيشتر فعاليت هاى شوراى انقلاب فرهنگى 
توضيح داده شــود، آشنايى مردم با آن بيشتر 
مى شود. مشكل مصوبات شوراى عالى انقلاب 
فرهنگى اين بوده كــه ضمانت اجرايى ندارد و 
چون ضمانت اجرايى آن قوى نيست، در عين 

خوب بودن مصوبات به مرحله اجرا نمى رسد.
اين مرجع تقليــد گفت: ما در حال حاضر نياز 
شــديد به اين شــورا داريم؛ چراكه در حوزه و 
دانشگاه مشكلات علمى داريم و از سوى ديگر 
مشكلات سنگين فرهنگى داريم، ازجمله همين 
فضاى مجازى كه مشكلات و مفاسد بالايى به 
بار آورده است. ما شنيديم كه در شوراى عالى 
انقلاب فرهنگى تصميمات مهمى گرفته  شده، 
اما اجرا نشــده اســت. اگر سه بخش برنامه ها، 
كتاب ها و استادان در دانشگاه ها درست باشد، 

مى توانيم بگوييم دانشگاهى انقلابى داريم.
اين مرجع تقليد تأكيد كرد: شوراى عالى انقلاب 
فرهنگى اختيارات مهمى داشــته و گاه ديده 
مى شود در اين كتاب هاى دانشگاهى مطالبى 
وجود دارد كه نبايد وجود داشــته باشــد، اين 

مطالب خلاف اصول و فروع اسلام است.
آيــت االله مكارم شــيرازى ادامــه داد: در زمان 
طاغوت كتابى با عنوان جامعه شناسى تدريس 
مى شد كه در مورد بخش مذهب، سؤال كرده 
بود كه آيا مذهب زاييده جهل بشــر اســت يا 
زاييده ترس بشــر و به مذهب نگاه اينچنينى 
وجود داشت. شوراى عالى انقلاب فرهنگى بايد 
برنامه هاى قرآنى و كميت و كيفيت اين برنامه ها 
را رصد كند و اين شورا در زمينه انقلاب، مذهب 
و قانون اساسى بررسى كند.در حوزه، مشكلات 
مهمى در زمينه مفاهيم كتاب ها وجود دارد و 
بعضاً در هفته 20 جلد كتاب نوشته مى شود كه 

لازم است گروهى به رصد مفاهيم اين كتاب ها 
بپردازند.

آيت االله مكارم شيرازى تصريح كرد: گروهى 
در شوراى عالى انقلاب فرهنگى بايد به فضاى 
مجازى بپردازند؛ چراكه ســابقاً تريبون ها در 
اختيار امامان جمعه و خطباى مســاجد بود، 
اما اين فضــاى مجازى بــراى همه تريبون 
درست كرده اســت، به طور مثال اين فردى 
كه اخيراً خلع لباس شده بيش از يك ميليون 
پيگيركننده و مخاطب داشته و متأسفانه اجازه 
نداده اند سالم سازى درستى در فضاى مجازى 

ايجاد شود.
وى افزود: بايد مشخص شود كه پهناى باند به 
چه كسانى بايد داده شود و با استفاده از پهناى 
باند مى شود فضاهاى مجازى فاسد را كمرنگ 
كرد، اما متأســفانه اين كار را نمى كنند. دولت 
براى حل مشكل فضاى مجازى علاقه مند است، 
اما دل نمى سوزاند و در اين شرايط كه ديگران 
كوتــاه مى آيند، مراكزى مانند شــوراى عالى 
انقلاب فرهنگى بايد جور آن ها را نيز متحمل 
شوند. اخيراً تئاترها مشكلات مهمى در زمينه 
خلاف موازين شرعى بودن دارند و وزير فرهنگ 
و ارشاد و شوراى عالى انقلاب فرهنگى در اين 
زمينه مسئوليت دارند. برخى افراد نفوذى وجود 
دارند كه با وجود مســئولان دلسوز، متأسفانه 
ســند 2030 به صورت مرموز در برخى جاها 
اجرا مى شود. برخى افراد نفوذى كار خودشان 

را مى كنند، بايد مراقب اين ها بود.
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روزنامـه صبـح ايـرانآستان

«فدك در تاريخ» اثر «شهيد آيت االله صدر» بررسى شد    آستان نيوز: نشست نقد و بررسى كتاب «فدك در تاريخ» همزمان با فرارسيدن ايام سوگوارى و شهادت حضرت زهرا(س) در قالب سلسله 
نشست هاى تبليغى-ترويجى «در پناه كلمات» در مشهد برگزار شد. اين مراسم با همكارى به نشر و پژوهشكده تخصصى شهيد صدر اجرا شد. «محمدحسين رجبى دوانى» مورخ و پژوهشگر تاريخ اسلام و «حجت الاسلام 
مجتبى الهى خراسانى» رئيس ميز توسعه و توانمندسازى علوم اسلامى دفتر تبليغات اسلامى قم ميهمانان اصلى اين نشست بودند. كتاب «فدك در تاريخ» از سوى حجت الاسلام ابوالقاسم حسينى ژرفا ترجمه شده است.
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به همت شركت كسب و كار رضوى صورت گرفت
توانمندسازى دامداران زابل با تحويل دام سبك

كسب  شركت  مديرعامل  آستان: 
و كار رضوى از آغــاز اجراى طرح 
توانمندسازى دامداران با تحويل دام 
سبك در زابل شامل دهستان هاى 
زهك، خمك و جزينك و روستاهاى 
اطراف آن طى سال 1397 خبر داد. 
مهدى جعفرنژاد افزود: با توجه به 
خشكسالى شديد سال جارى، اين 

دامداران به فكر فروش دام خود بوده تا بيش از اين ضرر و زيان نبينند و اين در 
حالى است خانوارى كه تنها درآمد آن يارانه و دام مى باشد، وقتى دام خود را نيز 
از دست بدهد، سرمايه ديگرى براى ادامه امرار معاش نداشته و به اجبار به سمت 

مهاجرت سوق پيدا مى كند.
اين مســئول آســتان قدس بيان كرد: از شروع طرح ســاماندهى دامدارى هاى 
سيســتان از اوايل تير ماه 1396، اقدامات نرم افزارى از قبيل شناسايى دامداران 
مســتعد و توانمند، تيم سازى، شبكه ســازى، آموزش، مشــاوره، عارضه يابى و 
استانداردسازى در رسته هاى دام سبك و سنگين روستاهاى پايلوت انجام شده 
و در حال حاضر بستر لازم به منظور توسعه فيزيكى دامدارى ها مهيا شده است.

وى با بيان اينكه در رســته دام ســبك در شهر سيستان حدود هزار و 600 نفر 
دامدار وجود دارد، ادامه داد: از اين تعداد، نزديك به هزار و 400 نفر دامدار داراى 
كمتر از 50 رأس هســتند، مابقى، دامداران خــرد و در حد 10 رأس به پايين 
مى باشــند.وى با اشاره به ســامان يافتن 200 نفر از دامداران مذكور در مرحله 
نخســت اين طرح گفت: به مرور زمان طى چهار سال، اين تعداد به هزار و 400 
نفر خواهد رســيد. مدير عامل شركت كســب و كار رضوى ادامه داد: در طرح 
توانمندســازى دامداران شهرستان زابل تعداد 20 عدد ميش و يك عدد قوچ در 

اختيار دامداران قرار مى گيرد.
جعفرنژاد اضافه كرد: به اين ترتيب در مرحله نخســت، افرادى كه بيشــترين 
آســيب را ديده اند و در مرحله هاى بعدى افرادى كه به مرور زمان ممكن است 

وضعيت شان رو به وخامت برود، مد نظر قرار مى گيرند.

ويژه خادمياران خانواده در كهگيلويه و بويراحمد برگزار شد
«حسنا» طرحى براى آموزش واسطه گرى ازدواج

آســتان: چقدر خوب است همه 
بتوانند زمينه ســاز پيوند دو جوان 
شــوند. در هميــن راســتا طرح 
«حسنا» آموزش واسطه گرى ازدواج 
ويژه خادمياران خانــواده در مركز 
امور بانوان و خانواده آستان قدس 
در حال اجراســت. روز گذشته هم 
يكى از سلسله جلسات اين طرح در 

استان كهگيلويه و بويراحمد برگزار شد.
مسئول كانون خادميارى خانواده دفتر آستان قدس رضوى در استان كهگيلويه و 
بويراحمد از برگزارى موفق طرح حسنا آموزش واسطه گرى ازدواج ويژه خادمياران 
خانواده در اين استان خبر داد.زهرا مراديان هدف از برگزارى اين طرح را ترويج 
ازدواج آگاهانه، آسان و زندگى پايدار دانست و افزود: 40 خادميار خانواده به مدت 

دو روز در حوزه علميه فاطميه ياسوج در اين دوره آموزشى شركت داشتند.
پيش از اين نيز طرح هاى «ســبك زندگى رضوى و همسايه» توسط اين كانون 
موضوعى خادميارى در اســتان كهگيلويه و بويراحمد عملياتى و طرح حســنا 

سومين كارگاه آموزشى برگزار شده است.

مديرعامل سازمان عمران و توسعه حريم حرم حضرت رضا(ع):
رواق زيرسطحى بست شيخ بهايى ساخته مى شود

آستان نيوز: مديرعامل سازمان عمران و توسعه حريم حرم حضرت رضا(ع) از 
انجام عمليات ساختمانى براى ساخت رواق زيرسطحى بست شيخ بهايى خبر داد.
مهندس محمدكاظم ملازم الحسينى ضمن اشاره به فعاليت هاى اين سازمان در 
راستاى توسعه فضاهاى زيارتى سرپوشيده از جمله رواق ها و شبستان ها در حرم 
مطهر، از احداث رواق زيرسطحى بست شيخ بهايى خبر داد و اظهار كرد: توسعه 
فضاى زيرسطحى بست شــيخ بهايى و ساماندهى فضاهاى مجاور آن از ابتداى 
سال 97 آغاز شده و پيش بينى مى شود پس از تكميل اين طرح، حدود 10 هزار 

مترمربع به فضاهاى زيارتى مسقف حرم مطهر افزوده شود.
وى با اشاره به تشرف سالانه حدود 30 ميليون زائر به بارگاه منور امام رضا(ع) بيان 
كرد: قطعاً گسترش فضاهاى زيارتى مسقف زمينه بهره مندى از بارگاه ملكوتى امام 
هشــتم(ع) شيعيان و نيز زيارت پرفيض معنوى را براى زائران و مجاوران بارگاه 
رضوى در تمام فصول ســال بيش از پيش فراهم مى كند، در كنار اين موضوع، 

بحث تحكيم و مقاوم سازى ابنيه موجود نيز در دستور كار است.
ملازم الحســينى تصريح كرد: فعاليت هاى خرد و كلان بهسازى فضاها همانند 
دسترسى به رواق ها، ساخت فضاهاى پشتيبانى و نظارتى، برنامه ريزى و بازسازى 
زيرســاخت هاى تأسيساتى و توسعه و نوسازى آن ها و روشنايى و نورآرايى حرم 

مطهر نيز جزو برنامه هاى اجرايى و مطالعاتى اين سازمان است.

جانباز دفاع مقدس 350 نسخه كتاب 
به كتابخانه امام رضا(ع) اهدا كرد

آستان نيوز: جانباز دفاع مقدس در جريان عيادت خادمياران كانون كتاب آستان 
قدس رضوى، 350 نسخه كتاب را به كتابخانه امام رضا(ع) بيرجند اهدا كرد. 

عليرضا نصرآبادى ضمن يادآورى برخى از خاطرات ايام دفاع مقدس، از شهدا به 
عنوان الگويى ياد كرد كه جوانان با تأسى از آنان مى توانند به راه حق و حقيقت 
هدايت شــوند.وى همچنين ضمن ابراز ارادت به ساحت مقدس رضوى، به نيت 
خود در خصوص اهداى كتاب به كتابخانه  وابسته به اين آستان مقدس اشاره كرد 
و گفت: با توجه به محدوديت جسمى ايجاد شده در جريان جنگ، امكان رفت 
و آمد در محيط كتابخانه مهيا نبود و تمامى كتاب ها در مقاطع تحصيلى عالى از 
صرفه جويى هزينه هاى زندگى شخصى خريدارى شده است كه اكنون به ساحت 
مقدس رضوى اهدا مى شود.گفتنى است اعضاى كانون خادمياران كتاب در ادامه 
عيادت خود از جانبازان سرافراز ميهن به مؤسسه توانبخشى حضرت على اكبر(ع) 
خراسان جنوبى رفتند و با قدردانى از زحمات و خدمات مددكاران اين مجموعه، 
عطر رضوى و يك نســخه كتاب و بروشــور آداب زيارت را از طرف كتابخانه به 

كاركنان اين مؤسسه اهدا كردند.
مسئول مؤسسه نيز با بيان اينكه در حال حاضر اين كانون از 400 معلول و 50 نفر 
سالمند نگهدارى مى كند، با اشاره به شرايط اقتصادى موجود در راستاى تأمين 
هزينه هاى جارى اين مجموعه، خواهان يارى و حمايت هر چه بيشــتر آستان 

قدس رضوى در تأمين هزينه هاى بهداشتى و تغذيه مددجويان شد.

خـــبر

 قدس/ محمدحســين مروج كاشــانى  
مديرعامل و نايب رئيس هيئت مديره شــركت 
مسكن و عمران قدس رضوى گفت: پروژه ساخت 
راه آهن زاهدان- مشهد تنها يك پروژه اقتصادى 
نبوده بلكه در راستاى محروميت زدايى و تسهيل 
و تسريع در تردد زائران بارگاه مطهر رضوى است.
«مهنــدس محمدرضا رئيســى» در گفت وگو با 
قدس ضمن اعلام ايــن مطلب افزود: پيرو اعلام 
آمادگى آســتان قدس رضوى براى مشاركت در 
ساخت راه آهن زاهدان به مشهد و مذاكرات انجام 
شــده و نامه ارسالى از ســوى شركت ساخت و 
توســعه زيربناهاى حمل  و نقل كشور وابسته به 
وزارت راه و شهرســازى مقرر شد، آستان قدس 
رضوى موضوع مذاكره و پيگيرى با تأمين كننده 
خارجى منابع مالى(بصورت فاينانس) اين پروژه 
را دنبــال كند.وى ادامه داد: آنچــه كه در مورد 
پروژه راه آهن چابهار- ســرخس در رســانه ها و 
خبرگزارى ها مطرح است در واقع متشكل از دو 
قطعه چابهار به زاهدان و زاهدان به مشهد بوده و 
آنچه كه در حال حاضر مربوط به مشاركت آستان 
قدس رضوى است، به قطعه دوم يعنى زاهدان به 

مشهد برمى گردد.

 مأموريت آستان قدس رضوى در اين پروژه
اين مقام مسئول در زمينه مأموريت آستان قدس 
رضوى در پروژه قطعه زاهدان به مشــهد گفت: 
مأموريت آســتان قدس رضوى در اين پروژه به 
عنوان توســعه دهنده مطرح بوده و عبارت است 
از: «انجام مطالعات امكان ســنجى و ارزيابى تأثير 
اجتماعى و تدوين طرح كســب و كار»، «مذاكره 
با وزارت راه و شهرســازى و انعقــاد تفاهم نامه 
با تعييــن وظايــف و اختيارات آســتان قدس 
رضــوى»، «مذاكره با ســرمايه گذاران خارجى» و 
«مديريت اجراى پروژه».رئيسى اضافه كرد: البته 
هنوز براى پروژه قطعه زاهدان به مشــهد ابلاغ و 
انعقاد قراردادى با ما صورت نگرفته است و طبق 
مستندات و نامه ارسالى از سوى شركت ساخت 
و توســعه زيربناهاى حمل  و نقل كشور، شركت 
مسكن و عمران قدس رضوى به عنوان پيمانكار 
ايرانى صرفاً قطعه زاهدان به مشهد انتخاب شده تا 
نسبت به معرفى تيم مذاكره كننده جهت ساخت 

اين پروژه اقدام كند.
مديرعامل اين شــركت در ادامه تصريح كرد: در 
اين راستا از دو سال پيش تاكنون با مجموعه ها 
و شــركت هايى از كشورهاى چين، كره جنوبى، 
روسيه و اخيراً هندوستان مذاكره به عمل آمده 
و معاونت برنامه ريزى شــركت ساخت و توسعه 
زيربناهاى حمل  و نقل كشــور در نامه اى كه در 
تاريخ 28 آذرماه سال جارى به شركت مسكن و 

عمران قدس رضوى ارسال شد، موافقت خود را با 
همكارى شركت هاى چينى به عنوان تأمين كننده 
منابع مالى خارجى (فاينانســور خارجى) اعلام 

كرده است.
وى در ارتبــاط بــا مبلغ پيش بينى شــده براى 
ســاخت اين پروژه گفت: مبلغ برآورد شده اوليه 
براى ساخت پروژه راه آهن قطعه زاهدان به مشهد 
كه در تيرماه سال 1396 از سوى شركت ساخت 
و توســعه زيربناهاى حمل  و نقل كشــور اعلام 
شده بود، حدود يك ميليارد و 250 ميليون يورو 
بوده كه مطابق دستورالعمل و ضوابط مربوط به 
فاينانس خارجى (منابع مالــى خارجى) حدود 
15 درصــد از اين مبلغ برعهــده طرف ايرانى و 
85 درصــد هم برعهده طرف خارجى و از طريق 
فاينانس اســت. در صورتى كه شركت خارجى 
چينى به هر دليلى از ادامه مذاكرات اســتنكاف 
و خوددارى ورزد، ســاير شــركت هاى خارجى 
از كشــورهاى ديگر مانند: روسيه، كره جنوبى، 

هندوستان و... جايگزين آن خواهند شد.

 يك پيشنهاد براى اقتصادى تر كردن پروژه
مديرعامل اين شركت همچنين به طرح بازنگرى 
و پيشنهادى اين شــركت در ساخت اين پروژه 
اشاره و خاطرنشان كرد: با توجه به طرح مصوب، 
اين پروژه (قطعه زاهدان به مشهد) از منطقه قائن 
به سمت گناباد و از گناباد به ايستگاه يونسى در 
محور راه آهن مشهد به بافق متصل مى شود، اما 
با توجه به ترافيك موجود در راه آهن مشــهد به 
بافق و از طرفى وجود معادن ارزشــمند ســنگ 
آهن در منطقه سنگان خواف يك طرح اصلاحى 
و بازنگرى شده هم از سوى اين شركت و از مسير 
قائن به سمت ايستگاه راه آهن رشتخوار و ايستگاه 
فريمان به طول حدود327 كيلومتر به مسئولان 
مربوط در شركت ســاخت و توسعه زيربناهاى 
حمل  و نقل كشــور پيشنهاد شــده است تا در 
راستاى امنيت و توسعه اقتصاد شرق كشور، انتقال 
محصولات معادن سنگ آهن سنگان خواف هم با 

موفقيت و سهولت بيشترى صورت گيرد.
رئيسى تأكيد كرد: شركت مسكن و عمران قدس 
رضوى با بررسى هاى كارشناسى و همكارى مشاور 
مربوط، پيشنهاد اصلاح مسير و محور (كريدور) 
ارتباطى در اين قطعه (زاهدان به مشهد) جهت 
بهره مندى بهتر از معادن استراتژيك سنگ آهن 
سنگان خواف از منطقه قائن به ايستگاه راه آهن 
رشــتخوار و از آنجا به ايستگاه راه آهن فريمان را 
به شركت ساخت و توسعه زيربناهاى حمل  و نقل 

كشور هم ارائه كرده است.
وى خاطرنشــان كرد: بررســى اين پيشنهاد در 
شــركت مزبور در زمانى صــورت مى گيرد كه 

گروه (تيم) مذاكره كننده اين پروژه يعنى شركت 
مسكن و عمران قدس رضوى با تأمين كننده منابع 
مالى خارجى مشخص شده باشد و به عبارت ديگر 
هنوز در مراحل مقدماتى براى تعيين تأمين كننده 
مالى خارجى و تشكيل قراردادهاى شراكتى بين 
گروه ايرانى (شركت مســكن و عمران قدس) و 
طرف خارجى هستيم و به محض اعلام موافقت و 
آمادگى طرف خارجى بلافاصله مذاكره  و گفت وگو 
در ارتباط با پروژه قطعه راه آهن زاهدان به مشهد 
با طــرف خارجى به عمل آمده و ســپس ادامه 
مذاكرات در شركت ساخت و توسعه زيربناهاى 

حمل  و نقل كشور ادامه پيدا خواهد كرد.
رئيســى در مورد مبلغ نهايى ساخت اين پروژه 
(قطعه زاهدان به مشهد) اظهار داشت: با توجه به 

پيشنهاد اصلاح و بازنگرى مسير اين پروژه مبلغ 
يــك ميليارد و 250 ميليون يورو قطعى نبوده و 
مبلغ نهايى پس از توافق بــا طرف خارجى و با 
توجه به ارزش ارز در زمان انعقاد قرارداد اصلى و 
نهايى به شركت ساخت و توسعه زيربناهاى حمل  

و نقل كشور اعلام مى شود.

 يك تير و چند نشان
مديرعامل اين شركت در زمينه مهم ترين مزاياى 
ساخت اين پروژه بيان كرد: تكميل محور ارتباطى 
شمال به جنوب كشور از منطقه شرق ايران از نظر 
انتقال كالا و مسافر و انجام فعاليت هاى اقتصادى، 
توسعه امنيت و اقتصاد شرق كشور، افزايش اعتبار 
بين المللى كشور به لحاظ ترانزيت بار از آسياى 

ميانه و افغانســتان به درياى عمان و ترانزيت بار 
از چين و هند به اروپا، فعال تر شدن منطقه ويژه 
اقتصادى ســرخس، كسب درآمد سرشار و قابل 
مقايســه با درآمدهاى نفتى، فعال سازى معادن 
ســنگ آهن ســنگان خواف و افزايش قابليت 
بهره بردارى و... از جمله مهم ترين مزاياى ساخت 

اين پروژه به شمار مى آيد.
اين مقام مســئول تأكيد كــرد: مهم ترين هدف 
آســتان قدس رضوى از مشاركت در ساخت اين 
پروژه، محروميت زدايى و تسهيل و تسريع در تردد 
زائران و دلدادگان داخلى و خارجى بارگاه ملكوتى 
امام رضا(ع) در راســتاى موارد مندرج در منشور 

هفت گانه مقام معظم رهبرى است.
وى افــزود: اين پروژه علاوه بر مشــخصات يك 
پروژه اقتصادى و عمرانــى، يك پروژه زائرمحور 
بــراى رفاه حال زائران و در جهت افزايش امنيت 
سفر و تسريع و تســهيل در سفر زائران داخلى 
و خارجــى از كشــورهاى همســايه (بخصوص 
افغانستان، پاكستان و زائران از كشور هندوستان) 
و رفع محروميت با رونق و توسعه امنيت و مباحث 

اقتصادى در منطقه شرق كشور به شمار مى آيد.

 مشخصات فنى پروژه
رئيســى در زمينه برخى از مشخصات فنى اين 
پــروژه (قطعه راه آهن زاهدان به مشــهد) بطور 

خلاصه به موارد ذيل اشاره كرد:
* طول محور:780 كيلومتر مطابق مسير مصوب 
(از طريق زاهدان، بيرجند، قائن و ايستگاه يونسى 

كه در محور راه آهن مشهد به بافق قرار دارد).
* ســرعت طرح: (يعنى سرعت حركت قطار در 
اين پروژه) 120 كيلومتر در ســاعت پيش بينى 

شده است.
* در اين مسير سه ايستگاه درجه يك، دو ايستگاه 
درجه دو و 26 ايستگاه درجه سه مطابق تعاريف 
و دســتورالعمل هاى شــركت راه آهن جمهورى 

اسلامى ايران پيش بينى شده است.
* مدت زمان پيش بينى شــده براى ساخت اين 

پروژه از زمان آغاز، حدود چهار سال است. 
* نــوع مســير: در ايــن راه آهن يــك خطه در 
ايستگاه هاى بين مســير براى مديريت ترافيك 

توقف هاى لازم پيش بينى شده است.
* در زمينه مشخصات جغرافيايى (توپوگرافى): 
524 كيلومتر دشت، 203 كيلومتر تپه ماهور، 65 

كيلومتر هم كوهستانى مى باشد.
* در اين مسير 4520 متر پل و 1500متر تونل 

بيش از يك كيلومتر پيش بينى شده است.
* همچنيــن جمعاً 13 هزار متــر طول مربوط 
به تونل هــاى كمتر از يك كيلومتر در اين پروژه 

پيش بينى شده است.

مديرعامل شركت مسكن و عمران قدس رضوى در گفت وگو با قدس عنوان كرد

مشاركت آستان قدس در پروژه ريلى زاهدان-مشهد، خدمتى براى تسهيل تردد زائران

كسب  شركت  مديرعامل 
و كار رضوى از آغــاز اجراى طرح 
توانمندسازى دامداران با تحويل دام 
سبك در زابل شامل دهستان هاى 
زهك، خمك و جزينك و روستاهاى 
 خبر داد. 
مهدى جعفرنژاد افزود: با توجه به 
خشكسالى شديد سال جارى، اين 

چقدر خوب است همه 
بتوانند زمينه ســاز پيوند دو جوان 
شــوند. در هميــن راســتا طرح 
«حسنا» آموزش واسطه گرى ازدواج 
ويژه خادمياران خانــواده در مركز 
امور بانوان و خانواده آستان قدس 
در حال اجراســت. روز گذشته هم 
يكى از سلسله جلسات اين طرح در 

نخستين جشنواره  دبيرخانه  نيوز:  آستان 
ملــى عكس «امــام رضــا(ع) و گفت وگوى 
اديان» اسامى منتخبان بخش نمايشگاه اين 
رويداد فرهنگى را اعلام كرد.پس از داورى و 
بررسى دقيق بيش از دو هزار و 500 عكس 
ارسالى به نخستين جشنواره ملى عكس امام 
رضــا(ع) و گفت وگوى اديان و بحث و تبادل 
نظر اعضاى تيم داورى اين جشنواره، 40 اثر 
براى نمايشگاه آثار برگزيده و چاپ كتاب اين 

رويداد انتخاب شد. 
از جمله هنرمندانى كه آثارشان در نمايشگاه 
اين جشنواره به نمايش درخواهد آمد مى توان 
به على خوانين، عبدالرحمن مجرد، ابوالفضل 
برنــا، على اكبر مطلوبى، على اصغر يوســفى، 
عليرضا خاكســار، عليرضا عباســى، عليرضا 
عطاريانى، اميرحسين كمالى، امير عبيداوى، 
اميرعلى جواديان، اميرمهــدى نجف لو، داود 
ايزدپنــاه، فاطمه حســين آقايــى و هادى 
دهقان پور اشــاره كرد. همچنين آثار حسن 
فتاحيــان، كيميا جلائيان، كيــوان جعفرى، 
مرضيه ايوتين، نگين محمدى فرد، ســعيد 
قاسمى، عليرضا صفرزاده، محمدحسن صلواتى، 
احمد ظهرابى جمكران، احسان جزينى، احمد 
تاجى، جواد عسگر اوغلى، حسين حسين زاده، 
حميد عزيزى خانقاهى، فرزانه چخماق ســاز، 
مازيار اســدى، محمدمهدى ورال، محمدرضا 
به مــرام و معين مطلق در اين نمايشــگاه در 

معرض ديد عموم قرار مى گيرد. 
اين آثار توســط تيــم داورى متشــكل از 
سيدعباس ميرهاشمى، على اصغر داودآبادى 
فراهانى و حميد سلطان آباديان داورى شد و 
نمايشگاه، آيين پايانى و تجليل از برگزيدگان 
جشنواره همزمان با همايش بين المللى امام 
رضا(ع) و گفت وگوى اديان در بهمن ســال 
جارى در مشــهد برگزار مى شــود. لازم به 
ذكر اســت، برپايى نخستين جشنواره ملى 
عكس امام رضــا(ع) و گفت وگوى اديان زير 
نظر مؤسســه آفرينش هاى هنرى آســتان 
قدس رضــوى با همكارى دبيرخانه همايش 
بين المللى امام رضــا(ع) و گفت وگوى اديان 
در محورهاى موضوعى تعامل سازنده پيروان 
اديان الهى، اماكن مذهبى اســلامى و ساير 
اديان الهى، ارادت اتباع ســاير اديان به امام 
رضا(ع) و همچنين ارادت اتباع ســاير اديان 
به مراسم مذهبى و آيينى مسلمانان صورت 

گرفته است.

منتخبان جشنواره ملى عكس «امام رضا(ع) و گفت وگوى اديان» معرفى شدند
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گروه مشهد گردى چارباغ كه ذيل خانه هويت مشهد فعاليت مى كند هفتاد و 
سومين قرار خود را به بازديد تاريخ حرم مطهر رضوى اختصاص داد و در گذر 
از سه صحن تاريخى عتيق، نو و گوهرشاد، چهار دوره تاريخ مشهد (تيمورى، 

صفوى، افشارى و قاجار) و اماكن كمتر شناخته شده آن را بررسى كرد.



w w w . q u d s o n l i n e . i r
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اقتصاد روزنامـه صبـح ايـران

 برخى پزشكان درآمد خود را به حساب منشى مى ريزند  غلامعلى جعفرزاده ايمن آبادى عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس گفت: برخى پزشكان متأسفانه با استفاده از راه هاى گوناگون سعى مى كنند تا درآمد 
خود را پنهان كنند به طورى كه بعضى از اين افراد، درآمدها و واريزى هاى خود را به حساب منشى خود مى ريزند و مى كوشند تا ردپايى از اين درآمدها وجود نداشته باشد. وى تأكيد كرد: پزشكان بايد به مانند ديگر اقشار 
جامعه و براساس درآمدشان، ماليات بپردازند و هيچ كس هم با درآمد و حتى افزايش درآمدهاى آن ها كارى ندارد، ولى بايد به ازاى درآمد خود و به تناسب آن، ماليات هاى خود را كه اداى وظيفه به كشور است، پرداخت كنند.

e g h t e s a d @ q u d s o n l i n e . i r مشمولين بسته حمايتى به شماره #4*4* پيامك بزنند
معاون ادارى و مالــى تأمين اجتماعى 
گفت: افرادى كه بسته حمايتى را دريافت 
نكرده انــد و در مورد دليل عدم دريافت 
سؤال دارند، از روز دوشنبه مى توانند با 
ارســال پيام به ســامانه# 4*4* وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعى پاسخ خود را 
دريافت كنند. رحيم اردلان، معاون ادارى 
و مالى سازمان تأمين اجتماعى در خصوص بيمه شدگان مشمول سبد حمايتى 
دولت افزود: تمامى بيمه شــدگانى كه حقوق كمتر از 3 ميليون تومان دريافت 
مى كنند مشمول اين بسته هستند و تعداد آن ها 6 ميليون و 150 هزار نفر است.

رحمانى به خودروسازان اولتيماتوم داد 
وزير صنعت،  معدن و تجارت با فراخواندن مديران عامل دو خودروســازى بزرگ 
كشور نسبت به عمل كردن آن ها به تعهدات فروش خود اولتيماتوم داد. وى گفت: 
درباره لزوم عمل به تعهدات پيش فروش خودرو با دو خودروســاز بزرگ كشور 
اتمام حجت مى كنم و از آنان مى خواهم به گونه اى عمل كنند كه رضايت مردم 
جلب شــود. وى افزود: هيچ گونه مماشاتى از ســازمان حمايت در برابر احقاق 
حقوق مردم مورد قبول نيســت و بايد به صورت روزمره دستورات صادر شده را 

پيگيرى كنند.

هيچ كس مسئوليت ارز 4200 تومانى را قبول نمى كند
يك كارشــناس اقتصادى با بيان اينكه 
ارز 4200 تومانى، مانع از افزايش قيمت 
كالا هاى مشمول اين ارز نشد، گفت: اين 
ارز هيــچ نفعى براى مردم ندارد و نفع و 
رانت آن به عده اى خاص مى رسد. سيد 
بهاء الدين حسينى هاشمى با بيان اينكه 
تا زمانى كه نرخ ارز بازار و دولتى يكسان 
نشــود، رانت وجود خواهد داشت، اظهارداشــت: نظام چند نرخى موجب فساد 
مى شــود و بخصوص اين فاصله با ارز دولت تأمين مى شود و زيان و ضرر آن به 

همه مردم تسرى پيدا مى كند.

بسته حمايتى 13 ميليون كارگر واريز شد
بســته حمايتى 200 هزار تومانى از ديروز شنبه به حساب بيمه شدگان تأمين 
اجتماعى واريز شد. نخستين بسته حمايتى دولت به بيمه شدگان تأمين اجتماعى 
از شــنبه 29 ديماه به ارزش 200 هزار تومان با هماهنگــى وزارت تعاون، كار 
و رفاه اجتماعى و همين طور ســازمان تأمين اجتماعى به حسابشان واريز شد. 
بيمه شدگان مى توانند با اين مبلغ از فروشگاه هاى زنجيره اى كالاهاى مورد نياز 

خود را خريدارى كنند.

خودروسازان زمان دقيق تحويل خودروها را اعلام كنند
دبيــر انجمن خودروســازان ايران طى 
پيشــنهادى خواســتار اعــلام زمــان 
تحويــل خودرو هاى پيش فروش معوق 
خودروسازان به مشــتريان شد. احمد 
نعمت بخش با تأكيد بــر وجود برخى 
مشــكلات در صنعــت خودروســازى 
گفت: از مديران شركت هاى خودروساز 
درخواست كرده ايم با توجه به روند بهبود شرايط، تلاش كنند تا به خريدارانى كه 
تحويل خودروى آن ها به تعويق افتاده، در مكاتباتى تاريخ تحويل خودروى آن ها 
را اعلام كنند و با اين كار مشــتريان را در گرفتن تصميم براى تحويل خودرو يا 

انصراف يارى كنند.

تسهيلات جديد اشتغال زايى به زودى ابلاغ مى شود 
طبق اعلام معاون توســعه روستايى و مناطق محروم كشــور تاكنون 60 هزار 
ميليارد ريال وام اشــتغال روستايى پرداخت شده است. عيسى منصورى، معاون 
توســعه اشتغال زايى و كارآفرينى وزير كار با بيان اينكه تاكنون 3 هزار ميليارد 
تومان از اين رقم به بانك ها ابلاغ شــده، افزود: معادل همين ميزان هم از سوى 
بانك ها گذاشــته شده و در مجموع 6 هزار ميليارد تومان از اين منابع در اختيار 
بانك ها براى پرداخت است. وى افزود: در مرحله اول و دوم يك  سوم تسهيلات 
اشــتغال زايى روستايى به صورت صد درصد جذب شده و پرداخت مرحله سوم و 

چهارم اين تسهيلات از هفته آينده آغاز مى شود.

ثبت سفارش خودرو در سال 98 بازگشايى نمى شود
محمدرضا مودودى، سرپرست سازمان توسعه تجارت: برنامه اى براى بازگشايى 
ثبت ســفارش خودرو در ســال 98 نداريم. وى افزود: ارز حاصل از صادرات بايد 
صرف تأمين دارو، اقلام اساسى مورد نياز مردم، همچنين مواد اوليه و تجهيزات 
و لوازم مورد نياز كارخانجات شــود و بر اين اساس براى واردات كالاهاى لوكس 

همچون خودرو هيچ اولويتى در سال آينده وجود ندارد.

صادرات به اروپا از لحاظ وزنى 
و ارزشى كاهش پيدا كرده است

عليرضا شجاعى، معاون وزير اسبق صنعت گفت: بررسى آمارهاى 9 ماه تجارت 
خارجى نشــان مى دهد با وجود وعده هاى فراوانى كه اروپايى ها براى باز شــدن 
كانال هاى ارتباطى جديد داده بودند، صادرات ما به اروپا از لحاظ وزنى 13 درصد 
و از لحاظ ارزشــى 19 درصد كاهش پيدا كرده است كه اگر اين آمارها را با هم 
جمع بزنيم وزن تجارت ما با اروپا 20 درصد و ارزش تجارتمان با كشورهاى اين 

قاره 19 درصد كاهش يافته است.

پلاسكوى جديد مهر 99 به كسبه تحويل مى شود
رئيس ســازمان امــوال و املاك بنياد 
مستضعفان انقلاب اســلامى گفت: در 
حال حاضر پى ريزى ساختمان پلاسكوى 
جديد آغاز شــده و اين ســاختمان تا 
مهرماه 99 به كسبه واگذار خواهد شد. 
وى ادامــه داد: در حال حاضر عمليات 
گودبردارى ساختمان پلاسكو به صورت 
شــبانه روزى آغاز شــده و تا پايان سال 
جارى گودبردارى تكميل مى شــود. فنداسيون و پى ريزى ساختمان پلاسكوى 
جديد را نيز امســال شروع مى كنيم و بخشــى از آن به ابتداى سال 98 موكول 

مى شود.

قيمت هر كيلوگرم مرغ به 13 هزار و 800  تومان رسيد
بر اساس اعلام اتحاديه فروشــندگان پرنده و ماهى قيمت هر كيلوگرم مرغ 
گرم استعلامى كشتارگاه هاى تهران 12 هزار و 600 تومان، پخش 12 هزار و 
800 تومان، خرده فروشــى13 هزار و 800 تومان، خرده فروشى مرغ شمال 
13 هزار و 400 تومان، قيمت عمده مرغ كشــتار شمال در ميدان بهمن 12 
هزار و 400 تومان، سينه با كتف 21 هزار تومان، سينه بدون كتف 22 هزار 

تومان و فيله 25 هزار تومان است.

ادامه گرانى گوشت در داخل با كمبود دام زنده 
على اصغر ملكى، رئيس اتحاديه گوشت گوسفندى گفت: در حال حاضر قيمت 
شقه گوسفندى داخلى در خرده فروشــى ها و بازار حدود 80 تا 82 هزار تومان 
است كه دليل اصلى و عمده آن كمبود دام زنده در كشور و ادامه روند قاچاق دام 
به كشــورهاى همسايه است. وى افزود: گوشت منجمد تا جايى كه توان داشته 
بر كاهش قيمت مؤثر بوده، اما كمبود دام در كشــور را نمى تواند جبران كند و 

نمى تواند جايگزين گوشت گرم شود.

خبر

و مالى سازمان تأمين اجتماعى در خصوص بيمه شدگان مشمول سبد حمايتى 

نشــود، رانت وجود خواهد داشت، اظهارداشــت: نظام چند نرخى موجب فساد 

درخواست كرده ايم با توجه به روند بهبود شرايط، تلاش كنند تا به خريدارانى كه 

 گروه پژوهشــى اقتصاد  از جمله 
خلأ هاى عميق در نظام اقتصادى ايران، 
به كســب درآمدهاى  بى توجهى دولت 
مالياتى است. ضرورت افزايش درآمدهاى 
مالياتــى دولت بــراى جبــران كاهش 
احتمالــى درآمدهاى نفتــى و اهميت 
افزايش پايه هاى مالياتى در كشور بارها 
از ســوى كارشناســان و صاحبنظــران 

اقتصادى مورد تأكيد قرار گرفته است. 
ايــن موضوع خصوصاً در نظام ســلامت 
كه بــه واســطه طرح تحول ســلامت، 
هزينه هاى بســيارى را متحمل كشــور 
كرده است، اهميت زيادى دارد. بر طبق 
گفته مسئولان سازمان برنامه و بودجه، 
اســتمرار طرح تحول ســلامت نيازمند 
اعتبار 35 هزار ميليارد تومانى است كه 
در لايحه بودجه 98 لحاظ شده است. به 
اعتقاد بسيارى از كارشناسان مى توان با 
تخصيص كل يا بخــش زيادى از درآمد 
محقق شــده از محل ماليات پزشكان به 
بخش ســلامت، منابع پايدارى براى اين 
بخش ايجاد كرده و اين مشكل مهم را تا 

حدودى برطرف كرد.

 تفاوت فاحش ماليات پزشكان 
نسبت به درآمد واقعى

محاســبات  اســاس  بــر 
كارشناســى، درآمد ساليانه 
پزشكان در كشــور حداقل 
28 هــزار ميليــارد تومان 
است. با احتساب ماليات 25 
بــراى متخصصان  درصدى 
و دندانپزشــكان و ماليــات 
10 درصدى براى پزشــكان 
عمومــى، مجمــوع ماليات 
ساليانه پزشكان حداقل برابر 
6 هزار و 700 ميليارد تومان 
خواهــد بود. با ايــن وجود، 
ســازمان امور مالياتى مقدار 
ماليات ســاليانه پزشكان را 
مى كند  اعلام  ميليارد   700
كه به طور قابل توجهى از رقم 
محاسبه شــده كمتر است؛ 
طبق گفته مسئولان سازمان 
امــور مالياتــى، پزشــكان، 
را  ميليــاردى  ماليات 700 
نيز كامل پرداخت نمى كنند 
و از اين ميزان فقط 150ميليارد تومان در 

سال پرداخت مى شود.
لازم اســت ذكر شــود در صــورت مبنا 
قرار دادن ماليــات150 ميليارد تومانى 
پزشــكان، درآمد ماهانه هر پزشك يك 

ميليون تومان خواهد شد.

 دو مصوبه براى فرار مالياتى 
صاحبان حرف پزشكى

در هميــن راســتا، كميســيون تلفيق 
مجلس شوراى اسلامى در جريان بررسى 

لايحــه بودجــه 98، دو مصوبــه درباره 
ماليات پزشــكان در راســتاى مبارزه با 
فرار مالياتى آنان، جبران كسرى بودجه 
كشــور و تأمين منابع پايدار براى بخش 
ســلامت به تصويب رســاند. براســاس 
اظهارات محمد مهدى مفتح، سخنگوى 
كميســيون تلفيق بودجه 98 در مصوبه 
اول، مقرر شــد تمامى صاحبان حرف و 
داروسازى  دامپزشكى،  پزشكى،  مشاغل 
و پيراپزشــكى كه مجــوز فعاليت آن ها 
توســط وزارت بهداشت، نظام پزشكى يا 
نظام دامپزشــكى صادر مى شود، موظف 
هستند از پايانه هاى فروشگاهى (دستگاه 
كارتخوان) اســتفاده كننــد. در مصوبه 
دوم هم مقرر شــد تمامى مراكز درمانى 
كه صورتحســاب بيمار را صادر مى كنند 
10 درصد از مبلغ دســتمزد پزشــك را 
مستقيماً به حساب سازمان امور مالياتى 
بابت على الحســاب ماليات آن پزشــك 

واريز كنند.

 مخالفت سازمان نظام پزشكى با 
شفافيت مالياتى پزشكان

بــا توجه بــه اهميت موضــوع ماليات، 
نظام پزشكى  انتظار مى رفت، ســازمان 
و ســاير انجمن هاى پزشكى با كمك به 
اجــراى صحيح مصوبه هاى كميســيون 
تلفيق، قدمى در راســتاى شــفافيت و 
عدالــت مالياتــى بردارند. امــا با وجود 
نظام  ســازمان  مســئولان  انتظــارات، 
پزشــكى در نامه  هايــى جداگانــه بــه 
رؤساى كميســيون هاى مختلف مجلس 
به مخالفت با مصوبه كميســيون تلفيق 
پرداختنــد و درخواســت هايى مبنى بر 
بررســى دوباره و حــذف ماده هاى الزام 
پزشكان براى نصب كارتخوان در مطب 
و پرداخــت 10 درصد از كارمزد خود به 

عنوان ماليات، داشــتند.در همين راستا، 
محمدرضــا ظفرقندى، رئيس شــوراى 
عالى و سرپرســت سازمان نظام پزشكى 
در نامه اى خطاب به رئيس كميســيون 
بهداشــت و درمان مجلس اظهار داشت: 
«در دو ســال اخير مجموعه تعرفه هاى 
خدمــات درمانى حداكثــر پنج درصد 
افزايش يافته اســت و با توجه به ميزان 
رشــد تورم در اين دو ســال كه حداقل 
بيش از 20 درصد اعلام شــده، افزايش 
دو برابرى ماليات اخذ شده به هيچ وجه 
مبناى منطقى نداشــته و موجب آسيب 
بيــش از پيش به روند درمانى بيماران و 

بروز تنش هاى اجتماعى خواهد شد».
توســط  صحبت هــاى مطــرح شــده 
سرپرست سازمان نظام پزشكى درحالى 
اســت كه طبــق قانــون، دريافت 10 
درصــد حق الزحمه پزشــكان به صورت 
على الحســاب بوده و قطعى نيست و در 
پايان سال مالى و پس از ارائه اظهارنامه 
مالياتى و رسيدگى به آن در صورت ضرر 
و زيــان احتمالى مى توانــد كاهش يابد. 
عــلاوه بر اين تعرفه پزشــكان با اجراى 
طرح تحول ســلامت طى چهار ســال 
گذشــته بيش از 200 درصــد افزايش 

داشته است.

 مخالفت كميسيون تلفيق با بررسى 
دوباره مصوبه  مالياتى پزشكان

همزمان با نزديك شدن به مراحل نهايى 
درباره  صحبت هايــى  بودجه،  بررســى 
غيركارشناسى و داراى خطاها ى فاحش 
بــودن مصوبه هاى مالياتى كميســيون 
تلفيق با هدف بررســى مجدد مصوبه ها 
مطرح شد. موضوعى كه فاطمه ذوالقدر، 
عضو كميسيون تلفيق مجلس درباره آن 
اظهار داشــت: «كميسيون تلفيق زير بار 

حــذف دو مصوبه «الزام پزشــكان براى 
نصب كارتخوان در مطــب» و «پرداخت 
10 درصد از دستمزد آن ها بابت ماليات 
على الحســاب توســط مراكز درمانى» 
نخواهــد رفت». محســن كوهكن عضو 
ديگر كميســيون تلفيق بــا بيان اينكه 
تاكنون هيــچ تماس و درخواســتى به 
كميســيون تلفيق مجلس درباره اينكه 
ايــن مصوبات بايــد تجديدنظر شــود، 
وجود نداشــته اســت، گفت: «پزشكان 
بايد اجازه دهند درآمدهاى واقعى شــان 
مشمول ماليات شــود و هيچ استثنايى 
در اين باره نداريم». جلال ميرزايى، ديگر 
عضو كميسيون تلفيق هم با بيان اينكه 
مصوبات كميسيون درباره اخذ ماليات از 
پزشكان نبايد بررسى و رأى گيرى مجدد 
شــوند، گفت: «اين دو مصوبه با رأى بالا 
در كميسيون تلفيق تصويب شد و اتفاق 

نظر خوبى روى آن وجود داشت».
قطعاً پزشكان خوش حساب و پاكدست، 
نبايــد مخالفتى با اجــراى اين قانون كه 
شــفافيت در درآمدها را به همراه دارد؛ 
داشته باشند. اما به نظر مى رسد سازمان 
صنفى نظام پزشــكى ابزار اعمال فشــار 
قشر نازكى از پزشــكان ثروتمند فرارى 
از پرداخت ماليات شده است. لازم است 
ذكر شود، جامعه پزشكى قدم هاى مؤثرى 
در راستاى خدمت به مردم طى چند دهه 
گذشته برداشــته است. اما پزشكان مثل 
ســاير اصناف در قبال كشور تعهد دارند. 
يكى از راه هــاى انجام تعهد هم پرداخت 
ماليات اســت. در اين راســتا، انتظار از 
سازمان نظام پزشــكى و ساير انجمن ها 
يا تشــكل هاى صنفى مرتبــط با جامعه 
پزشكى اين اســت كه در اجراى درست 
اين قانــون كمك كنند و نه اينكه انتظار 

داشته باشند اين قانون تغيير پيدا كند.

تلاش پزشكان براى حذف دو مصوبه كميسيون تلفيق، گمانه هاى فرار مالياتى اين صنف را پررنگ تر كرد

آقاى دكتر كارتخوان ندارند! پزشكان چگونه 
از ماليات مى گريزند؟

احتمالاً براي شــما پيــش آمده كه به 
مطب يك پزشــك مراجعه كرده باشيد 
و بــراي پرداخت حق الزحمه پزشــك 
متوجه شده باشــيد كه حتماً بايد پول 
نقــد بپردازيــد و اگر پول نقــد نداريد 
بانك را  بايــد نزديك ترين خودپــرداز 
پيــدا كنيد و از آن پــول نقد بياوريد و 
به منشــي پزشك تقديم كنيد و سپس 
مدام با خــود فكر كنيد كــه چه طور 
دوره گرد مترو دســتگاه كارتخوان دارد، 
اما اين پزشك با اين همه مراجعه روزانه 

يك دستگاه كارتخوان ندارد؟  
واقعيــت ايــن اســت كه عــدم وجود 
كارتخوان در يك مطب در واقع منجر به 
نوعي فرار مالياتي خواهد شد. پزشكان 
كشور با علم به اين موضوع كه استفاده 
از دســتگاه كارتخــوان موجب رصد و 
تخميــن ميــزان درآمد آن هــا خواهد 
شــد، به دريافت پول نقــد رو آورده اند 
و مطب هاي خود را در ســاختمان هاي 
مســكوني قرار مي دهند كه اين گونه از 
ماليات بر ساختمان هاي تجاري هم در 
امان باشــند. اما ممكن است براي شما 
سؤال شــود كه ندادن ماليات پزشكان 

چه ايرادي دارد؟  
در ادبيــات بين المللــي اقتصاد هر نوع 
تخلــف، تقلب يا فــرار مالياتــي را در 
دســته جرائم مالياتي قلمداد مي كنند. 
در واقع فــرار يا تخلف مالياتي يك نوع 
جرم اســت كه مجــرم در ازاي ارتكاب 
بــه آن به زنــدان و هزينه هــاي نقدي 
ســنگين محكوم مي شود و در بسياري 
از كشــورها در مورد اين موضوع با هيچ 
قشــر خاصي تعــارف ندارنــد. مثلاً در 
همين سال هاي اخير ستاره هاي دنياي 
فوتبال مانند مســي، رونالدو، مارادونا، 
روماريو، مورينيو و نيمار و... كه بســيار 
پر طرفدار هم هســتند بــه خاطر فرار 
مالياتي با جريمه هاي بســيار سنگيني 

مواجه شدند. 
اما نكته مهم اين است كه افرادي مانند 
انســان هاي  و... احتمالاً  نيمار  مســي، 
خيلــي باســوادي نيســتند و درك و 
اطلاع درســتي از لزوم پرداخت ماليات 
براي تأمين كالاهاي عمومي يك كشور 
مانند بيمارستان، مدرسه، امنيت و غيره 
ندارند، اما اگر يك پزشــك يا يك معلم 
يا يك ژنرال نظامي فرار مالياتي داشته 
باشد، آنگاه سبب شگفتي خواهد بود كه 
چه طور مي توان تصور كرد پزشكي كه 
محل كارش(بيمارســتان) از محل اخذ 
ماليات ساخته مي شــود خود حاضر به 

پرداخت ماليات نشود؟
در هميــن راســتا نماينــدگان محترم 
مجلس در كميسيون تلفيق با تقرير دو 
بند الحاقي به تبصره هاي لايحه بودجه 
1398 مصــوب كردنــد كه پزشــكان، 
داروخانه ها و دامپزشــكان كشور بايد از 
ابتداي ســال 1398 مجهز به دستگاه 
كارتخــوان شــوند. اما مطابــق انتظار، 
پزشــكان چند روزي اســت كه فشــار 
و لابي هــاي فراواني را بــه نمايندگان 
مجلس وارد كرده اند و درخواســت لغو 
اين موضوع را دارند. در واقع پزشــكان 
محترم متوجه نيستند كه مردم نظاره گر 
ايــن رفتارهاي آن ها هســتند و با اين 
اعتراض، در واقع در حال نشــان دادن 
اين موضوع هستند كه تاكنون مرتكب 
فرار مالياتي شــده اند و همين موضوع 
موجب ســلب اعتماد مردم نســبت به 
پزشكان خواهد شــد چرا كه كالاهاي 
عمومــي كشــور ماننــد بيمارســتان، 
مدرسه، جاده و ارتش و... از پول همه و 
براي همه ساخته مي شود، اما پزشكان 
محترم با ايــن رفتار مي گويند كالاهاي 
عمومي كشــور براي مــا و فرزندان ما 
باشــد، ولي از پول ما نباشــد و با فرار 
مالياتي، خود را از مشاركت در ساختن 

كشور جدا مي كنند. 
نكته بسيار مهم اين است كه در بسياري 
از كشــورهاي دنيا در ازاي هر درآمدي 
بايد ماليات پرداخت شود و پزشكان هم 
از اين قاعده مستثنى نيستند. به عنوان 
مثال پزشكان متخصص در بلژيك بايد 
حدود 190 هــزار دلار (با دلار 8 هزار 
تومانــي بالغ بر 1,5 ميليــارد تومان) و 
پزشــكان عمومي 61 هزار دلار ماليات 
پرداخت كنند، يا در بريتانيا حدود 47 
درصد درآمد پزشــكاني كــه درآمدي 
بــالاي 100 هزار پوند در ســال دارند 
بايد به عنوان ماليات پرداخت شود. اگر 
در ايران پزشكان تنها 25 درصد درآمد 
خود را به عنوان ماليات پرداخت كنند، 
حداقــل 6 هزار ميليــارد تومان درآمد 
مالياتي از اين محل كســب خواهد شد 
كه مي توان همين اعتبار را مجدداً براي 
توسعه و گسترش بخش سلامت كشور 
هزينه كــرد. بنابراين توصيه مي شــود 
با مشــاركت در دادن  پزشكان محترم 
ماليات خود را در ساختن كشوري آباد 
ســهيم كنند تا اعتماد مــردم از آن ها 

سلب نشود. 

يادداشت

سيد سجاد پادام / پژوهشگر اقتصاد 

فرار مالياتى 7 هزار ميليارد تومانى به دليل 
نامشخص بودن درآمد پزشكان است

حســينعلى حاجى دليگانى، عضو كميســيون برنامه 
و بودجه مجلس درخصوص فشــار لابى پزشــكان به 
كميســيون تلفيق مجلس براى تجديــد رأى گيرى و 
حــذف مصوباتش دربــاره الزام پزشــكان براى نصب 
كارتخوان در مطب و پرداخت 10 درصد از دســتمزد 
آن ها به عنوان ماليات به صورت على الحســاب توسط 
مراكز درمانى، گفت: سفارش بنده به اعضاى كميسيون 
تلفيق مجلس اين هست كه  چنين اقدامى نكنند چون 
كار درســتى انجام داده اند و چنين طرحى را چهار ماه 

پيش به هيئت رئيسه مجلس تقديم كرديم. 
وى ادامه داد: هــدف از طرح مذكور اين بود كه نصب 
دســتگاه كارتخوان براى مطب هاى پزشــكان الزام آور 
شــود و اين اقدام در راستاى مشــخص شدن درآمد 

پزشكان بود.
عضو كميســيون برنامه و بودجــه مجلس درخصوص 
فرار مالياتى پزشــكان گفت: اين كارى كه دوستانمان 
در كميســيون تلفيق انجام دادند كار بســيار درستى 
است، زيرا پزشكان ســالانه 7 هزار ميليارد تومان فرار 
مالياتــى دارند. فــرار مالياتى 7 هــزار ميليارد تومانى 
پزشــكان عموماً به اين دليل اســت كه درآمد واقعى 

آن ها مشخص نيست.
حاجى دليگانى تصريح كرد: پزشكان همانند كارمندان 
بايد ماليات خودشــان را بپردازنــد. وقتى كارمندانى 
كــه بالاى 3 ميليون تومان حقــوق دريافت مى كنند، 
مشمول ماليات هستند چرا پزشكانى كه ماهانه 100 
ميليون تومــان درآمد دارند، نبايــد ماليات پرداخت 

كنند.

پزشكان هم مانند ساير اقشار جامعه 
بايد ماليات پرداخت كنند

ســيد مهدى فرشــادان، عضو كميسيون تلفيق مجلس 
شــوراى اســلامى در گفت و گو با قدس درباره بررسى و 
رأى گيرى مجدد مصوبات اين كميســيون درباره ماليات 
از پزشــكان در كميسيون تلفيق گفت: در صورتى كه در 
مصوبات مجلس نواقصى وجود داشته باشد، امكان بررسى 
و رأى گيرى مجدد وجود دارد. البته اين قضيه روند خاص 
خود را دارد و نياز به آراى دو ســوم اعضاى كميســيون 

مربوطه دارد.
فرشــادان ادامــه داد: البته من بعيــد مى دانم مصوبات 
كميســيون تلفيق مجلس درباره اخذ ماليات از پزشكان 
مورد تجديد نظر قــرار بگيرند، زيرا در زمان تصويب اين 
مصوبات، اتفاق نظر خوبى روى آن ها در كميسيون تلفيق 

وجود داشت.
وى با بيان اينكه دريافت ماليات امرى الزامى است، گفت: 
سؤالى كه وجود دارد، اين است كه چرا اصلاً اين مصوبات 
كميسيون تلفيق بايد اصلاح شوند، زيرا موضوع دريافت 

ماليات و شفافيت هاى درآمدى و مالياتى، الزامى است. 
فرشــادان ادامه داد: مصوبات مربوط بــه اخذ ماليات از 
پزشكان، فاقد ابهام ها و نواقص خاصى بودند و قدمى در 

راستاى عدالت محسوب مى شوند.
وى گفت: پزشــكان تافته هاى جدا بافته از ســاير اقشار 
جامعه نيســتند و مانند تمام گروه هاى جامعه موظف به 
پرداخت ماليات هستند. فرشادان تصريح كرد: در ماده هاى 
تصويب شده در كميسيون تلفيق مجلس، دريافت حداقل 
ماليات از پزشكان (تنها 10 درصد درآمدهاى آن ها) لحاظ 
شده است و اين رقم تا 20 درصد درآمدهاى پزشكان هم 

مى توانست باشد.

پزشكان  تابع قانون 
نظام صنفى نيستند!

نايب رئيس اول شوراى عالى نظام پزشكى با اشاره به دو مصوبه 
اخير كميسيون تلفيق مجلس شوراى اسلامى درباره الزام 
پزشكان به نصب پايانه هاى فروشگاهى و كسر 10 درصد از 
حق الزحمه آن ها از سوى مراكز درمانى به عنوان ماليات، گفت: 
ما معتقديم كه جامعه پزشكى قطعاً بايد ماليات پرداخت كند، 

اما بايد شرايط پرداخت ماليات عادلانه باشد.
دكتر عزت االله گل على زاده گفت: بايد توجه كرد كه پزشك 
معامله انجام نمى دهد و رابطه خريد و فروشى با بيمار ندارد، 
بلكه به بيمار خدمت ارائه مى دهد. بنابراين اگر قرار اســت 
اولويتى هم باشــد، اين اولويت بايد در ساير مشاغل انجام و 
زيرساخت هاى آن فراهم شود و بعد سراغ گروه پزشكى بيايند. 
البته ما تابع قانون نظام صنفى نيستيم، بلكه نظام پزشكى 

قانون مستقلى دارد.
وى همچنين درباره مصوبه ديگر كميسيون تلفيق مبنى بر 
كسر 10 درصد از حق الزحمه پزشكان از سوى مراكز درمانى 
و واريز مستقيم آن به حساب سازمان امور مالياتى، گفت: بايد 
پرسيد اين 10 درصد از كجا آمده است؟ احتمالاً از تبصره يك 
ماده 86 قانون ماليات مستقيم چنين برداشتى شده است. در 
اين قانون اعلام شده اگر مركز درمانى با پزشكى طرف قرارداد 
است، به غير از حقوق پزشك، مى تواند مستقيماً 10 درصد از 
دريافتى اش كم و به حساب سازمان امور مالياتى واريز كند، 
اما بايد پرسيد در اينجا تكليف كسانى كه مشمول معافيت 
مالياتى هستند چه مى شود؟ به هر حال ممكن است پزشكى 
رابطه قراردادى با هيچ مركزى نداشــته باشــد و به صورت 
موردى هفته اى يك روز در يك بيمارستان يا مركز درمانى كار 
كند و مشمول معافيت مالياتى باشد، حال بيمارستان از كجا 

بايد بفهمد كه اين مشمول معافيت مالياتى هست يا خير؟

مقرر شد تمامى 
صاحبان حرف و 
مشاغل پزشكى، 
دامپزشكى، 
داروسازى و 
پيراپزشكى كه 
مجوز فعاليت آن ها 
توسط وزارت 
بهداشت، نظام 
پزشكى يا نظام 
دامپزشكى صادر 
مى شود، موظف 
هستند از دستگاه 
كارتخوان استفاده 
كنند 

بــــــــرش



احمد      ى شــيروان   جامعه/ مريم   
گســترش اســتفاده از اينترنت و فضاى 
ســايبرى در تعاملات و مراودات روزمره، 
سبب بروز تغيير در سبك زندگى امروزه 

افراد جامعه بويژه جوانان شده است.
امروزه يك گوشــى تلفن هوشمند، نصب 
چند اپليكيشن و خريد يك بسته اينترنتى 
تنها ابــزار ورود به دنياى مجازى اســت. 
دنيايــى كه اگر آگاهى و شــناخت در آن 
نباشد، افتادن به دام شيادان، افراد سودجو 

و كلاهبرداران دور از انتظار نيست. 

 در كشور شكاف ديجيتالى عميقى 
وجود دارد

سرهنگ جواد جهانشيرى؛ رئيس پليس 
فتا اســتان خراســان رضوى مــى گويد: 
رويكرد اداره تشخيص و پيشگيرى پليس 
فتا در كشــور اطلاع رســانى و آگاه سازى 

عمومى است. 
توليد انيميشــن ها، فيلم هاى آموزشــى 
نمايشــگاه هاى  و  مولتى  مديا ها  مختلف، 
مجــازى پليس فتــا همگى بــا رويكرد 
پيشگيرى و هشداردهى انجام گرفته است.
جهانشــيرى تصريح مى كند: واقعيت اين 
است كه در سطح كشور شكاف ديجيتالى 

عميقى وجود دارد. 
يعنى بين فناورى كه وارد شــده و افرادى 
كه از اين فناورى استفاده مى كنند؛ از نظر 
آگاهى، دانش، ايمنى و امنيتى فاصله وجود 
دارد. اين فاصله نيز شرايط را براى مجرمان 
مهيا خواهد كرد. ما بايد تا حد امكان اين 
فاصله را كم كنيم.  بايد همكارى بيشترى 
بين پليس فتا و رسانه ها بويژه صداوسيما 
و پيام رســان ها وجود داشته باشد. پليس 
فتا محتواهايى مانند انيميشــن ها و ديگر 
مطالب آموزشــى توليد كرده كه بايد در 

رسانه ملى منتشر شود. 
البتــه امكان فعاليت آموزشــى در وزارت 
آموزش  و پرورش و دانشگاه ها، حوزه هاى 
علميه، ظرفيت هاى آستان قدس رضوى و 
شهردارى ها از طريق رسانه هاى آنلاين نيز 

بسيار گسترده شده است.

جرايم  با  مبــارزه  قوانين  بايد   
سايبرى بازنگرى شود

رئيس پليس فتا اســتان خراسان رضوى با 
بيان اينكه جرايم مالى و اقتصادى 50درصد 
جرايــم ســايبرى را به خــود اختصاص 
داده اند، مى گويد: برداشت هاى غيرمجاز از 
حســاب هاى بانكى به روش هاى فيشينگ 
(سرقت آنلاين به روش سايت هاى جعلى)، 
اسكيمينگ (كپى كردن كارت هاى بانكى)، 
كلاهبردارى هاى اينترنتى از طريق فروش 
كالا در سايت هاى واسطه گر مانند شيپور، 
ديوار و... با انگيزه مالى با شيوه هاى مختلف، 
قمار و شــرط بندى آنلايــن، فروش كالاى 
غيرمجاز و تقلبى از مهم ترين جرايم اين حوزه 
است و بخش قابل  توجهى از كلاهبردارى ها 
نيز پيامكى هستند. او در ادامه براى مقابله 
با مجرمان اين فضــا مى گويد: جرم انگارى، 
ايجاد و توسعه مسئوليت كيفرى، استفاده از 
راهكارهاى نوين حل اختلاف و مجازات هاى 
نويــن و... از مهم ترين ابزارهــاى مبارزه با 
جرايم نوين و نوظهور فضاى سايبرى است. 
براى مسئوليت كيفرى جرايم سايبرى نيز 
قانون گذار اقدام به گســترش مســئوليت 
كيفرى در برابر اشخاص حقيقى و حقوقى 
كرده و نظر بــه ويژگى هاى مجرمان حوزه 
سايبر نياز اســت كه قانون مبارزه با جرايم 
سايبرى بازنگرى شود. جهانشيرى با تأكيد 

بر اينكه سرمايه گذارى در مقوله پيشگيرى 
اجتماعى و فرهنگ سازى سبب مى شود تا 
مهم ترين سرمايه كشور كه منابع انسانى آن 
هستند حفظ و دچار آسيب كمترى شوند، 
اضافه مى كند: البتــه نبايد از نقش مردم و 
ســازمان هاى غيردولتى غافل شويم. بدون 
شك پليس فتا و ساير سازمان هاى متولى 
نمى توانند در زمينه هاى پيشگيرى اجتماعى 
موفق شوند مگر با مشاركت مردمى و تمامى 
دستگاه هاى دولتى و غيردولتى كه آن هم 
نياز به بسترسازى مناسب و توان هم افزايى 
دارد. البتــه از نقش آفرينــى و محور بودن 
رسانه ملى كه نقش مهم و بزرگى در آموزش 

به شهروندان دارد نيز نبايد غافل شد.  

 برخي از قوانين بازدارندگي لازم 
را ندارند 

ســرهنگ محمد مهدى كاكــوان؛ رئيس 
پليس ســابق فتا تهران بــزرگ نيز در اين 
خصوص مى گويد: هر چند در زمينه ايجاد 
امنيت سايبرى اقدامات زيادى انجام شده، 
اما مبــارزه و مقابله با چنين مجرماني تنها 
كار پليس نيســت و بايد همه آحاد مردم، 
نهادها و سازمان هاي ديگر در تحقق اين امر 
تلاش كنند. او در مورد بازدارندگى قوانين 
اين حوزه نيز مى گويد: هر چند در اين حوزه 
قوانين زياد و به روزى وجود دارد، اما باز هم 

به نظر مى رسد برخي از قوانين بازدارندگي 
لازم را ندارند كه بايد بازنگري شوند.

 نا بسامانى نظارت با فيلترشكن ها
اين كارشناس فضاى سايبرى در خصوص 
اقدامــات مقابلــه اى براى تأميــن امنيت 
فضاى ســايبرى كشــور توضيح مى دهد: 
در اين خصــوص كارگروه تعيين مصاديق 
مجرمانه در ســال 1388 و در پى تصويب 
قانون جرايم رايانه اى بنيان گذارى شد. اين 
كارگروه كه زير نظر دادســتان كل كشور 
فعاليت مى كند، از 12 عضو شامل دادستان 
كل كشور، رئيس يا نماينده سازمان صدا و 
سيما، وزير يا نماينده وزير اطلاعات، وزير يا 
نماينده وزير فرهنگ و ارشاد اسلامى، وزير 
يا نماينده وزير دادگسترى، وزير يا نماينده 

فناورى  و  ارتباطــات  وزير 
اطلاعات، وزيــر يا نماينده 
وزيــر علــوم، تحقيقات و 
نماينده  يــا  وزير  فناورى، 
وزيــر آمــوزش و پرورش، 
انتظامى،  نيــروى  فرمانده 
يــك خبــره در فنــاورى 
اطلاعــات و ارتباطــات به 
انتخاب كميسيون صنايع و 
معادن و يكى از نمايندگان 
عضو كميســيون قضايى و 

حقوقى و رئيس سازمان تبليغات اسلامى 
تشكيل شده است. بر اساس قوانين جرايم 
رايانه اى اعضاى اين كارگروه موظفند هر دو 
هفته يك بار تشكيل جلسه دهند و در اين 
جلسات در خصوص فيلتر شدن وبگاه هاى 
مختلف، بحث و تبادل نظــر و رأى گيرى 

شود. 
كاكوان با ابراز تأســف بيــان مى كند: اما 
اين اقدامات نمى تواند با فيلتر شــكن هايى 
كه در سطح كشــور در حال فعاليت است 
مبارزه كند. به عبارتى نظارت عمومى انجام 
مى شود، اما براى ايجاد امنيت بيشتر در اين 
فضا بايد نظارت اصلى و تخصصى توســط 
خود كاربر و با توجه به هشدارهايى كه داده 

مى شود، صورت پذيرد.
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خبر

 روز گذشته در رشت رخ داد

جام جم: فرد مسلحى كه از سوى پليس تعقيب مى شد، وارد 
ساختمان نيمه كاره شد و وانمود كرد كه مى خواهد خودكشى 
كند.  فرمانده انتظامى استان گيلان اظهار داشت: ساعت 11:30 
روزگذشته خودرويى با وضعيت غيرعادى دريكى از خيابان هاى 
رشت در حال حركت بود كه پليس راهور به تعقيب آن پرداخت. 
وى ادامه داد:در پى اين تعقيب و گريز، سرنشــين خودرو كه 
فردى مسلح به سلاح كمرى بود به طبقه فوقانى يك ساختمان 

نيمه  كاره در خيابان بيستون رشت گريخت و در آن پناه گرفت. 
اين فرد حالت عادى نداشــت و اينطور وانمود مى كرد كه قصد 

خودكشى دارد.
ســردار اسحاقى با بيان اينكه اين فرد در نهايت ساعت 14:30 
خود را تسليم پليس كرد و هم اكنون در بازداشت به سر مى برد 
افزود: به نظر مى رســد كه اين فرد مسلح، مواد مخدر توهّ م زا 

استفاده كرده بود.

تعقيب و گريز پليسى براى دستگيرى فرد مسلح

خط قرمز

 جزئيات تازه اى از پرونده پيچيده مدارك علمى جعلى

مدرك جعلى رئيس يكى از هيئت هاى ورزشى خراسان رضوى لو رفت

      خط قرمز/ عقيل رحمانى  پس از ورود دستگاه قضايى به 
ماجراى صدور و فروش مدارك علمى نامعتبر و لو رفتن موضوع 
اخذ اين گونه مدارك توســط برخى سلبريتى ها، روز گذشته 
مشخص شد يكى از رؤساى هيئت هاى ورزشى استان خراسان 
رضوى هم مدرك جعلى دريافت و براى تصدى پست مديريت 

از آن استفاده كرده است.

 از «كلاس» عنوان دكترى تا دريافت حقوق و مزاياى 
دولتى!

24 دى مــاه بود كه در ادامه پيگيــرى پرونده فروش مدارك 
علمى جعلى در ســطوح مختلف، مطلع شديم نام پنج بازيگر 
معروف كشــور با هويت «ب.ر»، «ع.الف»، «الف.ش» و دو نفر 
ديگر با هويت «الف.الف» همچنين دو نوازنده معروف با هويت 
«س.ت» و «الف.ف» كه يكى از آن ها عضو گروه موسيقى يك 
خواننده مشهور مى باشد به همراه يكى از ورزشكاران زن معروف 
بــا هويت «الف.ر» كه به عنوان مدرس وزارت ورزش و جوانان 
هم فعاليت مى كند، در ميان افرادى كه مدارك جعلى نامعتبر 
گرفته اند، ديده مى شــود.  همچنين در آن گزارش اشاره شد 
مدارك جعلى افراد ياد شده كه همگى در ســطح دكترى صادر 

شده براى انجام تحقيقات بيشتر روى ميز بازپرس شعبه 751 
دادســراى ناحيه 7 مشــهد قرار گرفته است. در حالى گزارش 
ورود قاطعانه دستگاه قضايى به ماجراى فروش مدارك علمى 
در خط قرمز روزنامه قدس منتشــر شد كه در حدود 24 روز 
پيش يعنى يكم دى ماه نيز طى گزارشــى با عنوان « مدارك 
جعلى سلبريتى ها روى ميز بازپرســى» به پشت پرده برخى 
كسب اعتبارها توســط افراد چهره با توسل به مدارك جعلى، 
اشاره شده بود. از همين رو و با توجه به گستردگى فعاليت هاى 
مؤسسات غيرمجازى كه در پوشش هاى مختلف مانند آموزش 
عالــى آزاد و بنياد هاى علمى مختلف، اقــدام به توليد مدارك 
علمى! و فروش آن ها  مى كردند، بازپرس امير حسين جوانبخت 
در حين رسيدگى قضايى به ابعاد مختلف پرونده پى برد كه به 
جز سلبريتى ها برخى مديران دستگاه هاى دولتى و خصوصى 
نيز براى ارتقاى پست سازمانى ويا افزايش حقوق و مزايا، مدارك 
علمى خريده اند و تحويل نظام ادارى محل خدمت خود داده اند. 
از همين رو بود كه مقام قضايى در مراحل اوليه رســيدگى به 
پرونــده و در گفت و گوى اختصاصى با قدس خطاب به افرادى 
كه از مدارك علمى نامعتبر معادل سازى شده و جعلى استفاده 
كرده اند، بيان كرد كه  قبل از آنكه دستگاه قضايى به ســــراغ 
آن ها بيايد خودشــان مدارك مذكور را به حراست اداره محل 
خدمت تحويل دهند. وى در حالى كه عنوان كرد برخى افراد از 
مدارك مذكور براى افزايش حقوق و... استفاده كرده اند، تصريح 
كرد: براى افرادى كه توســط دستگاه قضايى شناسايى شوند، 
اتهام استفاده از ســند مجعول در نظر گرفته خواهد شد. اين 
مقام قضايى افــــزود:در اين زمينه اطلاعات دقيقى در اختيار 
دســــتگاه قضايى قرار دارد و پيگيرى پرونده تا روشن شدن 

تمامى زواياى تاريك آن همچنان ادامه خواهد داشت.

 اخذ مدرك جعلى براى نشستن بر كرسى منصب!
سلسله اقدامات مقام قضايى در اين زمينه ادامه داشت تا اينكه 
اواخر هفته گذشته اطلاعاتى به شعبه 751 بازپرسى منعكس 
شد كه در آن به استفاده يكى از رؤساى هيئت هاى ورزشى اداره 
كل ورزش و جوانان اســتان خراســان رضوى از مدرك جعلى 
اشاره شده بود. باتوجه به اهميت ماجرا بود كه به دستور بازپرس 
پرونــده تحقيقات تكميلى و ويژه اى روى ماجرا به عمل آمد و 
در نتيجه مشخص شــد فرد مذكور براى آنكه بتواند در پست 

ســازمانى خود ادامه فعاليت دهد، به ســراغ يكى از مؤسسات 
غيرمجاز صدور مدارك علمى رفته و مدرك فوق ديپلم اخذ و 

آن را تحويل اداره كل ورزش و جوانان استان داده است.
در ادامه پيگيرى هاى بازپرس پرونده همچنين مشخص شد كه 
برخــى از مديران اداره كل ورزش و جوانان اســتان در جريان 
اين اتفاق قرار گرفته اند اما هيچ اقدامى در اين زمينه نكرده اند. 
از ســوى ديگر باتوجه به اينكه روى مدرك علمى نامعتبر نام 
يكى از واحد هاى دانشگاهى درج شده بود، اين موضوع هم طى 
مكاتبه اى استعلام گرفته مى شود كه دانشگاه مذكور در تاريخ 
1397/7/27 در پاســخ مكاتبه صورت گرفته اعلام مى كند كه 

مدرك كاردانى صادره جعلى و فاقد اعتبار است.
وقتى تمامى مســتندات و ادله قضايى جمع آورى شــد، روز 
گذشــته مقام قضايى رئيس هيئت  ورزشى مذكور را به شعبه 
احضار و مورد بازجويى قرار داد. فرد مذكور در جلسه بازپرسى 
عنوان كرد: پول مدرك را طى چندين مرحله و به صورت نقدى 
پرداخت كرده اســت. او كه متهم به استفاده از مدارك علمى 
جعلى است، ادامه داد: من فقط مدرك را به اداره كل ورزش و 
جوانان استان ارائه داده ام و جاى ديگرى از آن استفاده نكرده ام.

 مســتندات تخلف يك مدير ديگــر هم روى ميز 
بازپرسى!

درحالى مراحل مقدماتى پرونده پايان يافت كه مستندات تازه اى 
روى ميز بازپرســى قرار گرفت كه  نشان مى داد يكى ديگر از 
مديران اداره كل ورزش و جوانان استان خراسان رضوى هم از 
مدارك جعلى علمى اســتفاده كرده است كه تحقيقات در اين 
زمينه هم ادامه دارد. در همين رابطه بازپرس پرونده به خبرنگار 
قدس گفــت: در صورتى كه حقوق و مزاياى ويژه اى توســط 
مسئولان احتمالى كه با ارائه مدارك به محل هاى خدمت خود 
دريافت كرده باشــند، موضوع طى گزارشى به سازمان بازرسى 

اعلام و نسبت به عودت وجوه اقدام خواهد شد.
از ســوى ديگر بــا توجه به عمــق تخلفات صــورت گرفته 
بود كه دســتگاه قضايى بــا همكارى وزارت علوم ســامانه اى 
را بــراى اســتعلام اعتبــار مؤسســات علمــى بــا آدرس
 www.etebar724.irراه انــدازى كــرد تــا افراد حقيقى و 
حقوقــى براحتى بفهمند كه مركز ارائه دهنــده مدرك داراى 

اعتبار است يا به صورت غير مجاز فعاليت مى كند.

يادداشت

سياســت نظام با فيلترينگ همخوانى دارد تســنيم: حميد شــهريارى؛ معاون آمار و فناورى اطلاعات قوه قضائيه با بيان اينكه شــبكه هاى مجازى را هم اكنون نبايد فيلتر شــده دانست، اذعان 
كرد: در شــرايطى كه فيلترشــكن ها وجود دارد و همه براحتى به فضاى مجازى دسترســى دارند، نمى توانيم ادعا كنيم كه شبكه ها فيلتر هستند. وى در پاسخ به سياست هاى نظام در قبال فيلترينگ و 

عملكردها در اين حوزه گفت: اگر چه در حوزه فيلترينگ خوب عمل كرده ايم، اما بايد با فيلترشكن ها هم برخورد كنيم؛ سياست نظام با فيلترينگ همخوانى دارد.

بين فناورى كه 
وارد شده و افرادى 

كه از اين فناورى 
استفاده مى كنند؛ 

از نظر آگاهى، 
دانش، ايمنى و 
امنيتى فاصله 

وجود دارد

بــــــــرش

كارشناسان از لزوم بازنگرى در قوانين مبارزه با جرايم سايبرى مى گويند

شكاف ديجيتالى؛ تهديد عميق فضاى مجازى

سازمان غذا و دارو اعلام كرد
اولتيماتوم به شركت هاى دارويى

ايســنا: امور دارو و مواد تحت كنترل 
ســازمان غــذا و دارو در واكنــش به 
گزارش هايــى مبنى بــر «توقف توليد 
برخى از مــواد اوليه دارويى از ســوى 
برخى شــركت ها» از تمام شركت هاى 
توليــد كننده مــواد اوليــه دارويى و 
ملزومات بســته بندى خواســت كه در 

صورت تصميم به عدم توليد هر يك از مواد اوليه در شركت مربوطه، موضوع طى 
نامه رسمى از سه ماه قبل به اين اداره كل اعلام و از بروز هر گونه كمبود دارويى 
جلوگيرى شود. در اين اطلاعيه آمده است: در صورت عدم اطلاع رسانى به موقع، 
عواقب ناشى از كمبود دارو در كشور بر عهده آن شركت بوده و همچنين نام ماده 

اوليه مورد نظر از كتاب مقررات صادرات و واردات حذف خواهد شد.

وزير ارتباطات مطرح كرد
بودجه 1/2 ميليون يورويى براى ساخت «پيام»

مهر: وزيــر ارتباطات گفت: كل بودجه 
ســاخت اين ماهواره در طول 10 سال، 

1/2 ميليون يورو بوده است.
محمدجواد آذرى جهرمى در اينستاگرام 
نوشــت: عده اى خواســتار شفافيت در 
بودجه ساخت ماهواره شده بودند، كل 
بودجه ساخت ماهواره «پيام» در طول 

10 سال، حدود 1/2 ميليون يورو بوده است. وى ادامه داد: اين بودجه ها از جنس 
هزينه نيســت، بلكه سرمايه ملى اســت، به خاطر داريد اجراى بخشى از دولت 
الكترونيكى چه ميزان از هزينه هاى كشــور و بريــز و بپاش ها را جمع مى كرد؟ 
داشتن ماهواره سنجشى نيز به همان ميزان بهره ورى منابع آب و كشاورزى ما را 
بهبود خواهد بخشيد. وزير ارتباطات با اشاره به جلسه اى كه با تيم ماهواره «پيام» 
داشته و با بيان اينكه اين جلسه پر از نشاط و اميد و البته خاطرات جذاب اين 10 
سال بود، گفت: ماهواره بعدى اين تيم، دقت 40 برابر بالاتر از «پيام» و كاربردهاى 

جديد و كارآمدى بهترى خواهد داشت.

عضو كميسيون تلفيق مجلس:
درآمد واقعى پزشكان بايد مشمول ماليات شود

تسنيم: عضو كميسيون تلفيق مجلس 
با تأكيــد براينكه پزشــكان بايد اجازه 
دهند درآمدهاى واقعى شــان مشمول 
ماليات شود و هيچ استثنايى در اين باره 
نداريم، گفت: دريافت ماليات بر درآمد 
از پزشكان متناسب با ميزان درآمدشان 
اقدامى در راستاى عدالت است و نبايد از 

آن غافل شد. محسن كوهكن در پاسخ به اين پرسش كه كارشناسان اعتقاد دارند 
پزشكان براى عدم پرداخت ماليات، علاقه اى به استفاده از پايانه هاى فروشگاهى 
يا همان دستگاه كارتخوان ندارند، گفت: استفاده از دستگاه كارتخوان سازوكارى 
است كه به وسيله آن درآمد واقعى افراد مشخص مى شود. تمام گروه هاى درآمدى 

بايد تمكين كنند و اگر تمكين نكنند كار خلافى انجام شده است.

رئيس دانشگاه:
واحدهاى دانشگاه پيام نور حذف نمى شوند

ايسنا: رئيس دانشگاه پيام نور با تأكيد 
بر اينكه واحدهاى اين دانشگاه به هيچ 
عنوان حذف نمى شــود،  گفت: ممكن 
است برخى از واحدهاى اين دانشگاه به 
دليل نبود دانشجو تغيير فعاليت دهند، 

اما هيچ واحدى حذف نخواهد شد.
دكتر محمد رضا زمانى ضمن بيان اين 

مطلب به تعيين تكليف واحدهاى خالى از دانشجوى دانشگاه پيام نور اشاره كرد 
و اظهار كرد:طرح ساماندهى آموزش عالى كه در وزارت علوم به طور جدى دنبال 
مى شود شامل اين دانشگاه نمى شود و در دانشگاه پيام نور واحدى حذف يا تجميع 
نمى شود فقط مأموريت مراكز در صورت خالى بودن از دانشجو، تغيير خواهد كرد.

در لايحه بودجه سال 98
سهم پژوهش از توليد ناخالص داخلى 67صدم درصد 

مهر: معــاون پژوهشــى وزارت علوم 
گفت: بودجه پژوهشــى دانشــگاه ها و 
پژوهشگاه ها براى سال 98 در حد انتظار 
نيست و سهم پژوهش از توليد ناخالص 

داخلى نيز 67صدم درصد تعيين شد.
مســعود برومند گفت: براساس لايحه 
بودجه ســال 98 بودجه پارك هاى علم 

و فناورى افزايش خوبى داشته است، اما بودجه پژوهشى دانشگاه ها و پژوهشگاه ها 
در حدانتظار نبوده است. وى افزود: بودجه معاونت علمى و فناورى نيز در لايحه 
بودجه ســال آينده با كاهش مواجه شده اســت. معاون پژوهشى وزارت علوم 
اظهار داشت: اميدواريم كه در كميسيون تلفيق تغييراتى درخصوص بودجه هاى 
پژوهشى ايجاد شود، چراكه مجلس هميشه نسبت به اين موضوع نظر مساعد و 
مثبت داشــته و نمايندگان تلاش كردند تا در اين زمينه افزايش بودجه داشته 

باشيم.

معاون وزارت آموزش و پرورش:
انتقال بخشى از معوقات فرهنگيان به سال 98

ايســنا: على اللهيار تركمــن؛ معاون 
توســعه مديريت و پشــتيبانى وزارت 
آمــوزش و پرورش درباره روند پرداخت 
معوقــات فرهنگيــان در ســال جارى 
گفت: با فرض تخصيص 110 درصدى 
بودجه در رديف هاى آموزش و پرورش 
اســتان ها، 1100 ميليــارد تومــان از 

معوقات و كســرى بودجه ما به سال 98 منتقل مى شــود. وى درباره چگونگى 
تسويه اين معوقات گفت: معوقات را از سرجمع منابع بودجه اى سال98 و ساز و 
كارهاى پيش بينى شده در بودجه پرداخت مى كنيم، البته اين در حالى است كه 
در ســال آينده نيز با پيش بينى هاى انجام شده با كسرى 5000 ميليارد تومانى 
روبه رو مى شويم كه 4000 ميليارد تومان آن تأمين و دوباره 1000 ميليارد تومان 

به سال 99 منتقل مى شود.

آموزش عالى آمريكا اعلام كرد
كمبود «كاغذ» جديدترين مشكل دانشگاه ها

فارس: براســاس اعــلام آموزش عالى 
آمريــكا، كمبــود كاغــذ و تعطيلــى 
چاپخانه ها در اين كشــور سبب تأخير 
در چاپ مجلات دانشگاهى و اختلال در 

دانشگاه ها شده است.
به گفته اين وزارتخانه، سال گذشته يكى 
از بزرگ ترين چاپخانه هاى مستقل كتاب 

و مجله در آمريكا تعطيل شد و هيچ دانشگاهى انتظار چنين وقفه  طولانى مدتى 
را براى بازگشــايى مجدد آن نداشت. بريتون، مدير ارشد انتشارات دانشگاه جان 
هاپكينز، گفت: «تعطيلى چاپخانه شرايط سختى را براى دانشگاه ها ايجاد كرده؛ 
برنامه هاى چاپى بسيارى از عناوين جديد مطبوعات و مجلات دانشگاهى به تأخير 
افتاده اســت». در ابتدا گمان مى شد كه كمبود كاغذ سبب اين تأثير منفى در 
صنعت چاپ شده است؛ اما دليل اصلى تأخير در انتشار روزنامه هاى دانشگاهى 
بود. شــرايط موجود كه منجر به ادغام چاپخانه ها شده، انتشارات را در شرايطى 
قرار داده كه با برنامه چــاپ و تأخير در تحويل مجلات، روزنامه ها و كتاب هاى 

دانشگاهى هماهنگ شوند.

امور دارو و مواد تحت كنترل 
ســازمان غــذا و دارو در واكنــش به 
گزارش هايــى مبنى بــر «توقف توليد 
برخى از مــواد اوليه دارويى از ســوى 
برخى شــركت ها» از تمام شركت هاى 
توليــد كننده مــواد اوليــه دارويى و 
ملزومات بســته بندى خواســت كه در 

صورت تصميم به عدم توليد هر يك از مواد اوليه در شركت مربوطه، موضوع طى 

وزيــر ارتباطات گفت: كل بودجه 
 سال، 

محمدجواد آذرى جهرمى در اينستاگرام 
نوشــت: عده اى خواســتار شفافيت در 
بودجه ساخت ماهواره شده بودند، كل 
بودجه ساخت ماهواره «پيام» در طول 

 ميليون يورو بوده است. وى ادامه داد: اين بودجه ها از جنس 

 عضو كميسيون تلفيق مجلس 
با تأكيــد براينكه پزشــكان بايد اجازه 
دهند درآمدهاى واقعى شــان مشمول 
ماليات شود و هيچ استثنايى در اين باره 
نداريم، گفت: دريافت ماليات بر درآمد 
از پزشكان متناسب با ميزان درآمدشان 
اقدامى در راستاى عدالت است و نبايد از 

آن غافل شد. محسن كوهكن در پاسخ به اين پرسش كه كارشناسان اعتقاد دارند 

واحدهاى دانشگاه پيام نور حذف نمى شوند
رئيس دانشگاه پيام نور با تأكيد 
بر اينكه واحدهاى اين دانشگاه به هيچ 
عنوان حذف نمى شــود،  گفت: ممكن 
است برخى از واحدهاى اين دانشگاه به 
دليل نبود دانشجو تغيير فعاليت دهند، 

دكتر محمد رضا زمانى ضمن بيان اين 
مطلب به تعيين تكليف واحدهاى خالى از دانشجوى دانشگاه پيام نور اشاره كرد 

معــاون پژوهشــى وزارت علوم 
گفت: بودجه پژوهشــى دانشــگاه ها و 
 در حد انتظار 
نيست و سهم پژوهش از توليد ناخالص 

مســعود برومند گفت: براساس لايحه 
 بودجه پارك هاى علم 

و فناورى افزايش خوبى داشته است، اما بودجه پژوهشى دانشگاه ها و پژوهشگاه ها 

 على اللهيار تركمــن؛ معاون 
توســعه مديريت و پشــتيبانى وزارت 
آمــوزش و پرورش درباره روند پرداخت 
معوقــات فرهنگيــان در ســال جارى 
 درصدى 
بودجه در رديف هاى آموزش و پرورش 
 ميليــارد تومــان از 

98 منتقل مى شــود. وى درباره چگونگى 

كمبود «كاغذ» جديدترين مشكل دانشگاه ها
 براســاس اعــلام آموزش عالى 
آمريــكا، كمبــود كاغــذ و تعطيلــى 
چاپخانه ها در اين كشــور سبب تأخير 
در چاپ مجلات دانشگاهى و اختلال در 

به گفته اين وزارتخانه، سال گذشته يكى 
از بزرگ ترين چاپخانه هاى مستقل كتاب 

و مجله در آمريكا تعطيل شد و هيچ دانشگاهى انتظار چنين وقفه  طولانى مدتى 

سگ هاى شكارى 
و جانبدارى قاضى لواسان!

انتشار خبر حمله دو سگ شكارى دست آموز 
به دخترى در پاركى در لواسان كه منجر به 
پارگى دست و پاى دختر 10 ساله شده بودند، 
افكار عمومى محلى در لواسان را جريحه دار 
كرده است. عطيه همتى از خبرگزارى فارس 
از «كله گنده بودن»صاحب سگ ها خبر داد و 
نوشت صاحب سگ پس از اعتراض و شكايت 
خانواده دختر آسيب ديده گفته اند «برو ببين 
قانون چه كارى برات انجام ميده»! برخى از 
كاربران شــبكه هاى اجتماعى صاحب سگ 
را رحمــت االله زينلى از بنگاهــداران با نفوذ 
لواسان و شوهر خواهر امير افراسيابى، رئيس 
شوراى شهر لواســان معرفى كردند. پس از 
انتشــار وسيع خبر اين حمله در شبكه هاى 
اجتماعى، محمد رضا حيدرى معاون خدمات 
شهرى لواسان كه پيش از اين مديريت روابط 
عمومى شــهر ورامين را بر عهده داشت و با 
حيدريان شهردار جديد لواسان به اين شهر 
آمــده و اينك مديريــت پارك هاى منطقه 
زير نظر اوســت، ابتــدا رخ دادن حادثه در 
پارك هاى ذيل مســئوليت خود را تكذيب 
كرد و گفت «ايــن اتفاق در خيابان منتهى 
به بوســتان رخ داده و نگهبان پارك از ورود 
سگ ها به پارك جلوگيرى مى كند. سگ ها 
اهلى بوده و قلاده داشته اند، اما در لحظه اى 
صاحبش كنترل شــان را از دست مى دهد». 
اما انتشــار تصاوير و مستندات بيشتر از روز 
واقعه در بيمارستان مهرآيين لواسان حاكى 
از خلاف گويى اين مسئول شهرى بود. چند 
روز بعد نيز روزنامه هفت صبح در مصاحبه اى 
از قول صاحب سگ ها نوشت: «ماه هاست كه 
سگ ها را به اين پارك مى بردم و قلاده آن ها 

را باز مى گذارم تا گردش كنند.» 
رئيس دادگسترى لواســان اما در اظهاراتى 
عجيب كه جانبدارانه به نظر مى رسيد، اعلام 
كرد كه در چنين مواردى صرفاً پرداخت ديه 
توسط صاحب سگ ها پيش بينى شده است. 
اين اظهارات مســئول دادگسترى لواسان با 
واكنش هاى بســيارى از سوى حقوقدانان و 
وكلا و حتى نمايندگان مجلس مواجه شد. 
فاطمه ذوالقدر از نمايندگان تهران در مجلس 
شــوراى اســلامى گفت كه از نظام قضايى 
كشور خواســتارم اقدامات لازم را به سرعت 
بــراى احصاى حقوق اين طفل خردســال 
انجام دهنــد. در مــاده 522 و مواد پس از 
آن قانون مجازات اسلامى اين موضوع ديده 
شــده كه متصرف هر حيوانى كه از احتمال 
حمله آن آگاه است، بايد آن را حفظ كند و 
اگر حيوان سبب صدمه به غير شود، مالك 
ضامن بوده و مقصر شناخته مى شود. وحيد 
يامين پور، اســتاد حقوق در دانشگاه و فعال 
رســانه اى نيز در توييتر ضمن اظهار تعجب 
از گفته هاى رئيس دادگســترى نوشــت: از 
دادستان مى خواهم به دليل نقص قانون در 
خصوص تطبيق موضوع ماده 619 تعزيرات 
كــه براى افراد مزاحم اطفــال و زنان 2 تا 6 
ماه حبس پيش بينى كرده، تحقيق كنند. آيا 
حضور با سگ وحشى در محل گذر كودكان 
از مصاديق مزاحمت نيســت؟ يامين پور در 
توييت ديگرى نوشــت: «زخمــى كه روى 
دســت و پاى اين كودكان معصــوم مانده، 
جاى دندان هاى اشرافيت نوكيسگان است، نه 
جاى دندان هاى سگ». على صابرى تولايى 
از مدرسان حقوق در دانشگاه امام صادق(ع) 
نيــز در توييتى بــا اعتراض بــه اظهارات 
رئيس دادگسترى لواسان نوشت: چرا براى 
نازدانه هــاى خرده بورژوا قانونتان ســاكت 
اســت؟ در ضمان ديه بابت جراحات ترديد 
خاصى نيست اما «گرداندن سگ خطرناك 
بدون قــلاده در اماكن عمومى» مشــمول 
«حركات غيرمتعارف منجر به اخلال در نظم 
و آســايش عمومى» است و طبق ماده 618 
قانون مجازات اسلامى مستوجب سه ماه تا 
يك ســال حبس و تا 74 ضربه شلاق است. 
ساناز گنج خانلو، دانشجوى ارشد حقوق جزا 
و جرم شناســى نيز در يادداشتى تلگرامى 
ادعاى رئيس دادگسترى درباره نبودن قانون 
مجازات در اين موارد را تأمل برانگيز دانست و 
بر ضرورت مطمح نظر قرار دادن منابع فقهى 
كه در مورد جنايت حيوان بر انســان بحث 
كرده اند، تأكيد كرد و نوشــت: «طبق اصل 
167 قانون اساســى قاضى موظف است كه 
كوشــش كند حكم هر دعوى را در قوانين 
مدونــه بيابد و اگر نيابد با اســتناد به منابع 
معتبر اسلامى يا فتاوى معتبر حكم قضيه را 
صادر كند و نمى تواند به بهانه سكوت يا نقص 
يا اجمال يا تعارض قوانين مدونه از رسيدگى 
بــه دعوا امتنــاع ورزد. همچنين ماده 522 
قانون مجازات اســلامى مصوب 1392 بيان 
مى دارد كه متصرف هر حيوانى كه از احتمال 
حمله آن آگاه است، بايد آن را حفظ كند و 
اگر در اثر تقصير او حيوان مزبور به ديگرى 
صدمه وارد سازد، ضامن است...» با اين همه 
اين پرسش در افكار عمومى مطرح شده كه 
چرا رئيس دادگسترى لواسان چنين اظهارات 
جانبدارانه اى داشته است؟ آيا ارتباطات غير 
رسمى قبلى ميان وى و برخى اعضاى شوراى 
شهر دليل اين موضع گيرى جانبدارانه است؟ 
با ايــن همه افكار عمومــى منتظر واكنش 
مناسب محسن شريعتى، قاضى جوان لواسان 

نسبت به اين ماجراست. 

 ميثم مهديار

annotation@qudsonline.ir
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میهن روزنامـه صبـح ایـران

قابلیت تبدیل بندر چابهار به قطب گلخانه ای دنیا چابهار-قدس:  معاون وزیر جهاد کشاورزی گفت: شهرهایی در اسپانیا، هلند و ترکیه قطب های گلخانه ای جهان هستند و هرکدام 30 تا 40 
هزار هکتار گلخانه دارند؛ اما نوع تابش و درجه حرارت چابهار منحصربه فرد است و بسیار بیشتر از آن ها قابلیت ایجاد گلخانه را دارد.  محمدعلی طهماسبی در همایش فرصت های سرمایه گذاری چابهار 

افزود: نوع تابش، درجه حرارت مناسب و دسترسی مناسب و سریع به بازارهای مصرف باعث شده، چابهار بهترین شرایط جهان برای احداث گلخانه را داشته باشد .
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هشدار امام جمعه الوند نسبت به عملکرد شورای شهر 
قزوین-قدس: امام جمعه الوند بابیان 
اینکه اعضای شورای اسلامی شهر باید 
این را مدنظر قرار دهند که توسط مردم 
رصد می شوند؛ گفت: شورای شهر باید 
مراقب عملکرد خود باشد تا از خطوط 

خارج نشود.
حجت الاسلام مسعود مهدوی امام جمعه 
الوند اظهار کرد: مسائل و مشکلات شهرستان البرز و به تبع آن الوند زیاد است و 
هنگامی که من موضوع تخلفات پیرامون دو عضو از شورا را شنیدم بسیار متأسف 

شدم.
وی افزود: برای یک نظام اسلامی بسیار زشت است که چنین اتفاقاتی در آن بیفتد 

و مدیران و مسئولان نظام دچار تخلفات اینچنینی شوند.
وی ضمن انتقاد از انتخاب هیئت مدیره شرکت شهر صنعتی گفت: چرا باید ۳ نفر 
از اعضای هیئت مدیره از مجموعه استانداری باشند و غیر از آن نیز چرا باید عضو 

هیئت مدیره از بستگان عضو شورا باشد؟
امام جمعه الوند ادامه داد: علت اینکه اعضای شــورا از حضور خبرنگاران و اهالی 
رسانه به صحن شورا مقاومت می کنند چیست در حالی  که خبرنگاران در صحن 

شورا باید حضورداشته باشند تا مردم را در جریان تصمیمات اعضا قرار دهند.
وی تأکید کرد: بحث مالی شــهرداری باید جدی گرفته شود زمانی که شهردار 
سکان مدیریت شــهری را به عهده گرفت شهرداری چه میزان دارایی داشت و 

زمانی که می رود چه میزان دارایی دارد؟
مهدوی اضافه کرد: با توجه به دارا بودن اراضی متعدد شــهردار، چرا باید کسی 
به عنوان شهردار انتخاب شود که ذی نفع است بنابراین اصل کار اشتباه بوده است.

افزایش قاچاق دام زنده در مرزهای غربی
ارومیه-فارس: نماینــده مردم خوی 
و عضو کمیســیون اقتصــادی مجلس 
شورای اسلامی گفت: هم اکنون قیمت 
گوشــت، چه زنده و چه ذبح شــده در 
خارج از مرزهای کشــور بســیار گران 
بوده و موضوع قاچاق دام زنده به شدت 

گسترش یافته است. 
سید تقی کبیری با اشــاره به موضوع قاچاق گوسفند ماده توسط عربستان در 
مرزهای غربی کشــور اظهار کرد: با توجه به اینکه هم اکنون قیمت گوشت، چه 
زنده و چه ذبح شده در خارج از مرزهای کشور بسیار گران است، موضوع قاچاق 

دام زنده به شدت گسترش یافته است.
وی تصریح کرد: شاید در پشت این مسئله نیز موضوعی شبیه نوسانات ارز مطرح 
باشد که توسط کشورهای حاشیه خلیج فارس سبب افزایش قیمت ارز و درنتیجه 
ایجاد فشار اقتصادی بر مردم شده اند تا آنان نیز در جنگ اقتصادی به عنوان نوکر 

استکبار جهانی یعنی آمریکا، سهمی داشته باشند.
وی بابیان اینکه هم اکنون متأسفانه در برخی شهرهای بزرگ، قیمت گوشت دو 
تا سه برابر شده است افزود: بنابراین باید در مبادی خروجی، دولت و دستگاه های 
نظارتی ورود کرده و جلوی خروج دام به دو شکل زنده و ذبح شده را بگیرند چون 
به  غیر از مرزهای زمینی، در مرزهای دریایی نیز گوشت قرمز به روش های مختلف 
قاچاق می شود. کبیری با ابراز تأسف از اینکه هم اکنون دستگاه های نظارتی در این 
موضوع ضعیف عمل کرده اند اظهار کرد: علت آن است که در این زمینه حساسیت 

لازم ایجاد نشده است.

کشاورزی چهارمحال و بختیاری نیازمند حمایت است
مردم  نماینــده  شــهرکرد-قدس: 
شهرســتان های اردل، فارسان، کیار و 
کوهرنگ در مجلس شــورای اسلامی 
گفــت: چهارمحال و بختیــاری قطب 

کشاورزی و دامپروری است. 
علی کاظمی بیان کرد: در این ســال ها 
طرح های خوبی در بخش کشــاورزی 
عملیاتی شــده است، امید است با اختصاص اعتبارات ملی و استانی، طرح هایی 
که از حدود ۱۱ ســال پیش آغازشده اند به اتمام برسند تا مردم بتوانند نتایج را 

ملموس تر مشاهده کنند. 
وی در ادامه گفت: چهارمحال و بختیاری قطب اول تولید آبزیان در کشور است، 
همچنین صنعت دام و طیور در اســتان وجود دارد اما حوزه آبزیان دارای چارت 

سازمانی نیست که لازم است پیگیری هایی در این زمینه انجام شود. 
وی تأکید کرد: طی سال های گذشته به کشاورزان خسارت های بسیاری در بحث 

خشکسالی وارد شد و کمک هایی در این زمینه به کشاورزان صورت نگرفت. 
این نماینده مجلس با اشــاره به اینکه الگوی تغییر کشت در استان مدنظر قرار 
گرفت، تصریح کرد: گندم با موسیر، گل محمدی و سیر جایگزین شده که لازم 

است برای خرید تضمینی و بازاریابی محصولات تدابیری اندیشیده شود. 
به گزارش ایسنا، نماینده برخی از کشاورزان مشکلات خود در زمینه شهرک های 
گلخانه ای، بیمه کشــاورزان، احیای قنوات، کاهش ســفره های آب زیرزمینی، 

ممنوعه شدن دشت ها و پرداخت تسهیلات مطرح کردند.

مراکز آسیب دیدگان شیراز نیازمند توسعه 
شیراز-قدس: عضــو شورای اسلامی 
شهر شــیراز گفت: ظرفیت کمپ ماده 
۱6 شــهر شــیراز هم اکنون تنها 240 
نفر است که پاسخگوی جمعیت حدود 
هزار معتاد متجاهر و بی خانمان موجود 
در شــیراز نیســت. لیلا دودمان بابیان 
اینکه مراکز ماده ۱6 ایجادشــده توسط 
شــهرداری شیراز، پاسخگوی جمعیت آســیب دیدگان اجتماعی این کلانشهر 
نیست، خاطرنشان کرد: کمبود اعتبارات از مشکلات سد راه ساماندهی معتادان 

متجاهر و آسیب دیدگان اجتماعی است.
وی ادامه داد: در جلســه ای در حضور مدیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر کشور 
در تهران مقرر شد ظرفیت کمپ ماده ۱6 از 240 نفر به 700 نفر افزایش یافته و 

کمپ ۱00 نفره ای نیز برای زنان ایجاد شود. 
وی با بیان اینکه امســال 5 هزار و ۳۳۱ آسیب دیده اجتماعی به شکل تدریجی 
جذب مراکز ماده ۱6 شده اند، گفت: بیش از ۳500 آسیب دیده اجتماعی توسط 
شهرداری شیراز به مراکز ماده ۱6 و سایر مراکز ایجادشده هدایت شده اند که 480 
نفر آنان کودک کار بوده اند. دودمان درعین حال گفت: وظیفه شناسایی، هدایت 
و ساماندهی آسیب دیدگان اجتماعی تنها بر عهده شهرداری ها نیست بلکه دیگر 

دستگاه های اجرایی و انتظامی و مددکاری هم وظایف مشخصی دارند . 
عضو شورای اسلامی شهر شیراز گفت: باوجود ایجاد زیرساخت های لازم توسط 
شهرداری، سازمان بهزیستی از پذیرش مسئولیت در این حوزه به دلیل نبود اعتبار 

شانه خالی کرده است. 

قم وارث پروژه های نیمه کاره است
قم-قدس: استاندار قم گفت: قم وارث 
پروژه های نیمه کاره و فاصله های طولانی 
 بیــن کلنگ و قیچی اســت کــه باید 

با درایت این فاصله ها را کم کرد. 
بهرام سرمســت عنــوان کــرد: بدون 
برنامه ریزی و نگاه کارشناسی نمی توان 
در جهت اجرای پروژه های عمرانی قدمی 
برداشــت نه اینکه پروژه هایی تعریف شــود که خود و نه آیندگان نتوانند آن را 
تکمیل کنند. وی خاطرنشان کرد: اگر نتوانیم به خوبی در جهت اجرای پروژه های 
توسعه ای و عمرانی اقدامی مثبت داشته باشیم شرمنده افکار عمومی خواهیم شد. 
وی یادآور شــد: ما وظیفه داریم پاســخ مناســبی به مطالبات مردم بدهیم و با 
برنامه ریزی صحیح به نیازها و مطالبات توجه داشته باشیم. بهره گیری از مدیران 
کارآمد و منابع و ظرفیت های لازم می تواند نقش مؤثری در تحقق اهداف داشته 
باشــد. سرمســت عنوان کرد: قم دارای جایگاه ویژه ای است و باید در طرح ها و 
پروژه ها و مدیریت منابع به چنین جایگاه مهمی توجه داشت و پروژه ها با پیوست 

فرهنگی و اجتماعی تعریف شود.

به دلیل افزایش آمار واژگونی خودروها و سوانح جاده ای 
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گزارش خبری

 زیر ساخت های آبخیزداری نیازمند بازسازی است

خوزستان تشنه مدیریت بحران

اهواز- قدس: با انتشــار خبر احتمال ســرریز شدن سد دز، 
بسیاری از ساکنان روســتاهای پایین دست این سد، اقدام به 
تخلیه منازل خود کردند و این موضوع موجب شد تا نیروهای 
تیپ 292 زرهی ارتش برای کمک رسانی به مردم این مناطق و 

جابه جایی وسایل مردم منطقه وارد عمل شوند.
افزایش 40 متری آب در پشت سد دز بازگشایی دریچه های سد 
مبنی بر کنترل حجم ذخیره آب موجب شد تا عشایر ساکن در 
بیشه عباس آباد و زاویه ها که در معرض خطر بودند با همکاری 
ارتش، سپاه، هلال احمر، امور عشایر و شهرداری به مکان های 

امن منتقل شوند.
افزایش دبی آب سد دز افزون بر ۱0 روستای بخش شعیبیه این 
شهرســتان را نیز در معرض تهدید سیلاب قرار داده و موجب 
آماده باش تمامی دســتگاه های خدمت رسان در شوشتر شده 

است. 
وضعیت آماده باش در شــهرهای دزفول، شــوش، شوشــتر، 
شــعیبیه، اهواز و کارون بویژه در اراضی کشاورزی حالا فضای 
مجازی را نیز بر آن داشته تا بر شایعات و ترس مردم دامن زده 
و معاندانی که تصمیم دارند تا از این آب گل آلود ماهی بگیرند.

کارگروهمقابلهباسیلاب
مدیرکل مدیریت بحران خوزستان که تاکنون برای جلوگیری 

از دامن زدن به شــایعات و شفاف ســازی اقدامات پیشگیرانه 
خبرنگاران رســانه های جمعی را با خود همراه کرده است در 
این رابطه اظهار می کند: از حدود 40 روز پیش کارگروه مقابله با 
سیلاب استان را تشکیل دادیم و تمامی فرمانداران و روستاهای 

حوزه »رودخانه دز« را به حالت آماده باش درآوردیم.
کیامــرث حاجی زاده با بیــان اینکه اخطارهــای لازم را بویژه 
به شهرهای دزفول، شوش، شوشتر، شــعیبیه، اهواز و کارون 
خصوصا در حوزه کشاورزی داده ایم می افزاید: بارندگی امسال 
جلگه خوزســتان در حدود 40 سال اخیر بی سابقه بوده است 
و با توجه به میزان بالای بارندگی های استان لرستان و شمال 
استان خوزستان، میزان آورد رودخانه دز به شدت افزایش پیدا 

کرده است.
وی ابــراز می کند: با توجه به توپوگرافی منطقه، متفاوت بودن 
نوع خاک و خشکسالی های پی در پی خوزستان، در این میان 

ترسالی اتفاق افتاده که زمینه ساز وقوع سیلاب است. 
وی بــا بیان اینکه با وجود بارندگی شــدید، زیرســاخت های 
مشکل دار، مناطق کوهستانی و مدل های مختلف آب و هوایی، 
به علت اطلاع رســانی تلفات جانی نداشــتیم یادآور می شود: 
تنها یک تا دو مورد تلفات جانی در اندیکا داشتیم که به علت 

سهل انگاری خود افراد رخ داد. 
حاجی زاده با بیان اینکه مردم نباید احســاس نگرانی داشــته 
باشند، زیرا تمامی اقداماتی که انجام می شود جهت پیشگیری از 
خسارات یا اتفاقات احتمالی مانند سال 95 است می افزاید: باید 
این انســجام تا عادی شدن شرایط در استان خوزستان حفظ 

شود. 

دستکاریدرطبیعت
وی با اشاره به اینکه مدیرت بحران کاری یک شبه نیست اظهار 
می کند: سیل بندهای خوزستان مربوط به قبل از انقلاب هستند 
که برخی از آن ها تا یک کیلومتر با رودخانه فاصله داشــته اند 
ولی حالا رودخانه تغییر بستر داده و سیل بندها را برده است و 

روستاها را نیز در معرض خطر قرار داده است.
وی تأکیــد می کند: در این راســتا ضروری اســت تا معاونت 
مهندســی در حوزه وزارت نیرو برای رودخانه های خوزستان 

فکری کند. 
وی تصریــح می کند: باید بپذیریم امکانات برای ایمن ســازی 
روستاها پای کار نرفته است و رودخانه های خوزستان نگهداری 
و لایروبی نشــده اند چنانچه که در روستای »سیدنبی« بستر 

رودخانه ۳00 تا 400 متر جا به جا شده است. 
وی بیان کرد: در شــعیبیه شوشتر بســتر رودخانه بالا آمده و 
به زمین های کشاورزی مسلط شده است لذا باید از زمین های 
کشاورزی نگهداری شود و این موضوع مستلزم مدیریت زمان بر 

است.

کمکاریدستگاههایاجرایی
وی با اشــاره به اینکه با وجود این همه ســد، هنوز در شرایط 
بارندگی به هم می ریزیم و انتقال بین حوضه ای فراموش شده 
است بیان می کند: همچنان که اگر اتفاقی در اهواز رخ نمی داد، 

کانال سلمان لایروبی نمی شد. 
وی با انتقــاد از کم کاری برخی دســتگاه های اجرایی یادآور 
می شود: تمامی دستگاه ها به نوعی کم کاری کرده اند و لذا باید 
نهادهای نظارتی در این زمینه محکم تر اقدام کنند و شخصی 
که وقت یا توان کار ندارد کنار برود زیرا صلاحیت ماندن ندارد. 
وی با بیان اینکه وقتی برای انتخاب یک مدیر صلاحیت هایش 
مورد بررسی قرار می گیرد باید صلاحیت توانمندی وی در حوزه 

اجرا و بحران نیز مورد بررسی قرار گیرد.
وی ابراز می کند: متأسفانه عده کمی از مدیران در خوزستان کار 

خوب عده زیادی را به باد می دهند.
وی اذعان می کند: یک مدیر در خوزستان داریم که از هفت روز 
هفته پنج روز در تهران حضور دارد لذا اگر این مدیر زندگی در 
تهران را دوست دارد باید آنجا مسئولیت بگیرد و مردم خوزستان 

را رها کند. 

 سمنان/ قد   س  جاده سمنان- مشهد 
مقــدس یکی از محورهــای مهم واصلی 
تردد مســافران و زائران بــارگاه ملکوتی 
ثامن الحجج)ع( است که بار ترافیکی قابل 
 توجه ای را به دوش می کشد زیرا بیش از 
60 درصد از یک هزار کیلومتر مسیر بین 
تهران و مشهد در استان سمنان قرار دارد.

بنا بر آمار منتشره مسئولان راه و ترابری در 
هــر ۳0 دقیقه حدود 200 تا 600 خودرو 
از محورهای ارتباطی استان سمنان عبور 
می کنند که این میزان تردد، عبور سالانه 
20 میلیون نفر از هموطنان از جاده های 
اســتان را رقم زده اســت. بــار ترافیکی 
ســنگین و کویری بودن جاده های استان 
موجب شده تا آمار واژگونی خودروها براثر 
خواب آلودگی  و  خســتگی 
رانندگان بیشتر آمار سوانح 
در ایــن محــور را به خود 

اختصاص دهد.
بــا وجود اینکه مســئولان 
راهکار رفع ایــن معضل را 
ایجاد مراکز خدماتی متعدد 
و توجه به مراکز گردشگری 
و رفاهی در طول این مسیر 
می دانــد تاکنون جلســات 
این  پیرامون  نیز  بســیاری 
راهکار برگزارشده است اما به نظر می رسد 
ایــن دغدغه هنوز بر روی کاغذ مانده و به 

مقام اجرا نرسیده است.
بنا بر گفته کارشناســان اگر برای توقف 
مســافران عبوری در جاده های اســتان 
گام های عملیاتی برداشــته شود به یقین 
واژگونــی خودرو در ایــن منطقه کاهش 

چشمگیری می یابد. 
متأسفانه از ابتدای مهرماه امسال تاکنون 
افــزون بر 280 نفــر از هموطنان ما جان 
خود را براثر واژگونی خودرو در این مسیر 
ازدست داده اند که آماری نگرانی کننده و 

قابل تأمل است.

احداثمراکزخدماتی
رجب قربان پور یکــی از صاحب نظران در 

این حوزه که پیــش  از این نیز در جایگاه 
مدیرکل راه و ترابری استان سمنان خدمت 
کرده اســت برای پیشگیری از سوانح این 
محور اظهار می کند: برای حل این مشکل 
باید نسبت به ســاخت مراکز تفریحی و 
چشم نواز های طبیعی و مصنوعی در طول 
مسیر اقدام کرد. وی با بیان اینکه آستان 
قدس رضــوی افزون بر 5 مجتمع رفاهی 
و خدماتی در طول مسیر ایجاد کرده است 
اظهار می کند: بررســی آمــار تصادفات و 
سوانح رانندگی در شعاع این مراکز حاکی 
از کاهش آمار سوانح است. وی ابراز می کند: 
در طول مســیر نیاز است تا شهرک های 

تفریحی با کاربری های مختلف ایجاد شود 
به طور مثال نســبت به ساخت شهربازی، 
مراکز طبیعی و فضای ســبز و همچنین 
استراحتگاه یا سایر مراکز رفاهی اقدام کرد. 
وی بیان می کند: این اقدام نه تنها موجب 
ایجاد اشــتغال می شود بلکه به مهم ترین 
موضوعی که در حال حاضر موجب نگرانی 
در این محور شــده پاسخ خواهد داد زیرا 
موجب چشم نوازی رانندگان شده و اجازه 
نمی دهد یکنواختی جاده کویری خواب را 

بر چشمان آن ها مستولی کند.

استانسمنانپیشرودرسوانح
مدیرکل پزشــکی قانونی استان سمنان 

با اظهار نگرانی از آمــار بالای مصدومان 
تصادفات جاده ای در این اســتان نسبت 
به جمعیت گفت: متأسفانه استان سمنان 
در مصدومان ناشی از تصادفات به نسبت 
جمعیت رتبه اول کشــور را دارد. مهدی 
نوروزی از فوت ۳۱8 نفر در تصادفات سال 
گذشته در این استان خبر داده و می گوید: 
تعداد فوتی های این استان نسبت به سال 
قبل از آن بــا افزایش ۱8 درصدی روبه رو 
بوده است. وی با اشاره به اینکه متأسفانه 
بر همین اســاس آمار مصدومان ناشی از 
تصادفات جاده ای در ســال گذشته نیز با 
افزایــش 20 درصدی روبه رو بوده اســت 

ادامه می دهد: ســال گذشــته تعداد پنج 
هزار و256 نفر در محورهای استان دچار 

مصدومیت شدند. 
وی با اشاره به اینکه 4۳ درصد فوتی های 
تصادفــات را راننده ها تشــکیل می دهند 
اظهــار می کنــد: همچنیــن ۳5 درصد 
فوتی های ناشــی از تصادفات در ســطح 
کشور را سرنشینان خودرو و 2۱ درصد را 

نیز عابران پیاده تشکیل می دهند.
وی بــا یادآوری اینکه اســتان ســمنان 
بــه نســبت جمعیــت خــود، در تعداد 
جان باختگان ناشــی از حوادث رانندگی، 
رتبه اول کشور را به خود اختصاص داده و 
این آمار بسیار تأسف برانگیز است می افزاید: 

حــدود 50 درصد از کالبدشــکافی های 
پزشکی قانونی استان سمنان و مراجعات 
خانواده های فوت شــدگان در این استان 
ناشی از فوت افراد در تصادفات است. وی 
ابراز می کند: تصادفــات جاده ای به مرگ 
و مصدومیت بخشــی از مولدترین اقشار 
جامعه منجر می شــوند. نــوروزی با ابراز 
نگرانی از سیر صعودی فوتی ها و مصدومان 
ناشی از تصادفات در استان سمنان اذعان 
می کند: متأســفانه تصادفات جاده ای به 
فوت و مصدومیت بخشــی از مولدترین 
اقشــار جامعه منجر می شوند به طوری که 
بیش از 52 درصــد مصدومان تصادفات 

جاده ای 20تا 50 ساله هستند.
 

افزایشآمارتلفات
مدیرکل پزشکی قانونی استان سمنان با 
اشاره به آمار تلفات جاده ای ادامه می دهد: 
از ابتدای مهر امســال تاکنون 85 نفر به 
دلیل سوانح رانندگی در جاده های استان 
جان باخته اند. نوروزی با بیان اینکه بیش 
از ۳0 درصــد از جان باختــگان حوادث 
رانندگی در جاده های استان در این مدت 
زن می باشند. یادآور می شود: در این مدت 
بیش از ۳50 نفر به دلیل سوانح رانندگی 
مصدوم شده اند که این آمار در مقایسه با 
مدت مشابه سال گذشــته دست کم 25 

درصد افزایش یافته است. 
مدیرکل پزشــکی قانونی استان سمنان 
گفت: آمار جان باختگان ســوانح رانندگی 
در محورهای ارتباطی اســتان را بســیار 
نگران کننده خوانده و آن را مستلزم اتخاذ 
تدابیر راهبــردی برای رفــع این چالش 
می داند. وی فرهنگ سازی رعایت قوانین 
راهنمایی و رانندگــی و افزایش برخورد 
قانونــی بــا متخلفان در کاهش ســوانح 
رانندگی در محورهای ارتباطی اســتان را 
تأثیرگذار می خوانــد و ابراز می کند: البته 
در این راستا رفع مشکلات زیرساختی در 
حوزه راه و نظارت بــر ناوگان های باری و 
مســافربری در کاهش سوانح رانندگی در 

جاده های استان بسیار مهم است.

رفع مشکلات 
زیرساختی در 
حوزه راه و نظارت 
بر ناوگان های حمل 
و نقل در کاهش 
سوانح رانندگی در 
جاده های سمنان 
ضروری است

بــــــــرش

راه آهن شلمچه - بصره 
منتظر تصمیم عراقی ها 

اهواز- قدس: وزیر راه و شهرسازی با بیان 
اینکــه منتظر تصمیم طــرف عراقی برای 
تکمیل راه آهن شــلمچه به بصره هستیم 
گفت: پروژه اتصال راه آهن خرمشهر به بصره 
عراق از پروژه هــای مهم و اولویت دار دولت 
است و رئیس جمهور نیز بر اجرای آن تأکید 

ویژه دارد. 
محمد اســلامی اظهار کــرد: برای تکمیل 
راه آهن شــلمچه به بصره مصمم هستیم و 
دولت اهتمام ویژه ای برای تکمیل این پروژه 

دارد.
وی افزود: راه آهن خرمشهر از طریق شلمچه 
و عبور از اروند به بصره و خط آهن کشــور 
عراق متصل می شــود و توافقات اولیه این 
پروژه نیز انجام  شــده و تأمین مالی آن نیز 

توسط ایران انجام خواهد شد.
وزیر راه و شهرســازی در ادامه با اشــاره به 
برنامه های این وزارت عنوان کرد: واگذاری 
زمین های دولتی با جذب مشارکت بخش 
خصوصی برای ساخت مسکن مهر ازجمله 
برنامه های دولــت برای تکمیل و اتمام کار 
مسکن مهر است و به دنبال آن هستیم تا 

این طرح را اجرایی کنیم.
وی در اشــاره به بحث لایروبــی اروند نیز 
تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران سهم 
خــود از این موضوع را انجام داده اســت و 
اکنون منتظر عمل به تعهدات از سوی طرف 

عراقی هستیم.

»رودبار« کرمان 
در صف دریافت یارانه 

کرمان-ایسنا: رئیــس ســازمان برنامه  و 
بودجه کشــور از استانی شــدن پرداخت 
یارانه هــا در ســال آینده خبــر داد و بیان 
کرد: ســال آینده با توجه به اینکه یارانه ها 
اســتانی پرداخت می شود این خبر را اعلام 
می کنم که علاوه بر سهمیه استان کرمان 
در پرداخــت یارانه هــا، چهارهزارنفری که 
در شهرســتان رودبار هنــوز یارانه دریافت 
نمی کنند را به سهمیه استان کرمان اضافه 

خواهیم کرد.
محمدباقر نوبخت در حاشیه سفر به روستای 
کپری رودبار خطاب به اهالی روستا گفت: 
در این ســفر به بنده اعلام شد که عده ای 
در این منطقه محروم یارانه نمی گیرند و به 
اســتاندار کرمان و مسئولین محلی دستور 
رسیدگی به امور یارانه این منطقه را صادر 

کردم.
وی از اســتانی شــدن پرداخت یارانه ها در 
سال آینده خبر داد و بیان کرد: سال آینده 
با توجه به اینکه یارانه ها اســتانی پرداخت 
می شود این خبر را اعلام می کنم که علاوه 
بر سهمیه استان کرمان در پرداخت یارانه ها، 
چهارهزارنفری که در شهرستان رودبار هنوز 
یارانه دریافت نمی کنند را به سهمیه استان 

کرمان خواهیم افزود.

واگذاری زمین های دولتی 
بلوکه شده به مردم ایلام

ایلام-قــدس: اســتاندار ایــلام گفت: 
زمین هایــی کــه دوایــر دولتــی دارند و 
بلوکه شده اند باید یا به سرعت تعیین تکلیف 
شــوند و در اختیار مردم و بخش خصوصی 

قرار گیرند.
اقتصاد  قاسم سلیمانی دشتکی در نشست 
مقاومتــی اســتان اظهــار کــرد: مدیران 
دســتگاه های اجرایی در ماده 27 واگذاری 
پروژه ها، امــور را به مــردم واگذار کنند و 
پروژه های نیمه تمامی که راکد مانده اند را به 
سرمایه گذاران بخش خصوصی واگذار کنند 

تا به سرانجام برسد. 
وی یــادآور شــد: در همین راســتا باید 
زمین هایــی کــه دوایــر دولتــی دارند و 
بلوکه شده اند باید یا به سرعت تعیین تکلیف 
شــوند و در اختیار مردم و بخش خصوصی 
قرار گیرنــد. وی همچنین از کلنگ زنی و 
شروع پروژه اتصال ایلام به خط ریلی کشور 
خبر داد و بیان کرد: در دو ماه آینده در فاز 
اول به طول ۱7 کیلومتر از اسلام آباد غرب 

آغاز خواهد شد. 
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روزنامـه صبـح ايـرانسياست

هشدار كدخدايى درباره كاهش مشاركت مردم و مشكلات امنيتى استانى شدن انتخابات سياست: سخنگوى شوراى نگهبان در صفحه شخصى خود در توييتر نسبت به موضوع استانى شدن 
انتخابات مجلس واكنش نشان داد. وى نوشت: «نسبت به مصوبات مجلس، از جمله اصلاح قانون انتخابات و استانى شدن نمى توان قضاوت پيشينى داشت. با وصول مصوبه، شوراى نگهبان نظر خواهد داد، اما در 

خصوص كاهش مشاركت مردم و بروز مشكلات امنيتى بايد دقت لازم انجام شود. شايسته گزينى، شفافيت و نظارت بر عملكرد نمايندگان به ارتقاى جايگاه مجلس مى انجامد».

سرگيجه ديپلماسى اعتدالى!
مشــرق: اين رســانه با اشــاره به 
ســومين ســالگرد برجام نوشت: در 
تيــم مذاكره كننده  دولت اصلاحات، 
هســته اى به رياســت روحانــى و با 
حضور ظريف در جايگاه عضو ارشــد 
تروئيكاى  بــا  تيــم مذاكره كننــده، 
اروپايى (انگليس، فرانســه، آلمان) به 

توافق سعدآباد دست يافت كه به اذعان روحانى هيچ دستاوردى براى ايران 
نداشــت و طرف اروپايى چيزى فراتر از وعده هاى سرِخرمن به طرف ايرانى 
ارائه نداد! در ســال 92، دولت روحانى تأكيد كرد كه اروپا آقا اجازه هســت 
و بايد با كدخدا بســت! برهمين اســاس برجام با محوريــت حضور آمريكا 
شكل گرفت؛ اما بدعهدى ها و نقض فاحش برجام در دولت اوباماى مؤدب و 
باهوش! و ادامه اين روند در دولت ترامپ ديوانه! كار را به جايى رســاند كه 
روحانى-آبان 96- گفت، كشــورها مگر ديوانه شده اند كه با آمريكا مذاكره 
كنند. در 18 ارديبهشــت 97، دولت ترامپ از برجام خارج شــد. چهار روز 
پــس از خروج آمريكا از برجام، پايگاه تحليلى «پوليتيكو» به نقل از «فدريكا 
موگرينى» مسئول سياست خارجى اتحاديه اروپا نوشت: از «حسن روحانى» 
رئيس جمهور ايران تضمين گرفته كه اين كشــور باوجــود تصميم «دونالد 
ترامــپ» رئيس جمهور آمريكا براى خــروج از برجام و وضع مجدد تحريم ها 
عليــه ايران، همچنــان در توافق مى ماند. يك هفته پــس از خروج آمريكا 
نيز روزنامه «الجمهوريه» لبنان در گزارشــى نوشت: «آمريكا پيش از خروج 
از برجام، از ســه كشــور اروپايى براى مقابله با برنامه موشكى و منطقه اى 
ايران ضمانت گرفته اســت». اين ســرگيجه ديپلماســى در حالى در دولت 
تدبير و اميد رخ داد كه پيش از آن برخى دولتمردان با تمســخر منتقدان، 
مدعى بودند كه به زبان مذاكره مســلط هستند و تنها خودشان راه تعامل و 

تنش زدايى و برد-برد با دنيا را مى دانند.

ارزيابى آمريكا از سياست خارجى در قبال ايران
«اعمال فشار حداكثرى» شكست  خورده است

نوشت:  المانيتور  ايرانى:  ديپلماسى 
طبق گزارشــى كه اخيراً منتشر شده، 
دولت دونالد ترامپ سياســت «اعمال 
فشــار حداكثرى» عليه ايران را در ماه 
جارى ميلادى (ژانويه) مــورد ارزيابى 
اوليه داخلى قرار داده و دريافته اســت 
كه اين سياســت تاكنون نتيجه اى در 

برنداشــته است. برخى كارشناسان معتقدند كه اين ارزيابى به تلاش هاى دولت 
آمريكا براى تحريك ايران به ترك توافق هســته اى احتمالاً از طريق ايجاد يك 
بحران باز رسى بين المللى در آژانس بين المللى انرژى اتمى منجر خواهد شد. گروه 
بين المللى بحران در گزارش خود با عنوان «روى يخ هاى نازك» در سومين سالگرد 
حصول توافق هسته اى ايران نوشت: «تا اين لحظه شواهد چندانى وجود ندارد كه 
از دســتيابى دولت ترامپ به اهداف احتمالى حكايت داشته باشد». اين گروه در 
گزارش خود با اشاره به اظهارات يكى از مقامات دولت آمريكا آورده است: «ارزيابى 
اوليه داخلى انجام شده توسط دولت حاكى از آن است كه رويكرد ايالات متحده 
تاكنون در وادار كردن ايران به تجديدنظر در رفتارش يا بازگرداندن آن به پاى ميز 

مذاكره مؤثر واقع نشده است».
ســخنگوى شــوراى امنيت ملى از هرگونه اظهارنظرى درباره اين گزارش 
خوددارى كرده و وزارت امــور خارجه آمريكا هم از رد يا تأييد اين ارزيابى 
داخلــى خوددارى كرده اســت. على واعظ، تحليلگر ارشــد و رئيس پروژه 
ايران در گــروه بين المللى بحــران مى گويد: ارزيابى دولــت ترامپ درباره 
ايران مى تواند مقامات را در واشــنگتن قانع ســازد كه بــراى موفقيت اين 
سياست گذارى به حمايت بيشتر اروپايى ها نياز دارند. اما اروپا در حال حاضر 
تلاش مى كند تا ايران را به ماندن در توافق هســته اى باوجود خروج آمريكا 

از آن و اعمال مجدد تحريم ها، ترغيب كند.

«تكرار مى كنم» را احتمالاً يك اصولگراى شاخص 
گفته است!

جهان نيوز: «صــادق زيباكلام» فعال 
ســخنانى  در  اصلاح طلب  سياســى 
قابل تأمــل دربــاره تأثيــر رفتار هاى 
و اصلاح طلبان  اصولگرايان  سياســى 
بر ميــزان اميدوارى در جامعه، ضمن 
تأكيد بــر وجود نارضايتــى عميق و 
گسترده گفت: «مشــكل اساسى اين 

اســت كه اصولگرايان بخصــوص جريانات تندرو نمى خواهنــد بپذيرند كه 
نارضايتــى وجود دارد و زمانى كه اين نارضايتى خودش را در قالب اعتصاب 
و اعتراض هاى صنفى نشان مى دهد، تندرو ها دو پاسخ بيشتر ندارند؛ نخست 
اينكه خارجى ها يعنى آمريكا، اســرائيل و عربستان را متهم مى كنند و پاى 
فتنه را وسط مى كشــند؛ و دوم، انگشت اتهام به سمت بخش انتخابى نظام 
يعنى دولت و مجلس مى گيرند كه بايد پاسخگو باشند، اين گروه نمى خواهد 
به عمق نارضايتى مردم نگاه واقع بينانه اى داشــته باشــد. به هيچ وجه در پى 
تبرئه اصلاح طلبان نيســتم، اما واقع مطلب اين است كه اگر قرار بر تشكيل 
دادگاهى براى رسيدگى به اتهامات متهمانى باشد كه موجب نارضايتى مردم 

شدند، قطعاً اصلاح طلبان متهم رديف اول اين دادگاه نخواهند بود». 
با اين اوصاف اگر اصلاح طلبان بيشتر در همين زمينه انكار خود پيش بروند، 
مى گوينــد كه دولت روحانى با حمايت اصولگرايان روى كار آمد و فردى كه 
با كلمه كليدى «تكرار مى كنم» بخشــى از جامعه را به رأى دهى به حســن 
روحانى و ليســت اميد ترغيب مى كرد، يك اصولگراى شاخص بوده است. از 
ســوى ديگر بايد گفت كه فراكســيون اميد كه 30 نماينده در مجلس دارد 
ماهيــت كاملاً اصولگرايى دارد و با اين اوصاف عملكرد دولت و مجلس قطعاً 
به جريان اصلاح طلب بازنمى گردد. اصلاح طلبان بدون تعارف حمايت تمام قد 
و همه جانبه انجام دادند كه هيچ كس نمى تواند منكر آن بشود. درست است 
كه رفتار انتخاباتى حســن روحانى بخصوص در مناظره ها افكار عمومى را به 
خود جلب كرد و وضعيت رأى او را بهبود بخشــيد، اما اين براى موفقيت او 
هرچنــد لازم بود، اما كافى نبود. آنچه كار را يكســره كرد، حمايت تمام قد 

اصلاح طلبان بود.

سخنگوى وزارت خارجه دولت اصلاحات:
آن طورى كه غربى ها مى خواهند 

لوايح از سوى ايران تأييد نخواهد شد
فارس: حميدرضا آصفى، ســخنگوى 
وزارت خارجه دولــت اصلاحات گفت: 
به مقوله FATF بايد از ديد منافع ملى 
نگاه كرد كه آيا در جهت منافع ملى ما 
هست يا نه؟ مستقل از اينكه بهانه را از 
دست آمريكا مى گيرد يا نه؛ چون اگر ما 
بخواهيم خود را به اين محدود ســازيم 

چه كنيم كه آمريكا از ما بهانه نگيرد، او هر روز از ما يك بهانه اى خواهد گرفت. 
ازاين رو تنها بايد بگوييم كه اين اقدام در جهت منافع كشور است يا نه؟ من فكر 
مى كنم كه اكنون كار خوبى ميان مجلس، شــوراى نگهبان و مجمع تشخيص 
مصلحت نظام جهت حل موضوع صورت مى گيرد. يك مورد را مجمع تشخيص 
مصلحت نظام حل كــرد و با يكى دو ملاحظه و نكته آن را تأييد كرد. من فكر 
مى كنم اين موضوعات هم در نهايت نه به آن طريقى كه غربى ها مى خواهند، بلكه 
به آن طريقى كه منافع ملى ما ايجاب مى كند تأمين مى شود؛ يعنى هم مجلس 
هوشيارى به خرج مى دهد و هم شوراى نگهبان توجه خواهد كرد و هم درنهايت 
مجمع تشــخيص مصلحت نظام به گمان من موضوع را جمع وجور خواهد كرد. 
لوايح مربوط به FATF درنهايت به تأييد مجمع تشخيص مصلحت نظام خواهد 
رســيد، اما نكاتى را به آن اضافه و يــا از آن كم مى كنند و ملاحظاتى را اعمال 
مى كننــد كه منافع ملى ما را هم تضمين كنــد. در كل، آن طورى كه غربى ها 
مى خواهند لوايح از سوى ايران تأييد نخواهد شد. اين را من مطمئن هستم كه 

جمهورى اسلامى ايران زير بار اين قبيل فشارها نخواهد بود.

از  تازه اى  جزئيات  رويترز  سياست    
ديدارى كه حدود 12 روز پيش در تهران 
برگزار  ايران  و  اروپا  از  نمايندگانى  ميان 
شده بود، ارائه داده و با توجه به قصد اين 
كشورها براى اعمال تحريم هاى جديد عليه 
ايران، نوشته مواضع آن ها به سمت «دونالد 
متمايل  آمريكا  رئيس جمهور  ترامپ» 
شده است. در اين جلسه قرار بود نمايندگان 
دو طرف درباره ادعاهاى مطرح شده توسط 
دانمارك عليه ايران بحث و تبادل نظر كنند. 
پليس دانمارك آبان ماه سال جارى بدون 
به  منتسب  عوامل  مستنداتى  هيچ  ارائه 
ايران را به حمله به يك فرد در خاك اين 
كشور متهم كرد و از اتحاديه اروپا خواست 

كه كشورمان را تحريم كند.
اين رســانه انگليسى نوشــته در ديدارى 
كه 8 ژانويــه (18 دى ماه) ميان مقام هاى 
ايران و نمايندگان كشورهاى اروپايى انجام  
شده، نمايندگان طرف ايران ناگهان از جا 
برخاسته اند، از جلسه بيرون رفته اند و در 
را بسته اند. اين جلسه در ساختمان وزارت 
خارجه ايران، ميان ديپلمات هاى فرانسه، 
انگليس، آلمــان، دانمارك، هلند و بلژيك 

انجام شد.

 تنش بر سر يك اتهام بى اساس!
خبرگزارى رويترز، به نقل از چهار ديپلمات 
گــزارش داده ديپلمات هاى كشــورهاى 
اروپايى در جلســه 8 ژانويه با بيان اينكه 
اروپا ديگر نمى تواند آزمايش هاى موشكى 
ايران و اقدامات اين كشور براى ترور برخى 
افراد در خاك اروپا را تحمل كند، موجب 

عصبانيت مقام هاى ايران شدند.
سايت انتخاب نيز مدعى شد، در اين لحظه 
يكى از ديپلمات هاى اروپايى كاغذى بيرون 
آورد تا بيانيه اى از طرف جمع بخواند، اما 
عباس عراقچى معاون سياســى وزير امور 
خارجه با قاطعيت حــرف طرف مقابل را 
قطع كرد و گفت: «فكر مى كرديم آمده ايد 
تا از كم كارى هاى خود درباره برجام بگوييد 
يا درباره تروريســت هايى كه در اروپا پناه 
داده ايد، توضيح دهيد و عذرخواهى كنيد»، 
وى سپس با بيان جمله «جلسه تمام است» 

از جلسه خارج شد.
در اين بين، ديپلمات هاى اروپايى خواهش 
كردند كــه يادداشــت خــود را تحويل 
مقام هاى ايرانى دهند، اما از طرف ايرانى، 
هيچ كس آن را تحويل نگرفت و سرانجام 

اروپايى ها نيز رفتند.
خبرگزارى رويترز نوشــته، يك روز پس 
از ايــن ديدار، اتحاديه اروپــا اولين دور از 
تحريم هاى خود را پس از اجرايى شــدن 
توافق هسته اى برجام، عليه ايران و وزارت 

اطلاعات اعمال كرد.

 چرخش اروپا به سمت آمريكا؟
ناتمام ماندن اين جلســه را شايد بتوان 
به عنوان يك شكســت ديگر در رؤياى 
همــكارى متقابل ايــران- اروپا در حل 
مســائل پر تنــش بين طرفيــن تلقى 
ديپلمات هاى  پافشــارى  كرد، چراكــه 
اروپايــى بــراى اثبات اين مســئله كه 
ايران در پى انجام اقدامات تروريستى و 
دخالت نظامى در كشورهاى ديگر است 
مســئله اى نيست كه مســئولان وزارت 
خارجه جمهورى اسلامى آن را بپذيرند 
يا بتوانند بر ســر آن مذاكره كنند، چرا 
كه اروپا پيش  از اين نيز بدون ارائه هيچ 
مدرك مستدل و مســتند روى چنين 
ادعاهايــى اصرار داشــته و حتى اقدام 
عملى در راســتاى تحريــم ايران انجام 

داده است.
ديپلمات هاى اروپايى پس  از اين جلسه از 
شكل گيرى «اجماع فزاينده » در اروپا عليه 
ايران صحبت به ميــان آوردند و به گفته 
رويترز مدعى شدند: «كشورهاى كوچك تر 
با ديدگاه هاى فرانسه و انگليس براى اتخاذ 
مواضع سختگيرانه تر و اعمال تحريم هاى 
جديــد عليه ايــران همراه شــده اند. اين 
تحريم ها مى توانند مصادره دارايى ها و در 
نظر گرفتن منع سفر براى مقام هاى ايرانى 

دخيل در برنامه موشكى را شامل شوند».

رويترز نوشــته: رويكرد جديد، اروپا را به 
سمت مواضع «دونالد ترامپ» رئيس جمهور 
آمريكا كه خواســتار منزوى كردن ايران و 
اعمال تحريم هاى سخت عليه اين كشور 
اســت، نزديك مى كند. اين خبرگزارى به 
نقل از ديپلمات هاى اروپايى مى گويد كه 
همه 28 عضو اتحاديــه اروپا با اتخاذ اين 

تدابير موافق هستند.

 اول SPV بعد تحريم!
البتــه ديپلمات هــاى اروپايــى مدعى 
شده اند، «فدريكا موگرينى» كه از بانيان 
اصلى برجام اســت، نگران اين مســئله 
اســت كه اتخاذ فورى ايــن تدابير ضد 
ايرانى به فروپاشى كامل توافق هسته اى 

بينجامد. 
بر اســاس گزارش رسانه انگليسى، وزراى 
خارجه اتحاديه اروپا در اقدامى كم ســابقه 
قصــد دارنــد روز 21 ژانويه يــك بيانيه 
مشترك درباره مداخله ايران در منطقه و 
درخواست براى پايان دادن به آزمايش هاى 
موشــكى صادر كننــد؛ امــا ديپلمات ها 
مى گويند كه موگرينى به دنبال اين است 
كه اول ســازوكار مالى ويژه ايجاد شــود؛ 
سازوكارى كه با توجه به اظهارات مقامات 
اروپايى در واقع فروش نفت در برابر غذا و 

دارو و حتى نازل تر از آن است.

 يكى به نعل يكى به ميخ!
چنانچــه ادعاهــا و نقل قول هــاى ايــن 
خبرگزارى انگليسى از ديپلمات هاى اروپايى 
حاضر در جلسه، منطبق بر واقعيت باشد، 
مى توان گفت در حــال حاضر روابط بين 
سه ضلع مثلث ايران، اروپا و ايالات متحده 

به پيچيده ترين حالت خود در يك ســال 
اخير رسيده است، چراكه از يك سو امتناع 
احتمالى موگرينى، مسئول سياست خارجى 
اتحاديه اروپا و همچنين وزير امور خارجه 
فرانسه از حضور در نشست ضد ايرانى ورشو 
به ميزبانى آمريــكا، گمانه زنى ها در مورد 
ايجاد شكاف بين مواضع آمريكا و اروپا عليه 
ايران را تصديق مى كند و از ســوى ديگر 
اظهارات و اتهامــات ديپلمات هاى اروپايى 
عليه ايران احتمــال تصويب تحريم عليه 

كشور را قوت مى بخشد.
بااين حال يك مقام اتحاديه اروپا هرگونه 
شكاف بين موگرينى و دولت هاى اتحاديه 
اروپــا را رد كرده و گفته، بيانيه به محض 
اينكه ســازوكار مالى راه بيفتد منتشــر 

خواهد شد. 
تعلل هــاى پى درپــى بــراى راه اندازى 
SPV و همچنين رفتارهاى زيگزاگى و 
ضدونقيض كشورهاى عضو اتحاديه اروپا 
در قبــال ايران ســبب عصبانيت برخى 
از مســئولان داخلى كشــور شده است؛ 
به طور نمونه سيد كمال خرازى، ديپلمات 

سابق كشورمان با اشاره به 
تأخيرهاى مكــرر اتحاديه 
كردن  عملياتى  براى  اروپا 
 (SPV) سازوكار ويژه مالى
ادامه داد: «اينكه دولت هاى 
حمايت  تــوان  اروپايــى 
شــركت هاى  هدايــت  و 
اروپايــى را براى همكارى 
با ايــران ندارند، قابل دفاع 
و پذيرش نيســت». رئيس 

شوراى راهبردى روابط خارجى در ديدار 
خود با هيئتى از مؤسســه ايتاليايى امور 
بين المللى (IAI) ضمن انتقادهاى صريح 
از رفتارهــاى دوگانــه اروپايى ها تأكيد 
كرد: «اين بدان معناســت كه نمى توان 
به امضــاى دولت هاى اروپايــى اعتماد 
كرد و اين پرســش مطرح مى شــود كه 
اگر دولت هاى اروپايى مى دانســتند كه 
بر شــركت هاى خود نفوذى ندارند، چرا 
با ايــران وارد مذاكره شــدند؟» خرازى 
همچنيــن در ادامــه صحبت هاى خود 
مدعى شد كه شكست برجام، امنيت اروپا 

را نيز تحت تأثير قرار خواهد داد.
حال بايد ديد سرانجام، اين بازى سه جانبه 
بين ايران، اروپا و آمريكا چه زمانى به پايان 

خواهد رسيد.

اتحاديه اروپا با فرانسه و انگليس براى اعمال تحريم هاى جديد عليه ايران همگرا مى شوند

براى آزادى مرضيه هاشمى تزلزل دوباره برجام اروپايى با بهانه هاى موشكى
بايد جبهه  رسانه اى را باز كنيم

سياست: روح االله سرباز رضوى فعال رسانه اى 
نوشــت: از زمان دســتگيرى مرضيه هاشمى 
كمپين رسانه اى با محوريت شبكه پرس تى وى 
در اعتراض به دســتگيرى وى توسط اف بى اى 
در آمريكا، آغاز شــده است. اما سؤال اينجاست 
كه راهبرد رسانه اى كمپين فرى مرضيه هاشمى 
چيســت؟ برخى بر اين باورند كه در شــرايط 
موجود بايد از ايجاد تنش هاى اضافى عليه آمريكا 
اجتناب كرد و با تمركز بر لزوم بهره مندى ايشان 
از حقوق شــهروندى خود در ايالات متحده و با 
بهره گيرى از ظرفيت هاى حقوقى آمريكا، براى 
آزادى وى تلاش كرد. در طرف مقابل برخى ديگر 
فرصت ايجاد شده را براى افشاگرى عليه ايالات 
متحده آمريكا طلايى مى شــمارند و معتقدند 
كه مرضيه هاشــمى حتى با نبــودش مى تواند 
هجمه اى سنگين را عليه ايالات متحده آمريكا به 
راه بيندازد. تجربه  ايالات متحده در پرونده هايى 
مانند دكتر عافيه صديقى، اثبات كرده است كه 
نگاه نخســت، چيزى فراتر از يك ساده انگارى 
نيست. اگر پيگيرى هاى حقوقى خانواده عافيه 
صديقى در خلال اين سال ها توانسته بود ذره اى 
عاقبت ايــن زن محصور در زندان هاى آمريكا را 
تغيير دهد، مى توانند اميد داشــته باشــند كه 
شرايط خانم هاشمى هم تغيير خواهد كرد؛ اما 
خب همه مى دانند كه عافيه صديقى كماكان در 
حال گذراندن دوره  86 ساله  زندانش در تگزاس 
آمريكاست. از ديگر سو درست است كه ماجراى 
دستگيرى مرضيه هاشمى ظرفيت بالقوه  بالايى 
براى ايجاد پويشــى ضد آمريكايى در كل دنيا 
دارد، اما اين گونه نيست كه اين پويش به خودى 
خود و صرف جريان ســازى پرس تى وى در دنيا 
محقق شــود. مرضيه هاشمى يك زن خبرنگار 
رنگين پوست مسلمان و حامى مقاومت است، اما 
از تمامى اين ظرفيت هاى بالقوه  او، تنها ظرفيت 
آخر يعنى پيوند وى با جريان محور مقاومت در 
48 ساعت گذشته فعال شده است و اين دقيقاً 
اشتباهى اســت كه بايد از آن اجتناب كرد. اين 
همه البته جايگزين پيگيرى هاى حقوقى پرونده  
خانم هاشــمى نيســت، اما نبايد از ياد برد كه 
شرايط رســانه اى آمريكاى دوران ترامپ قطعاً 
فرصتى طلايى براى فشــار هرچه بيشتر افكار 
عمومى بر ســر ماجراى دستگيرى غيرقانونى 
مرضيه هاشمى اســت، به شرط آنكه بتوان اين 
كمپين را از حصار به اصطلاح كسانى كه به شكل 
سنتى همراهمان هستند بيرون بياوريم. اگر بنا 
باشد كه تنها پرس تى وى به عنوان شبكه رسمى 
انگليســى زبان ايران مدعى حقوق وى شــود، 
جريان رسانه اى طرف مقابل نيز با طرح مسائلى 
مانند نازنين زاغرى كه از مدت ها پيش كليد زده 
است، مى تواند هجمه هاى رسانه اى صورت گرفته 
را منحرف سازد و از اين رو تنها باز كردن جبهه 
رسانه اى مقابل ايالات متحده است كه مى تواند 

اثر آفرين باشد.

راهبردهاى كنونى ما در عرصه 
بين الملل چه بايد باشد؟ 

سياست:على كميلى فعــال حوزه جهان اسلام 
نوشــت: ايران بتدريج از ورطه جنگ هاى منطقه 
خارج شده و مسئله يمن هم بزودى حل خواهد 
شد و روند بازســازى و احياى قدرت، مسئله روز 
است. دشمن از اين جنگ ها بخوبى براى تخريب 
چهره ايران بهره برد و بخصوص در جهان اسلام 
و باز بويژه در ميان جريان اســلامگرا ما را متهم 
به منفعت طلبى، عدول از آرمان ها، طايفه گرى و... 
كرد! هر چند كودتاى تركيه و تحريم قطر و نقش 
حمايتى ما از قطب اسلامگرا فضاى فتنه را مقدارى 
شفاف تر كرد و همزمان، روى كار آمدن بن سلمان 
و ترامپ سبب ايجاد خطرها و فرصت هاى جديدى 
براى ما شد؛ در آن سو، تحولات اجتماعى سياسى 
در اروپا و آمريكا و دست و پا زدن هاى اسرائيلى ها 
نيز نشانگر وجود ظرفيت هاى مختلف ميدانى و 
فكرى در مخالفت با روندهاى موجود آنجاست. با 
اين تصوير مختصر به نظر مى رسد چند اولويت بايد 
مد نظر فعالان ايرانى عرصه بين الملل باشد: اول: 
تشكيل جبهه ضد استكبارى، ضد صهيونيستى 
و ضد تحجر در كشــورهاى مختلف جهان. دوم: 
پشــتيبانى فكرى و عملــى از جبهه مقاومت در 
منطقه. سوم: اصلاح چهره ايران در جهان اسلام 

و توسعه ارتباطات با آنان.

آمريكايى ها 
در حكم گاوشيرده

سياست: سيد ياسر جبرائيلى كارشناس اقتصاد 
سياسى نوشت:  پمپئو وزير خارجه احمق آمريكا 
برنامه گذاشته كه مثلاً به پرسش هاى مردم ايران 
جواب دهد، گروهك هاى ضدانقلاب از منافقين 
تا محمد حسينىِ رى اســتارت دارن زير توييت 
مربوطه دعوا مى كنن كه اپوزيسيون اصلى ماييم، 
بقيه ادامون رو در ميارن. اين آمريكا يى ها هم در 

نوع خودشون گاو شيردهى هستند.

سيستم نامتعادل غربى
سياست: دانش طلب، فعال رسانه اى نوشت: 
 سيســتم نامتعادل غربى در خطر فروپاشــى 
است، آمريكا باشد يا فرانسه فرقى نمى كند، اگر 
نتوانند با چاپيدن ديگران سطح اقتصاد را بالا 
نگه دارند و طبقات كم برخوردار را با حدى از 
امكانات و رفاه و سرخوشــى راضى كنند، بايد 
ارتش را به خيابان بفرستند، اين طورى است كه 
ثروت مسلمان ها ضامن امنيت غرب شده است.

شبكه هاى اجتماعى

در حال حاضر 
روابط بين سه ضلع 

مثلث ايران، اروپا 
و ايالات متحده به 

پيچيده ترين حالت 
خود در يك سال 
اخير رسيده است

بــــــــرش

s i y a s a t @ q u d s o n l i n e . i r

ادامه حاشيه هاى گفت وگوى جنجالى موسوى خوئينى ها

چمران و امام موسى صدر؛ انقلابى يا غيرانقلابى؟

خبر

 سياست  چند روز پيش سيد محمد موسوى  خوئينى ها در 
اظهاراتى جنجالى به نقد و بررسى اقدامات مبارزان انقلابى پيش 
و پس از پيروزى انقلاب اسلامى پرداخت كه بيان اين نظريات 
موجى از انتقادها از سوى افراد و جريان هاى مختلف را با خود 
به همراه داشت. طى چند روز گذشته حتى جريان هايى كه تا 
به حال همخط و همنظر دبير مجمع روحانيون مبارز به نظر 
مى رسيدند، انتقادهاى تندى عليه وى نشان دادند؛ اما آخرين 

واكنش ها به اظهارات خوئينى ها از جانب مهدى چمران بود.

 چمران و امام موسى صدر انقلابى بودند؟
خوئينى ها در گفت وگوى خود با ايرنا شــهيد چمران را مخالف 
نهضت مبارزه عليه شاه معرفى كرد و مدعى شد شهيد چمران 
در جريان مبارزات به وى گفته اســت: «اصلاً اين كارى كه در 
ايران شروع  شده، اشتباه است و شما بيخود وقت خود را صرف 
اين نهضت مى كنيد. كار شما اصلاً نتيجه ندارد، اصل كار اينجا در 
لبنان است همين كارى كه آقاموسى مى كند. اگر اين به نتيجه 
برســد و ما در اينجا موفق شويم، خودبه خود مسئله ايران هم 
حل مى شود. اگر اينجا درست نشود آن هم به نتيجه نمى رسد».

دبير مجمع روحانيون مبارز همچنين با بيان خاطره اى ادعا كرد، 
رئيس دفتر امام موسى صدر ساواكى بوده است، وى ملاقاتش 
با چمران و موســى صدر را اين گونه تشريح كرد: «من وقتى به 
لبنان رفتم آقاى چمران را با رمز و علامت  پيدا كردم، چون او 
هم به نوعى زندگى نيمه مخفى در لبنان داشت. به اتفاق آقاى 
چمران به دفتر آقاموسى رفتيم تا با ايشان ملاقات كنيم. وقتى 
رسيديم، قبل از ورود به دفتر، آقاى چمران گفت، مراقب باشيد 
رئيس دفتر آقاموسى متوجه نشود شما چه كسى هستيد و براى 

چه آمده ايد. پرسيدم چرا، گفت چون ساواكى است».
وى حتى مدعى شد كه چمران پس از پيروزى انقلاب اسلامى 
در ايران ماندگار نشد و بازگشت وى به ايران پس از درخواست 

مستقيم امام اتفاق افتاد.
خوئينى ها در ادامه مدعى شد، امام خمينى(ره) فرد دوم موردنظر 
دكتر چمران بود و دراين باره گفت: «آقاموسى صدر در نظر مرحوم 
چمران بسيار باعظمت و شخصيت بزرگى بود و امام خمينى(ره) 
را در كنــار آقــاى صدر يك فرد درجه دوم محســوب مى كرد. 
اعتقادش اين بود كه شخص اول در دنياى اسلام آقاى صدر است. 
در آنجا زير چتر آقاى صدر در بعلبك، به بچه هاى لبنان آموزش 

مى داد و مبارزه آينده با صهيونيست  ها را ساماندهى مى كرد».

 موسى صدر و چمران جان بركف مى جنگيدند
اما روز گذشته مهدى چمران عمده اظهارات خوئينى ها در مورد 
برادرش را رد كرد. وى با تأكيد بر اينكه براى همه روشن است 
كه امام موسى و دكتر چمران در لبنان به صورت جدى عليه شاه 
مبارزه مى كردند، گفت: «امام موسى دست امام در منطقه بود».

مهدى چمران اظهارات اخير آيت االله موسوى  خوئينى ها را نشانه 
اشكال در حافظه تاريخى وى دانست و گفت: «اينكه امام موسى 
صــدر و دكتر چمران با نهضت انقلاب همــراه نبوده اند حرف 

بســيار عجيبى است. دكتر چمران پيش از انقلاب اساساً براى 
مبارزه عليه رژيم شاهنشاهى به لبنان رفت. آنجا پايگاه ساخته 
و نيروهاى ايرانى را تربيت مى كرد. همچنين از طريق مرحوم 
حاج احمد آقا با حضرت امام در نجف ارتباط داشت. امام موسى 
صدر نيز يك تحول بزرگ در شــيعيان لبنــان به وجود آورد. 
دكتر چمران در كنار او بود و توانستند كه هسته اصلى مقاومت 
لبنان را همان روز بكارند. آن ها قوى تر از داخل كشور در لبنان 
براى نهضــت كار مى كردند، آنجــا جان بركف مى جنگيدند و 
سازمان دهى داشتند. اين را كه آقاى موسوى خوئينى ها در آن 
سفر چه گفته و چه شنيده اند، خودشان مى دانند و خدايشان. 

آنجا مشخصاً محل و مركز مبارزه عليه حكومت شاه بود».
نماينده اسبق مجلس شوراى اسلامى در مورد ادعاى ساواكى 
بودن رئيس دفتر امام موســى صدر هم اين گونه پاســخ داد: 
«ممكن اســت كه به فردى مشكوك بوده باشــند و او را آنجا 
نشانده باشــند تا كنترلش كنند. به هرحال آنجا نفوذى هايى 
بود و حتى برخى روحانيون طرفدار شــاه نيز سعى مى كردند 
كه نفوذ كنند. روشــن است كه اين قدر عقل داشتند كه با اين 
نفوذى ها چه طور برخورد كننــد و قطعاً اطلاعات اصلى را به 

آن ها نمى دادند».

 خوئينى ها از همان ابتدا با موسى صدر مشكل داشت
برادر كوچك تر شهيد چمران اشاره اى هم به بدبينى هميشگى 
سيد محمد موسوى خوئينى ها نسبت به امام موسى صدر داشت و 
گفت: «موسوى  خوئينى ها از اول انقلاب هم نسبت به امام موسى 
ديد مثبت نداشــتند. البته نسبت به دكتر چمران اين گونه نبود. 
براى همين هم در مورد امام موسى هميشه نكات منفى را يادآورى 
مى كنند». مهدى چمران روايت خوئينى ها در مورد واكنش چمران 
پس از پيروزى نهضت را هم رد كرد و دراين باره توضيح داد: «اينكه 
گفته اند دكتر چمران به ايران آمد و يك هفته پس از انقلاب رفت، 

كاملاً اشتباه اســت. او اصلاً زمان پيروزى انقلاب ايران نبود و 9 
روز پس از پيــروزى تازه به ايران آمد. درواقع يك گروه 92 نفره 
لبنانى متشكل از مبارزان و رزمنده ها، علما و روحانيون جمع شده 
و خدمت امام آمدند. امام نيز به دكتر فرمودند كه در ايران بمان. 
او نيز ماند و ديگر به لبنان برنگشــت. حتى كتاب ها و لوازمش با 
كاميون فرستاده شد و همسرش نيز سه ماه بعد به تنهايى به ايران 
آمد، بنابراين اينكه به لبنان رفت و امام پيغام داد اصلاً درســت 

نيست. اين ها اشتباهات حافظه تاريخى است».

 روايت تاريخ انقلاب
به نظر مى رسد حواشى گفت وگوى موسوى خوئينى ها همچنان 
ادامه داشته باشد و طى آن ادعاها و روايت هاى تاريخى ديگرى 
نيز مطرح شود و با توجه به ماجراى پيچيده امام موسى صدر 
كه در حال حاضر مشــخص نيســت پس از سفر به ليبى چه 

سرنوشتى داشته است، تحليل هاى متفاوتى از وى بشود.
اما در مورد شهيد چمران، به عنوان يكى از رزمندگان چريك 
دفاع مقــدس، عملكرد وى ملاك خواهد بــود، نه روايت هاى 
شخصى قبل از انقلاب افراد. علاوه بر اين سيد محمد موسوى 
 خوئينى هــا در ايــن گفت وگو انتقادهاى صريحى نســبت به 
شــخصيت و منش سياسى هاشمى رفسنجانى بيان كرده بود 
كه اين مسئله سبب ايجاد جو سنگين رسانه اى عليه وى طى 
روزهاى اخير شــد. اين جو بيشتر از سوى جريان اصلاح طلب 
است كه بعد از سال 88، هاشمى را به عنوان رهبر معنوى خود 
پذيرفته بودند، هاشمى اى كه تا پيش از آن به عنوان عاليجناب 

خاكسترى پوش، يك چهره ضد اصلاحاتى مى دانستند.
شايد موسوى خوئينى ها درباره هاشمى اظهارات جديدى مطرح 
نكرده است و همگان از چرخش مواضع او طى دهه اخير آگاه 
باشــند اما نكته موردتوجه دستپاچگى جريان اصلاحات براى 

توجيه رفتار دوگانه خود است.

 بازتاب

اين رســانه با اشــاره به 
ســومين ســالگرد برجام نوشت: در 
تيــم مذاكره كننده  دولت اصلاحات، 
هســته اى به رياســت روحانــى و با 
حضور ظريف در جايگاه عضو ارشــد 
تروئيكاى  بــا  تيــم مذاكره كننــده، 
اروپايى (انگليس، فرانســه، آلمان) به 

توافق سعدآباد دست يافت كه به اذعان روحانى هيچ دستاوردى براى ايران 

نوشت:  المانيتور 
طبق گزارشــى كه اخيراً منتشر شده، 
دولت دونالد ترامپ سياســت «اعمال 
فشــار حداكثرى» عليه ايران را در ماه 
جارى ميلادى (ژانويه) مــورد ارزيابى 
اوليه داخلى قرار داده و دريافته اســت 
كه اين سياســت تاكنون نتيجه اى در 

برنداشــته است. برخى كارشناسان معتقدند كه اين ارزيابى به تلاش هاى دولت 

«صــادق زيباكلام» فعال 
ســخنانى  در  اصلاح طلب  سياســى 
قابل تأمــل دربــاره تأثيــر رفتار هاى 
و اصلاح طلبان  اصولگرايان  سياســى 
بر ميــزان اميدوارى در جامعه، ضمن 
تأكيد بــر وجود نارضايتــى عميق و 
گسترده گفت: «مشــكل اساسى اين 

حميدرضا آصفى، ســخنگوى 
وزارت خارجه دولــت اصلاحات گفت: 
 بايد از ديد منافع ملى 
نگاه كرد كه آيا در جهت منافع ملى ما 
هست يا نه؟ مستقل از اينكه بهانه را از 
دست آمريكا مى گيرد يا نه؛ چون اگر ما 
بخواهيم خود را به اين محدود ســازيم 

چه كنيم كه آمريكا از ما بهانه نگيرد، او هر روز از ما يك بهانه اى خواهد گرفت. 
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 برت مك گورك، فرستاده سابق آمريكا در ائتلاف ضد داعش 
اعلام كرد، تصميمــات ترامپ درباره خروج نظامى آمريكا از 

سوريه، موجب احياى داعش مى شود.

اورسولا فون در لاين، وزير دفاع آلمان در يادداشتى خطاب به 
آمريكا، خواستار ادامه فعاليت ناتو شد و آن را «پيوند عاطفى» 

اروپا و آمريكا دانسته است.

آموس يادلين، رئيس انديشــكده تحقيقات امنيت تل آويو با 
اشاره به پيشرفت هاى تســليحاتى مقاومت گفت: در جنگ 
بعدى بــا حزب االله،به احتمال زيــاد جنگنده هاى خود را از 

دست خواهيم داد.

دفاع تمام قد ماهاتير محمد از فلسطين
اسرائيلى ها نبايد وارد مالزى شوند

  جهــان  در حالى كه ســران كشــورهاى عربى براى 
برقرارى روابط سياســى با رژيم صهيونيستى و خيانت به 
آرمان فلسطين وارد يك مسابقه شده اند، ماهاتير محمد 
نخســت وزير مالزى در اقدامى تحسين برانگيز بار ديگر 
تأكيد كرد اتباع اين رژيم حــق ورود به مالزى را ندارند. 
اين در حالى است كه روز گذشته وزير خارجه تشكيلات 
خودگردان ضمن ابراز نگرانى از عادى سازى روابط عربى با 
رژيم صهيونيستى، افزود: كشورهاى حاشيه خليج فارس با 

طرح آمريكا موسوم به «معامله قرن» همراه شده اند.
 به گزارش «بورنئو پســت»، «ماهاتير محمد» نخست وزير 
مالزى روز گذشــته در زمينه عدم مجوز ورود به شناگران 
تيم رژيم اشــغالگر قدس به اين كشور گفت: مالزى روابط 
ديپلماتيك با اين رژيم ندارد و آن ها نبايد وارد مالزى شوند. 
ماهاتيــر محمد در ادامه گفت كه مالــزى اين حق را دارد 
تا مرزهاى خــود را بر روى افراد خاصى، بويژه آن هايى كه 
اقدام هاى ناپسند انجام مى دهند، ببندد و اصولاً مرزها براى 

همين موارد هستند.
 وى در اين زمينه اظهار داشت: «يك كشور اين حق را دارد 
تا مرزهاى خود را بر افرادى بســته نگه دارد،در باره مالزى 
نيز ما اصلاً رابطه ديپلماتيك با اســرائيل نداريم و هرچند 
خيلى ها جرئت حــرف زدن عليه آن ها را ندارند، اما در هر 
حال ما بر اين باوريم كه آن ها اقدام هاى نادرســت بسيارى 

انجام مى دهند». وى در بخشى ديگر از سخنان خود گفت، 
شايد ما نتوانيم حرفى به دولت اسرائيل بزنيم، اما نبايد نشان 
دهيم كه دوست آن ها هســتيم. مالزى ميزبان مسابقات 
جهانى شناى معلولان با حضور 70 كشور جهان است كه 

قرار است 10 روز ديگر برگزار شود.
 دولت مالزى تصميم گرفتــه اين محروميت را در تمامى 
رويداد ها به دليل تنش هاى سياسى كه بين رژيم اسرائيل 
و فلسطين وجود دارد، اعمال كند. وزير امور خارجه مالزى 
در گفت وگويى اظهار داشــت: اگر مــا ميزبان يك رويداد 
بين المللى باشيم، اسرائيل اجازه ورود به مالزى را نخواهد 
داشــت. مالزى به عنوان كشور مسلمان روابط ديپلماتيك 

با اسرائيل ندارد. 
چندى قبل نيز هزاران نفر در خيابان هاى اين كشــور در 
اعتراض به تصميم آمريكا براى تشــخيص قدس شــريف 
(اورشــليم) به عنوان پايتخت اســرائيل اعتراض كردند. 
«اســماعيل هنيه» رئيس دفتر سياســى جنبش حماس 
فلسطين، شنبه با ارسال پيامى به ماهاتير محمد از مواضع 
وى در جلوگيرى از ورود ورزشكاران رژيم صهيونيستى به 
مالزى قدردانى كرد. وليد ابوعلى، سفير فلسطين در مالزى 
نيز در گفت وگو با الجزيره از ماهاتير محمد بابت مخالفت 
قاطع كشورش با عادى  سازى روابط با رژيم صهيونيستى 

و ورود ورزشكاران اسرائيلى به اين كشور قدر دانى كرد.

بدون تيتر

اتاق فكر

اسپوتنيك: جيمى كارتر رئيس جمهور پيشين 
آمريكا به ترامپ توصيه كــرد، براى مواجهه 
با پكن از يك تيم مشــاوران ويژه بهره بگيرد.

تى آر تى: وزير كشــور تركيه گفت: با طى 
شــدن روند اقامت و شهروندى اتباع سورى 
در تركيــه، 53 هزار نفر از آن ها مى توانند در 

انتخابات امسال شهردارى ها شركت كنند.

تبعات سياسى تعطيلى
 دولت آمريكا

انديشكده انگليسى «چتم هاوس» در تحليلى 
به قلم وينجامورى، كارشناس امور آمريكا اين 
انديشــكده به بحران سياسى اخير كاخ سفيد 
پرداخته و دربــاره ادامه تعطيلى دولت فدرال 
آمريكا مى نويســد: وضعيت ايــن تعطيلى در 
آمريكا به نوعى ماننــد وضعيت «برگزيت» در 
انگليس شــده است. اختلاف ميان كاخ سفيد 
و كنگره، وضعيتى ماننــد برگزيت در فضاى 
سياسى انگلســتان پيدا كرده است، وضعيتى 

مبهم كه آينده آن مشخص نيست.
اين تحليل در ادامه با اشــاره به تأثيرات منفى 
تعطيلى دولت در آمريكا بر سياســت خارجى 
اين كشور مى نويسد: تعطيلى دولت براى آمريكا 
كه (داعيه) رهبرى جهان را دارد، بسيار مخرب 
است. اين امر اعتبار آمريكا را در ميان كشورهاى 
همپيمان تضعيف مى كند و ناكار آمدى سياسى 

ايالات متحده را عيان مى سازد.
انديشكده چتم هاوس، بهانه ترامپ براى ايجاد 
بحران را غير منطقى خوانده و تأكيد مى كند، 
ساخت ديوار درحقيقت يك بحران ساختگى 
مرزى است و ادامه تعطيلى دولت كه با نزديك 
شدن زمان آغاز سومين سال رياست جمهورى 
ترامپ (20 ژانويه) تلاقى پيدا مى كند، مى تواند به 
پاشنه آشيل دولت تبديل شده و آينده سياسى 
رئيس جمهور آمريكا را با بحران مواجه سازد.

استعفا يا استيضاح مسئله اين است
اينديپندنت: پايان ترامپ 

نزديك  تر مى شود
اينديپندنت: به دونالد ترامپ گفته شده كه 
اگر گزارش ها درباره دستور دروغ گفتن به 
وكيل مدافعش در مقابل كنگره ثابت شود، 
او يا بايد اســتعفا دهد و يا استيضاح شود. 
در همين حال دموكرات ها از مولر (بازرس 
پرونده ادعاى دخالت روســيه در انتخابات 
آمريكا) خواسته اند كه اگر شواهدى مبنى بر 
دستور رئيس جمهور به وكيلش در خصوص 
عدم افشاى ارتباطات با روس ها دارد، منتشر 
كند. تاكنون بازرس ويژه شــواهدى دال بر 
اينكه آيا ترامپ شــخصاً در تصميم وكيل 
خود در زمينه دروغ گفتن به كنگره دخيل 

بوده يا خير، پيدا نكرده است. 

 ترامپ و معامله اى كه سر نمى گيرد
ترامپ على رغم همه جنجال ها و هياهو هايش در عرصه سياست خارجى تاكنون 
دســتاورد قابل توجهى، غير از ايجاد يك محيط نا امن بين المللى، نداشته است. 
رئيس جمهور جنجالى آمريكا كه در ايام انتخابات رياست جمهورى 2018 بيش از 
هر چيز بر توان معامله گرى خود مانور مى داد، تاكنون از ايجاد يك توافق حداقلى 
بى بهره بوده است. از همين رو است كه بسيار معتقدند كاخ سفيد تمام توان خود 
را براى تفاهم با كره شمالى به كار خواهد گرفت. تحليل گران مى گويند كه دومين 
ديدار پيشنهادى بين دونالد ترامپ رئيس جمهور آمريكا و «كيم جونگ اون» رهبر 
كره شــمالى بايد پيشرفت قابل ملاحظه اى در مورد سلاح هاى هسته اى پيونگ 
يانگ داشته باشد و از شكست آن جلوگيرى به عمل آيد. ديدار آنها در سنگاپور در 
ماه ژوئن بدون شك تاريخى بود، اولين برخورد بين رهبران دو ملت كه نيروهايشان 
دهه هاى گذشته با يكديگر درگير جنگ  بودند. اما توافقنامه اى كه آنها امضا كردند، 
پر از لفاظى و بدون ارائه جزئيات بود و تنها كيم وعده داد كه در جهت خلع سلاح 
هسته اى شبه جزيره كره گام بردارد. از آن زمان پيشرفت ها متوقف شده است، زيرا 
پيونگ يانگ و واشــنگتن در خصوص اهداف و نحوه دستيابى به آنها اختلاف نظر 
دارند و هر يك ديگرى را به تلاش براى خلف وعده متهم مى كنند. واشنگتن مكررا 
گفته است كه انتظار دارد كه كره شمالى از زرادخانه هسته اى خود دست بكشد. 
اما كره شمال، خلع سلاح هسته اى را عميق تر مى بيند، و به دنبال پايان دادن به 
تحريم ها است. كره شمالى از عدم تغيير سياست آمريكا در قابل اين كشور ناراضى 
است. كمتر از سه هفته پيش و همزمان با سال نو ميلادى كيم جونگ اون در پيام 
خود تهديد كرد كه اگر تحريم  هاى آمريكا عليه كشورش ادامه يابد، او سياست خود 
درباره خلع سلاح هسته  اى را تغيير خواهد داد. نكته اى كه وجود دارد اين است كه 
پيونگ يانگ هم احتياج ترامپ به نتايج اين مذاكرات را خوب درك كرده است. حالا 
بايد ديد ترامپ كه اين روزها نتوانسته در حوزه داخلى به معامله اى با دموكرات ها 

براى پايان تعطيلى دولت دست يابد مى تواند به بحران كره خاتمه دهد؟

  نمابر تحريريه:     37610087 -37684004  (051)
  امور مشتركين:                37618044-5    (051)
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  سردبير:
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 انعكاس

عكس نوشت

اعتراض پيتزايى جورج بوش
جورج بوش رئيس  جمهور پيشين آمريكا با انتشار پيامى،از دو جناح سياسى 
كشــورش درخواســت كرد تا به تعطيلى دولت واشنگتن كه وارد بيست و 
نهمين روز شــده اســت، پايان دهند. بوش تصويرى از خودش را به همراه 
مطلبى در يك رسانه اجتماعى منتشر كرد كه نشان مى دهد وى براى عوامل 
ســرويس مخفى پيتزا برده است. وى نوشــت: «لارا واكر بوش و من واقعاً از 
پرسنل ســرويس مخفى و هزاران كارمند فدرال كه براى كشورمان، بدون 

حقوق، سخت تلاش مى كنند، سپاسگزاريم ».

يادداشت
annota�on@qudsonline.ir
 دكتر عليرضا رضاخواه

توقف در برگزيتدهمين شنبه اعتراضات در فرانسه چالش جديد براى اشرف غنى
ورود حكمتيار به انتخابات 

رياست  جمهورى
پليس مجوز استفاده
 ازگاز اشك آور دارد

موضع لندن در مذاكره
 با اروپا ثابت مانده است

ايسنا: رهبــر حزب اسلامى افغانستان روز 
گذشــته وارد عرصه رقابت هــاى انتخابات 
رياست  جمهورى اين كشــور شد؛ اقدامى 
كه چالشى جديد براى محمد اشرف غنى، 
افغانســتان محسوب  فعلى  رئيس جمهور 
مى شود. اين اقدام از سوى برخى تحليلگران 
به عنوان تلاشى براى مشروعيت بخشيدن به 
حزب اسلامى افغانستان محسوب مى شود. 
در ســال 2016،دولت محمد اشرف غنى، 
رئيس جمهور فعلى افغانستان به حكمتيار 
كــه متهم به ارتكاب جنايــت جنگى بود، 
مصونيت اعطا كرد اما وى به انتقادهاى خود 

عليه دولت ادامه داد. 

ايسنا: روز گذشــته معترضان جليقه زرد 
فرانســوى دهميــن شــنبه اعتراضات در 
شهرهاى فرانسه را برگزار كردند. در همين 
حال خبر گزارى ها از دســتور وزير كشــور 
فرانسه براى برخورد خشن و استفاده از گاز 
اشــك آور عليه معترضان خبر داده است. 
كريستف كاستانر، وزير كشــور فرانسه در 
بيانيه اى اعلام كرد كه اگر پليس در اعتراضات 
«جليقه زردها» از گاز اشك آور استفاده نكند، 
مردم بيشترى آسيب خواهند ديد. بر اساس 
گزارش ليبراسيون، 69 نفر به دليل استفاده 
از گاز اشــك آور در اعتراضات زخمى شده 
و 14 نفر چشــمان خود را از دست داده اند.

با وجود شكســت طرح برگزيت ترزا مى  در 
پارلمــان، روزنامه تلگراف گــزارش داد كه 
نخست وزير بريتانيا در درخواست هايش در 
مذاكرات با رهبران اتحاديه اروپا هيچ تغييرى 
ايجاد نكرده است. در همين حال روز گذشته 
صدراعظم آلمان تأكيد كرد هرآنچه بتواند 
انجام مى دهد تا اطمينان حاصل كند بريتانيا 
با يك توافق، اتحاديــه اروپا را ترك  كند. از 
سوى ديگر يك نظرســنجى كه نتايجش 
روز گذشــته منتشر شد، نشــان مى دهد 
تعداد انگليسى هايى كه خواهان باقى ماندن 
كشورشان در اتحاديه اروپا هستند از حاميان 
خروج انگليس از اين اتحاديه بيشتر شده است.
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